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TURIZEM-NOBENEGA NAPREDKA 
Lani v prvem polletju je 

bil v celjski občini zabeležen 
porast domačih in tujih tu
ristov, v drugem polletju pa 
se je število domačih gostov 

iz meseca v mesec manjšalo. 
Tako so ob koncu ugotovili, 
da je bilo lani 1.129 gostov 
manj kot v 1964. letu. Vzrok 
temu pojavu je pripisati pred

vsem posledicam gospodarske 
reforme in povišanju cen go
stinskih storitev. 

če primerjamo lanskoletni 
turistični promet s planom, je 
bil plan pri tujih gostih pre
sežen za 3,3 "o> pri domačih 
gostih pa dosežen komaj z 
92,8 Plan nočitev domačih 
gostov je bil komaj dosežen, 
medtem ko plan tujih gostov 
ni bil dosežen (92,1<'„). V 
zdravilišču Dobrna se je zniža-' 
lo število domačih in tu
jih gostov, nočitve pa so se 
povečale. V obeh celjskih ho
telih se je povečalo število go

stov, nočitVfc domačih gostov 
pa so padle. 

če ocenjujemo torej turi
zem v celoti, lahko ugotovi
mo, da lani v celjski občini ni 
bilo na tem področju nobene
ga napredka. Vsekakor bi mo
ralo gostinstvo pokazati več
je zanimanje za povečanje tu
rističnega prometa. Žal pa so 
interesi razdrobljenega go
stinstva v Celju preveč različ
ni In deljeni. Zato je bilo že 
več koristnih pondub, da bi u-
stanovili močnejša gostinska 
podjetja, vendar se stvar ne 
zgane z mrtve točke. —ma — 

RAZGOVOR S 
KMETOVALCI 

Občinski odbor Socialistične 
zveze Celje pripravlja v teh 
dneh gradivo za javne tribu
ne, ki bodo v mesecih marcu 
in aprilu. To bodo razgovori 
s kmetijskimi prebivalci o 
najaktualnejših vprašanjih 
kmetijstva in gozdarptva, o 
sodelovanju proizvajalcev in 
delovnih organizacij ter o 

vseh ostalih vprašanjih, ki za
nimajo kmečkega človeka. 
Občinski odbor se je za to 
obliko razgovorov odločil za
to, da bi se čim neposredneje 
seznanil s stališči kmetijskih 
proizvajalcev in da bi j im 
omogočil, da takrat, ko je čas 
za to, povedo svoje mnenje. 
Javne tribune pa bodo za 
kmetijske proizvajalce prav 
gotovo zanimive tudi zatega
delj, ker bodo govorile o nji
hovih najbol perečih življenj
skih vprašanjih. Kakorkoli v 
zvezi s to problematiko, naj
različnejša vprašanja in po
jasnila, ki bi jih želeli dobiti, 
sprejemajo na vodstvih kra
jevnih organizacij že zdaj, ta
ko da bodo na tribunah lahko 
na vprašanja že dobili odgo
vore. Občins/ki odbor Socia
listične zveze vabi k sodelo
vanju čim več kmetovalcev. 

Večer J a n k a Kača 
Delavska imiverza v Celju 

organizira skupno z slavistič
nim društvom dve izvedbi VE, 
CERA JANKA KACA in to v 
ponedeljek 28. marca ob 17. 
in 19.30 uri v veliki dvorani 
Narodnega doma. O življenju 
in delu Janka Kača bo govo
rila prof. Orožnova, prečita-
nih pa več odlomkov iz del 
pisatelja Savinjske doline. 

Dušan Kveder-Tomaž 
v torek, 15. marca se je Slo

venija poslovila od Dušana 
Kvedra, narodnega heroja, ve
leposlanika SFRJ v Londonu 
in nekdanjega komandanta 
Glavnega štaba NOV in PO 
Slovenije. Dopoldne so tisoči 
šli mimo žare s pepelom, ki 
je stala v preddverju skupšči
ne Slovenije in kamor so jo 
bili prepeljali iz Beograda, 

kjer je Dušan Kvader umrl 
po težki bolezni, star komaj 
50 let. Popoldne so na Trgu 
herofev med zvoki Internaci-
onale in topovskimi streli po
ložili žaro nad grobnico na
rodnih herojev, kj^r bo poslej 
počival. 

Žalnih slovesnosti so se 
udeležili predsednik zvezne 
skupščine Edvard Kardelj, po
litični sekretar CK ZKS Mi
ha Marinko, predsednik skup
ščine SRS Ivan Maček, pod
predsednik zveznega izvršne
ga sveta Boris Kraigher^ 

predsednik Zveze združenjbor-
cev NOV Franc Leskošek, 
predsednik izvršnega sveta 
SRS Janko Smole in drugi. 
V slovo Dušanu Kvedru je 
prvi govoril Viktor Avbelj, ki 
je orisal njegovo življenjsko 
pot in med drugim dejal, da 
je ime Dušana Kvedra zapi

sano v slovenski zgodovini 
kot ime komandanta sloven
ske partizanske vojske, ki je 
izoblikoval lik legendarnega 
borca Tomaža Poljanca,. Po
gumen in sposoben koman
dant je bil Tomaž tudi nespor
na politična osebnost. Njego
ve kvalitete so se izkazale še 
posebej v odločilnih dneh, ko 
je partizanska vojska osvoba. 
jala našo domovino. Kot tak 
bo vselej ostal v življenju svo
je domovine in zavesti svoje
ga naroda. Nato je govoril dr
žavni sekretar za zunanje za
deve Marko Nikezič, ki je po
udaril, da je Dušan Kveder v 
zadnjih desetih letih dostojno 
zastopal socialistično Jugosla
vijo, njene interese in strem
ljenja v drugih deželah, kot 
je to lahko delal eden izmed 
tistih, ki so to Jugoslavijo 
enakopravnih narodov ustvar
jali od začetka, ki so jo nosi
li v svojem umu in srcu te
daj, ko je še ni bilo. Pjolitične 
izkušnje, poznavanja zgodovi
ne in sveta, znanje večine sve
tovnih jezikov, izobrazba in 
ntugasna želja po spoznava
nju kulture drugih narodov 
so mu dajali gotovost, da 
ocenjuje in sprejema odgovor
ne sklepe. Z izrednim uspe
hom je opravil svoje misije v 
Etiopiji, ZR Nemčiji in Indiji 
in si pridobil širok krog pri
jateljev povsod, kjer je delo
val. Zadnji je o Dušanu Kved
ru kot o poveljniku slovenske 
partizanske vojske govoril 
Mitja Ribičič. Ob spominih 
nanj, porojenih iz najtežjih 
preizkušenj velikega boja je 
orisal legendarno osebnost 
enega najbolj priljubljenih 
partizanskih poveljnikov, svoj 
govor pa je zaključil z bese
dami: 

Poslovimo se od poveljnika 
slovenske partizanske vojske 
z besedami, s katerimi se je 
tovariš Tito poslovil na tem 
mestu od Borisa Kidriča: »Po
čivaj v miru med mrtvimi 
heroji, ki tudi po smrti žive 
v srcih naših narodov kot 
vzor — kakor pravi pesnik: 

grobovi niso krste, temveč iz-' 
vori novih sil...« 

Tak bo Dušan Kveder ostat' 
v naših srcih, saj: 

Bodočnost je vera, j 
kdor zanjo umira, ' 
se dvigne v življenje, vi 
ko pade v smrt. ч 

Hiša štev. 78 v Šentjurju pri Celju, kjer je bil 9. aprila 
1915 rojen pokojni Dušan Kveder 

i K O M E M O R A T I V N A SEJA 
V ŠENTJURJU 

v SPOMIN ROJAKU 
Včeraj je bila v mali dvora

ni zadružnega doma v Šent
jurju komemoratdvna seja 
družbenopolitičnih organizacij 
občine Šentjur pri Celju v spo
min na Dušana Kvedra-Toma-
ža. O heroju je govoril pred
sednik občinskega združenja 
Zveze borcev NOV tovariš Pe
ter Hlastec, ki je v svojem go
voru orisal življenjsiko pot to
variša Dušana. Družbeno poli
tične organizacije so ob tej 
priložnosti poslale tudi sožalno 
brzojavko soprogi pokojnega 
Dušana Kvedra, tovarišici K o -
drinki Kveder. , 5 

P R I S P E V K I 

ZA INDIJO 
Po podatkih, ki nam jih je 

sporočil občinski odbor Rde
čega križa v Celju, so doslej 
posamezniki vplačali za po
moč Indiji 20.000 dinarjev, 
sindikat družbeno političnih 
organizacij i i0.000 dinarjev, 
niestna knjižnica 14.000 dinar
jev in šolski center za blagov-
ni promet 100.000 dinarjev. O 
drugih vplačilih in prispevkih 
za pomoč Indiji bomo poroča
li še prihodnjič. 

Kralj Dobrovelj 

Sedela sva ob kuhiniski mizi, sraj
c o je imel razpeto kot mlad hrast 
krošnjo v vetru ter paberkovala. Od 
cigaretnih ogorkov črna prsta sta o-
klepala nedokajeno cigareto. VIKTOR 
SOŠTER-MIHA ali kot ga poznajo 
ljudje naokoli, ljudje, ki so pred več 
kot dvajsetimi leti delili z njim skor
j o kruha in puškine naboje — 
KRALJ DOBROVELJ, je topo zrl v 
razgrnjen časopis pred sabo, ki je 
na prvi strani s črnim debelim okvir
jem oklepal sliko. 

»Tako odhajajo,« je dejal. »Tomaž 
je odšel. Si slišal po radiu, da se je 
težko poslavljal. Kako se ne bi. Ali 
veš kako je bil vezan z življenjem? 
Ali veš kako se je posloviti od tiste

ga za kar si izgorel? Dušan Kveder-
Tomaž, je umrl,« je dejal nekoliko 
zđse in se zazrl skozi s soncem ob-
žarjeno okno. 

»Ti ne veš kaj je pomenila njego
va beseda nam borcem. Ti ne veš, 
marsikateri od vas mladih ne ve, ker 
ni mogel zvedeti in občutiti to, kar 
je iz Dušana izžarevalo. Kako naj ra
zumeš, ko pa nisi trepetal, ko ti pa 
ni v naročju umiral brat, takrat smo 
bili bratje in tc prosil: »jaz grem, 
pripazi na otroke .,. . « . 

Viktor Sošter je bil nekoč zidar. 
1921. leta je bil prvič sprejet v Komu
nistično partijo — v Trbovljah. Cez 
nekaj let, po okupaciji, prve dni, so 
viseli plakati, na katerih je pisalo, 
da dobi tisti, ki b o našel živega ali 
mrtvega kralja Dobrovelj 30.000 
mark. Našli so ga, vendar ne tisti, 
temveč oni, preko katerih je organi
ziral Savinjsko četo, ja \ke , zimova-
lišča in upor. 

Jaz trdim, da premalo damo mla
dim. Ni samo denar. Tisto zaupanje 
in vrednotenje, ki gradi človeka. 
To rabi mlad človek. Dati ga moraš 
v trdo šolo, trdo delo — za oboje pa 
priznanje in zaupanje. Veš mi stari 
borci smo dosti krivi, da je danes 
tako! Iz hoste smo prišli utrujeni, iz
črpani. Mlade smo pustili prevečkrat. 

da so vse sami odločali. Pozneje, ko 
smo ?ačeli opozarjati, kdo nas je po
slušal? Vsi so bili najbolj pametni, 
gnali so svojo in konec. Vsi pravijo: 
mladi ne vedo kaj hočejo! 

Se kako vedo, toda vedo tudi, da 
mu učiteljica govori in predava o he
rojski borbi in predanosti — do vče
raj pd je ministrirala . . . Tisti spo
sobnejši prosvetni delavci ostajajo v 
mestu, tisti slabši pa, pridejo na de
želo, kjer so še težji po.goji dela, ker 
so izpostavljeni neštetim vplivom in 
okolju. 

In kaj pri tem naredimo komuni
sti? Na deželi so utonili v lagodju in 
brezdelju. Poglej kako je bilo nekoč: 
zbrali smo se in kresali, kritika je 
bila kritika — rodila pa je klene mo
že. Danes poskusi nekoga kritizirati! 
Takoj ti napeljejo OSEBNOST, krtizi-
rani pa je užaljen. Ce mu daš nalo
go — mu je pretežka! Doklej bomo 
še poslušali vprašanja: ZAKAJ RAV
NO JAZ?! Jaz bi še bolj udaril kot 
je prejšnji teden Tito! Kaj ti poma
ga članstvo, če ni izgrajeno, ven z 
njim. Z vsakim, ki išče v partiji ta
ko ali tako kakšne privilegije. Ne ra
bimo »borce«, ki na račun svojega 
pretinjenega jezika lezejo po lestvici 
kariere! Da bi imeli lepše plače, de
lali pa ne, vsaj trdo ne! Kako so ne
kateri in vemo kateri — razumeli sa
moupravljanje?! Zakaj se vsem zdra
vim ukrepom izmuznejo? Zakaj ne pu
stijo v praksi zdravih načel? Ker sc 
boje za svoje stolčke? Prenehajmo s 
tem, da je najboljši tisti, ki lepo go

vori, piše dobra poročila in vedno ki
ma. 

Poglej kaj smo uspeli narediti. Po
glej kaj smo naredili. Poglej in pri
znaj, da smo lahko ponosni na pre
hojeno pot. Toda tiste, ki so krivi, da 
nismo uspeli še bolj kot smo, tiste 
je treba brez milosti odrezati in pu
stiti zdravim silam, ki so, da zadi
hajo. Toda ne načelno, v praksi! Mi
sliš, ker si mlad, da sem preoster. 
Za koga? Cuj sine, prepričan sem, 
da ne dvomiš, kot tudi moji in še 
marsikaterega otroci ne dvomijo, da 
je borba sveta in v vsakem času nuj
na. Zato ne objokujmo žrtve, temveč 
sami doprinosimo svojo!« 

Zrl sem v njega, ko je ob palici z 
razpeto srajco težko premikal prosti 
mizi v sobi. Prinesel je časopis in se 
znova zazrl v črno obrobljeno sliko. 
»Poglej kako je ta okvir majhen. Vse 
ie na papirju majhno. Toda ali veš 
kako veliko stvari ostaja?! Nič ni slu
čajnega, najmanj pa borba . . . Poča
si sem šel med drevesi v Prekopi in 
se oziral v okno za katerim je MIHA, 
DOBROVELJSKI KRALJ zrl v sliko 
DUŠANA KVEDRA. 

KDO BO PLAČAL? 
Na zadnji seji občin.ske 

skupščine v Celju so raz
pravljali tudi o usodi zače
te gradnje bencinske čr
palke v Ulici XIV. divizije 
v Celju. Znano / je, da je 
podjetje Petrol začelo gra
diti v tej ulici bencinsko 
črpalko, z gradnjo pa se 
tamkajšnji prebivalci niso 
strinjali. 

Gradnja je trenutno 
ustavljena, ker je gradbe
na inšpekcija ugotovila ne
katere pomanjkljivosti pri 
gradnji, sicer pa ima pod
jetje Petrol v rokah vso 
dolcumentacijo, ki je za 
gradnjo takega objekta po
trebna. Ker je bilo izdano 
gradbeno dovoljenje za 
gradnjo provizorija, ni po 

pravnih določilih potrebno 
za tako gradnjo privolje
nje prebivalcev. Torej je 
potemtakem gradnja po
vsem zakonita, čeprav ni 
za bencinsko črpalko pro
stor v tej ulici najbolj pri
meren. 

Skupščina je bila mne
nja, da bi bilo treba le 
upoštevati razpoloženje 
tamkajšnjih ljudi, ki so 
proti tej gradnji. Zato se 
je zavzela, da gradnje ne 
bi nadaljevali. 

Ce ostane pri tej odločit
vi, je vprašanje, kdo bo 
plačal stroške za .začeta de
la, ki so narasli po trdit
vah Petrola že blizu 3 mi
lijonov S din. 

— ma — 

SATIRIČNI KABARET »LARI-FARI« 
4. APRILA V CELJU. VSTOPNICE V PRED-
PRODAJI V KINU UNION. POHITITE! 

KRITIČNO 
OCENILI SLABOSTI 

V torek je celjska občinska skup
ščina nadaljevala sejo, ki je bila 9. 
marca zaradi nesklepčnosti prekinje
na. Čeprav po dnevnem redu seja ni 
bila posebno pomembna, so se odbor
niki mimo dnevnega reda pogovorili 
o važnih stvareh. 

Na seji so grajali slabo udeležbo 
nekaterih odbornikov ter se zavzeli 
za večjo odgovornost do volivcev. 
Predvsem so poudarili potrebo, da 
naj volivci odpokličejo tiste odborni
ke, ki ne izvršujejo svojih dolžnosti 
bodisi, ker so preveč zaposleni ali iz 
drugih razlogov. Funkcija odbornika 
zahteva celega človeka, ki ima voljo 
in čas za opravljanje odgovorne druž
bene dolžnosti. Zlasti so kritično oce
nili vse pomanjkljivosti, ki so prišle 
do izraza na zadnjih zborih volivcev, 
ter se zavzeli za tako, organizacijo 
in metodo dela, ki b o zagotovila bolj
šo vsebino dela na relaciji odbornik 
— volivci. 

Nič manj pomembna je bila tudi 
informacija o financiranju regulacij
skih del na območju celjske občine 
v naslednjih štirih letih. Za ta dela 
naj bi republiški vodni sklad prispe
val 6 0 % ali 1,828.000.000 S din, 4 0 % 
ali 1,272.000.000 S din pa naj bi zbra
li v celjski občini. Odborniki so me
nili, da te edinstvene prilike ne kaže 
izpustiti izpod rok in se za načrt, ki 
bo odpravil v Celju poplave, močno^j 

zavzeli. Zato so pooblastili predsed
stvo občinske skupščine, da sklene po
trebne pogodbe, sami pa bodo vložili 
vse sile, da bodo celjska podjetja ta 
načrt podprla. 

Skupščina je znižala občinski pro
metni davek za motorna vozila od 
4 % na 1 %, da bi s tem povečali pro
dajo motornih vozil v Celju. Odbor
niki so sprejeli tudi odlok o najnižjih 
nagradah vajencev, ki ne smejo biti. 

nižje od 100 N din v I. letniku, od 
120 N din v II. letniku in od 150 N din 
v III. letniku. Skupščina je sprejela 
še odlok o prenosu gospodarjenja z 
gozdovi na Gozdno gospodarstvo v 
Celju, odlok o rokih za čiščenje in 
pregledovanje kurilnih naprav in dim
nikov pa je odložila za naslednjo se
j o zaradi uskladitve odloka s pri
pombami odbornikov. 

— m a — . 

VOLITVE 
v SAMOUPRAVNE ORGAKE 

Delovne organizacije na ob
močju občine Slovenske Ko
njice so v teh dHch razpisale 
volitve za polovico članov de
lavskih kolektivov, ki j im v 
letošnjem letu poteče dvelet

na mandatna doba. Povsod 
so prejeli predlog občinskega 
sindikalnega sveta, da bi vo
litve v vseh podjetjih opra
vili na isti dan in sicer v sre
do, 13. aprila. 



Umrl je naš tovariš 

DUŠAN 
KVEDER 
TOMAŽ 

Narodni heroj rezervni general-podpolkovnik. 

V NOB je posvetil vse svoje velike sposobnosti 
za zmago nad fašizmom in prehodil težko in od
govorno pot od komandirja čete do komandanta 
Glavnega štaba NOV in POS. 

Slovenski borci ga bomo ohranili v trajnem 
spomini)[. 

Predsedstvo Zveze združenj 
borcev NOV Slovenije 

P I S M A 

Kako je vse to mogoče? 
stanujem v Aškerčevi 8. Hiša in 

vrt ;sta nacionalizirana že 20 let. 
Vrtna zemlja pripada hiši in 
stranke bi jo imele pravico obde
lovati. Bivša lastnica Ramskugler 
Pavla pa tega ne dovoljuje in 
vrata v vrt so zaklenjena že vsa 
leta. Ali je takšna samovolja do
pustna? 

Prvič sem stopila na vrt, ko so 
delavci Obnove čistili kanal. Te
daj je Ramskuglerjeva jezna pri
tekla za menoj in na vso moč kri
čala: >^Zgubite se 'takoj z moje 
zemlje, vi nimate pravice stopati 
poinjej!« Nekaj časa sem molčala, 
ko pa le ni odnç'hala, sem tudi 
jaz zakričala: »Pustite me p̂ ri 
miru, ker stojim na zemlji, ki je 
državna!« Nato sem ji mirno 
rekla, naj bi gredice razdelila 
strankam, ona pa, da tega ne bo 
nikoli storila. Pljunila je proti 
meni. Za njo je iprišla na vrt nje
na hči, ,ki je mojo štiriletno hčer
ko, ko je hotela k meni, sunila 
nazaj in ji s prstom ipokazala, naj 
izgine. Deklica je zajo'kala in se 
zatekla v drvarnico. Ramskugler-
jevo sem opozorila, naj pusti moje 
otroke pri miru, ona pa me je ob-
sula z izrazi, ki niso vredni člo
veškega dostojanstva. Nato me je 
fizično napadla. 

Zanim.a me, zakaj gojijo Rams
kuglerjeva do mene iakšno so
vraštvo. Morda zato, ker bi se 
hčerka rada polastila mojega sta
novanja. Ob vsem tem naj povem, 
da sem mnogo pomagala pri po
pravilu nekateriih pritiklin. Tako 
je med drugim na primer voda 
vdrla iz gornjega nadstropja v 
pritličje pred moja vrata; stranke 
smo vse uredile same. 

Pozanimala isem .se tudi glede 
vrtne zemlje in izvedela, da jo 
imanao stranke pravico obdelova-

Sadno drevje, ki ^toji na vrtu, 
/apu.ščeno, neobrezano in ne-

ropljeno. Zanima me poleg vse
ga, če zakon dopušča, da opravlja 
bivša lastnica Ramskuglerjeva 
funkcije predsednika, tajnika in 
blagajnika hišnega sveta? Zaradi 
tega so v hiši stalni prepiri. V e 
čina stanovalcev zahteva, da bi te 
stvari čimprej uredili. Hčenka Ima 
svoj avto in na dvorišču garažo. 
Želela bi vedeti, če jo plačuje. 

Hiša je sicer Imela svojo hišni
co, ki je vestno delala. Vsaka 
stranka je morala za pometanje 
pločnika plačevati 100 starih din 
mesečno. Strank je bilo 14 in tako 
bi morala hišnica prejeti mesečno 
1.400 din, a Ramskuglerjeva ji je 
kako to in kje je ostali denar? Na 
plačevala le 1.100 dim. Vprašam 
sestanku je bivša lastnica to ma-
hinaoijo sicer priznala, ni pa hiš
nici povrnila razlike. Vse stran
ke, ki stanujejo v tej hiši, se obra
čamo do tistih, ki upoštevajo za-
koine in pravico ¡in pričaikujemo, 
da nam jo bodo pomagali doseči. 

V. Haj merle, 
Aškerčeva 8 
Celje 

Pogumna trojica 
Bilo je zveOer, ko se 'je moj brat vra

čal iz Celja. Nekaj korakov stran od nje
gove hiše ga je obstopila trojica: oče 
Janez Klinar in sinova Danijel in Jože. 
Prepir, ki so ga začeli imenovani, se je 
končal s pretepom. Danijel je udaril bra
ta, da je padel, nato pa ga je pričel udar
jati po glavi. Šele s posredovanjem moje 
matere so se vsi trije pobrali, Klinar 
Jože pa mi j e medtem, ko sem stal na 
stopnicah, zaklical: »Ti me pa le daj v 
cajtenge!« 

Prosim vas, da mi poveste, ali je bilo 
to pravilno? 

F. Z . Svetina U 

Čeprav nam ni znano ozadje, smo trd-| 
no prepričani, da s pretepanjem ne mo-^ 
remo urejati medsebojnih odnosov. \ 

VPLIV BORCEV SE POMEMBEN 
RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM ZB NOV CELJE, JOŽETOM JOŠTOM 

Jutri ho v Celju ustanovna skup
ščina zveze ZB NOV občine Celje. 
Na njej se bodo združile vse tri do
slej ločene borbene organizacije v 
celjski občini — ZB NOV, ZVVI in 
ZROP — % eno organizacijo. Član
stvo teh organizacij bo zastopalo na 
skupščini 126 delegatov. 

Ob tej priliki smo zastavili nekaj 
vprašanj predsedniku občinskega 
združenja borcev NOV Jožetu Joštu 
o delu organizacije ier o proiblemih 
borcev. 

— Kakšen je vpliv borcev na druž
beno dogajanje v Celju? 

Ф Aktivnost borcev v današnjem 
družbeno političnem in gospodar
skem življenju je dokaj pomembna. 
Od 3.204 članov našega združenja je 
923 komunistov. Funkcije v Z K ima 
292 članov, v SZDL 209 članov, v 
ostalih družbeno političnih organiza

cijah pa aktivno deluje 698 članov. 
Razen tega je toilo izvoljenih v ob
činsko skupščino 29 borcev, 2 v zvez
no skupščino, v samoupravne organe 
pa inekaj čez 900 borcev. 

— Kakšno je socialno stanje biv
ših borcev? 

Ф Se vedno je nekaj socialnih pro
blemov. Priznavalnino doibiva 127 
borcev. Lani je bilo na ta račun iz
plačanih 23,183.500 S din. V tej vsoti 
je všteto tudi 237 občasnih priznaval
nin v višini 4,653.000 S din. Povpreč
na mesečna priznavalnina znaša 
13.500 S din. Republiški dodatek za 
zaposlene horce sprejema 44 »borcev, 
med njimi sprejema 23 borcev še 
zvezni dodatek. 

— Od osvoboditve je že preteklo 
precej let. Ali so primeri, da otroci 
padlih borcev še študirajo? 

Ф Tega je vedno manj. Lani je 

bilo .na študiju še 15 otrok padlih 
borcev. V glavnem 'So vsi doštudirali 
v zadnjih letih. Skoraj vsi so uspešno 
zaključili šolanje ali pa so se izučili 
raznih obrtnih poklicev. Razen 2 so 
tudi vsi zaphosleni. Otrok po vojni 
umrlih borcev, ki obiskujejo še šolo, 
je evidentiranih 31. Devet j'ih spre
jema pomoč za šolanje. Razen tega 
sprejema za šolanje svojih otrok 
družbeno pomoč še 48 živih borcev, 
ki so socialno ogroženi. 

— Znano je, da je zdravje borcev 
in invalidov dosti slabše kot pri dru
gih ljudeh. Kakšno je stanje v celj
ski občini? 

Ф To drži tudi za naše borce. Od 
398 zdravstveno pregledanih borcev 
boleha 200 moških za 366 boleznimi. 
Neikateri,imajo tudi po 4 različne bo
lezni. Pri 98 bolnih borkah pa so ugo-
toviili 184 raznih bolezni. Nujno bo 

treba organizirati Gispa/nzersKo me
todo zdravstvene zaščite za vse ude
ležence NOV ter omogočiti borcem, 
če se le da, preventivno zdravljenje. 

— Je stanovanjsko vprašanje bor
cev že rešeno? 

Ф Glede na to, da je bilo to vpra
šanje eno najtežjih', smo ga v celjski 
občini začeli sistematično reševati že 
pred leti. V letih 1960—1963 je bilo 
rešenih 146 primerov. Med dodelje
nimi stanovanji je bilo 113 novih. V 
ta namen je bilo porabljenih 
398,800.000 S din (občina, podjetja in 
soudeležba republike). Predlani pa 
smo začeli reševati ta pereč problem 
tudi s krediti. Za nakup, gradnjo in 
adäiplaoije stanovanj jc 1964. leta ob
činska sknpščina angažirala nekaj 
nad 131 milijonov S din. Lani pa je 
bilo dodeljeno v ta namen 183 mili
jonov S din. Kredite za gradnjo hiš 
je dobiilo 25 borcev. S tem in s stano
vanji v blokih bo letos rešenih nekaj 
nad 40 stanovanj sikih problemov. Le
tos bo na razpolago še 107 milijonov 
S din. Ta denar bo v glavnem za

dostoval, da bomo uredili še nerešene 
stanovanjske probleme borcev. Del 
teh sredstev je namenjenih za do
graditev in piDtpravilo stanovanj bor
cev v mestu in zlasti na podeželju. 

- m a - , i . 
Z A B E L E Ž E N O Z A V A S 

À K 1 D E M-
S K I P L E S 

DRAGI BRALCI! 
Celjski akademski ples je še 

vedno zanimiva tema zanimivih 
pogovorov. Morda zato, ker je ob 
splošnem pomanjkanju plesov tež
ko najti zanimivejšo temo od ple
sa, morda pa tudi zato, ker je bil 
to nenavaden ples, v katerem je 
marsikaj zaplesalo. 

Ce bi se še jaz pridružil mest
nim komentatorjem, ne bi mogel 
mimo nespornega dejstva, da je 
bilo vse na izredni akademski vi
šini. Tako rekoč še višje — v vi
šavah. (Je potem čudno, če je 
marsikaj padlo na tla?) Program 
brucovanja na primer je bil tako 
(v) duh ovit, da bi ga le redko 
kdo lahko odvil. Prikazal je tako 
imenovani pop art humor, ki ima 
pred klasičnim humorjem to pred
nost, da ga lahko celo otipamo. 

Tudi drugače je bilo med posa
meznimi plesi veliko popartizma, 
v katerem so kot dekorativni ele
menti prevladovale pesti in stek
lo. Pest je namreč preizkušeni 
prepomoček za dekoracijo obraza, 
vtem ko daje steklo polet podpla
tom in je hkrati odlično sredstvo 
za čiščenje parketa. Da ne ome
njam ostalih, sicer izjemnih poče-
ti.i, ki sodijo iz temnih kotov Na
rodnega doma v področje javne 
morale. 

Po mojem enorogem mnenju je 
od akademskega plesa ostal aka
demski kvečjemu naslov. Vpra
šanje je seveda, kako bi se v bo
doče lahko izognili podobnim 
»akademizmom«! Plesni seminar
ji bi bili vsekakor premalo. Mor
da bi zaleglo, če bi občinska skup
ščina odrekla dvorano priredit
vam s prevelikim alkoholnim 
obeležjem. Škoda, da bi alkoholni 
hlapi uničili to redko celjsko 
mojstrovino. Kozorog 

PO SVETU • PO SVETU • PO SVETU • PO SVETU • PO SVETU • PO SVET 

Kakor smo domnevali, kaže zdaj 
že čisto resno, da v Avstriji ne bodo 
prekinili tradicionalnega sodelo
vanja med Ijitflsko in socialistično 
stranko, kajti na nedavnem sestan
ku obeh voditeljev strank, dr. Klau
sa in dr. Pittermanna, so se dogovo' 
rili o nadalnjem sodelovanju. Ljud
ska stranka si sicer prizadeva, da bi 
si pridobila nekaj resorov, kjer so 
doslej dominirali socialisti, da bi 
tako vendarle dokazala svojo zmago 
^ri volitvah. Očitno pa je, da bo 

koalicija ostala v prihodnje tudi za
tegadelj, da bi ne bilo potrebno mo-
rebiinih spodrsljajev šteti v breme 
ene same stranke. 

V Indoneziji se armada še vedno 
ni sporazumela z vladnimi krogi o 
sestavi nove vlade. Generali predlor 
gajo, naj bi bilo v vladi dvanajst 
predstavnikov vojaške oblasti in dva 
najst civilistov, predsednik Sukamo 
pa vztraja, naj bi v dosedanji 107 
članski vladi ne spreminjali dosti 
sestava, četudi je v Indoneziji navi
dezno mir, so razne demonstracije, 
predvsem študentske, skoraj na 

dnevnem redu, verjetno pa velja 
nasploh, da še nihče ne ve, kako 
se bo položaj v prihodnje izobliko-. 
val. To lahko domnevamo že zara
di nasprotij, ki obstajajo med voj
sko in vladnimi krogi. 

General Ankrah, ki uradno pred
stavlja novo oblast v Gani, si z ve
liko ihto prizadeva, da bi čimprej 
pridobil tesno sodelovanje z raznimi 
predstavniki tujih dežel in se tako 
zavaroval pred prizadevanji Kwame 
Nkrumaha, ki poziva vso svobodo
ljubno Afriko, naj bi ga z vojaškimi 
silami podprla, da bi znova prevzel 
oblast v Gani. Afrika se v tej zvezi 
še ni dokončno opredelila, a nekaj 
dežel je odločno za to, da Nkruma
ha podpro. če teh nasprotij ne bo
do uspeli urediti, bo verjetno Gana 
postala veliko afriško žarišče spopa
dov in nemirov, ki bi moglo posta
viti na kocko vse dosedanje prido
bitve afriške solidarnosti. 

Na zahodu (če mislimo Evropo) 
nič novega, četudi je de Gaullovo 
vztrajanje za francosko samostoj
nost postalo že ostra bodica števil-
morskim prijateljem iz ZDA, ki niso 
mroskim prijateljem iz ZDA, ki niso 
pričakovali, da bi si de Gaulle do
volil tako ostro prekinitev z NATO 
in drugimi obveznostmi do »evrop
ske skupnosti«. V igro se je vpletel 
tudi bivši nemški kancler Adenauer, 
ki je podprl de GauUa in napadel 

svojega naslednika-Erharda. Britan
ci so za »status quo« v NATO, Itali
jani previdno molčijo, vsi se pa v 
glavnem vsaj na tihem prerekajo. 
Američani so obupani, saj je bil za
nje do nedavnega položaj v, Evropi 
kakor гш dlani, zdaj pa se jim vse 
prevrača na glavo. In to prav v tre
nutku, ko tudi za Vietnam ne naj
dejo prave besede (izmotavajo se še 
naprej z oboroženimi akcijami), a 
je svetu mir. Morda njim, da bi jih 
nihče ne oviral v napadalnosti? 

OBISK MLADIH 
Minulo soboto je mladinski kolek

tiv tovarne nogavic v Polzeli obiska
la isftupina mladlnsikih predstavnikov 
iz desetih sorodnih kolektivov. Po 
ogledu tovarne so mladi razpravljali 
o svojem delu, o pogojih in o tem, 
kako so mladi organizirani v tekstil
ni industriji, o njihovem vključeva
nju in delu v samoupravnih organih 
ter o delu izven kolektiva. 

Po razgovorih so obiskali Goro 
Ólj'ko, kjer so j'im Polzelani pripra
vili uspel zabavni večer. Mladinski 
kolektiv polzelske tovarne nogavic 
se je s predstavniki ostalih tovrstnih 
tovarn dogovoril, da bo letošnje 
športno tekmovanje mladih iz noga-
yicarsikih tovarn 21. in 22. maja v 
^rcnjaninu. 



RAZGOVOR TAITEDEM 

ODGOVARJA POSLANEC O R G A 

NIZACIJSKO POLITIČNEGA Z B O 

R A SKUPŠČINE SRS ACI SVETINA 

— Pred mesecem ste poslali IS SRS 
poslansko vprašanje glede prispevka 
za uporabo mestnega zemljišča. 
Kakšna pojasnila ste zahtevali? 

# Razprave občanov v prispevku 
za uporabo mestnega zemljišča v Ce
lju, ki so bile po mojem mnenju zelo 
pozitivne, četudi kdaj pa kdaj zelo 
ostre, so me prav silile, da skladno 
s poslovnikom zbora, v katerega sem 
bil izvoljen, zahtevam ustrezna po
jasnila. Problem prispevka za vipora-
bo mestnega zemljišča ni le celjski 
problem, temveč se je pojavil tudi v 
drugih občinah. Zaradi tega sem 
vprašal, kaj je storil IS SRS in kaj 
so istorili republiški upravni organi, 
da bi .bil zvezni temeljni zakon o 
prispevku za uporabo mestnega zem
ljišča v naši republiki uresničen, za
kaj so republiški organi obvestili ob
čine, da ho sprejet ustrezen republi
ški zakon in čemu so to šele v de
cembru preklicali in slednjič, kdo je 
po mnenju IS kniv za stanje na tem 
področju: ali zveza, ali republika, ali 
občina? 

— Ali ste bili z odgovorom repub
liškega sekretarja za urbanizem Er- , 
vina Kržišn.'ka, ki je bil objavljen 
tudi v Delu 5. 3. 1966, zadovoljni? 

Ф Glede na to, da bo naš zbor na ; 
prihodnji seji obširneje obravnaval 
problème ikomunalnega gospodarstva, ; 
nisem v zvezi z odgovorom zahteval 
dodatnih pojasnil, ker pa je bil od- i 
govor na drugo in predvsem na tret-
je vprašanje premalo konkreten, me 
ni zadovoljil in bom zato nekatera 
svoja stališča razložil na priho'dnji,; 
seji zbora. ^ j 

— Kakšna so ta stališča?. i 

0 Sleherni organ, bodi to pred
stavniški, politično izvršilni ali 
upravni, naj dela tisto, za kar je pri
stojen. Delo naj opravi vestno, teme
ljito in strokovno. Splošne rešitve 
problemov naj iščejo zvezni in re
publiški organi, ki morajo občinam 
posredovati poleg prçdpisov tudi do
volj izčrpen opis svojih stališč, da bo 
občina lahko splošne rešitve kar naj
hitreje in najuspešneje prilagodila 
potrebam svojega območja. Nespa
metno je, če dela vsak vse, če dela 
naglo in površno, ampak naj dela le 
tiisto^ kar zmore in kar je dolžan. 

— Kako naj se to po vašem mne
nju odraža v neposrednem odločanju 
občanov? 

# Samoijpravne pravice občanov 
ne moremo omejevati zgolj na po
trebno sodelovanje za zadovoljitev 
oblike; samoupravna pravica je pra
vica dejanskega odločanja. Ce kaj ne 
more priti do izraza zaradi preobilice 
neustreznih oblik, moramo spreme
niti oblike, ne pa vsebino po vsej sili 
prilagajati ustaljenim oblikam in po 
nepotrebnem izzivati jezo občanov. 

t 
— Občani često negodujejo, ker 

njihovih mnenj, želja in sklepov ne 
upoštevajo. Kaj sodite o tem? 

Ф Na to sem delno odgovoril ma
lo prej. Negodovanje občanov, kakor 
ga omenjate v vprašanju, je upravi- ' 
ceno in tudi izredno pomemtono za , 
nadaljnji razvoj samouprave. Cim 
ostrejše bodo takšne kritike — in 
ostrejše bodo, dokler ne bomo uspe
li našega dela uravnati z načeli — 
hitreje bomo dosegli napredek. Pro
učiti bo treba najprej postopek ob
ravnavanja mnenj, želja in sklepov 
občanov in način, kako posredovati 
občanom ustrezen odgovor. Ce tega 
ne bomo šteli za najpomembnejšo 
nalogo, se bomo izgubili v formaliz
mu, ki povzroča negodovanje, jezo in 
v alerajnosti brezbrižnost^ obča«iiov. 

SKUPŠČINA JE SPREJELA PRORAČUN OBČINE ŽALEC 

Samo do polovice 
ZAKAJ NISO GLASOVALI O ZNIŽANJlTOD UPRAVE? " 

Na zadnjem zasedanju občinske skupščine Žalec so odborniki 
obravnavali številna vprašanja, od katerih je nedvomno najpomemb
nejša razprava in sklepanje o proračunu občine za leto 1966. Pro
račun občine so pred tem obravnavali na zborih volivcev, obrav
naval pa ga je tudi izvršni odbor občinskega odbora SZDL. 

Proračunskih dohodkov naj bi bilo 
v letu 1968 dvanajst in pol miliionov 
ND. Največji del teh dohodkov odpa
de na dejavnost šol, in sicer 5,7 mili
jonov ND, za delo državnih organov 
3,14 milijonov, za dejavnost krajev
nih skupnosti 150 tisoč, za ćlružbeno 
politične organizacije 320 tisoč, nego-
spodarsike investicije 530 tisoč, za 
komunalno dejavnost 550 tisoč, za 
znanstveno in kulturno prosvetno de
javnost 190 tisoč ND, ostali denar pa 
so razporedili še za socialno skrbstvo, 
za proračunske obveznosti iz pretek
lih let in proračunsko rezervo, za 
vlaganje v rezervni siklad itd. 

V razpravi o delitvi proračunskega 
denarja je prišlo jasno do izraza dej
stvo, da je denarja, s katerim razpo
laga občina, mnogo premalo, saj so 
bile, lahko trdimo, realno nakazane 
potrebe koristnikov proračunskega 
denarja za 43 " o večje od proračun-
.äkih možnosti, saj je le-ta samo za 
2 % večji od proračuna pred rebalan
som v preteklem letu. Nedvomno je 
dejavnosti, ki so nujno potrebne za 
bilo potrebno zaradi takšnih težav 
zagotoviti predvsem denar za tiste 
normalno življenje v komuni in jih 
mora občina — glede na statut — v 
prvi vrsti zagotoviti. Pri tem gre 
predvsem za denar za izobraževanje, 
kulturo in znanost, socialno in zdrav
stveno varstvo, za pogrebe predstav
niških organov in uprave ter potrebe 
komunalne delavnosti. 

V razpravi o prerazdelitvi prora
čunskega denarja sta se pojavila 
predvsem dva predloga. Svet za fi
nance je predlagal, da se zmanjšajo 
prispevek za medobčinsko glasilo 
Celjski tedniik za 20 tisoč ND, prora-
čunisika rezerva za 30 tisoč, prispevek 
za občinsko zvezo kulturno prosvet
nih organizacij za 10 tisoč, poveča pa 
se naj ikrajevnim skupnostim za 50 
tisoč in občinski zvezi za telesno kul
turo za 10 tisoč. Predlog družbeno 
političnih organizacij pa se je razli
koval v tem, da za kulturno prosvet
no dejavnost dajemo premalo denar
ja in da je zaradi tega potrebno vsaj 
minimalno povečati prispevek v te 
namene, da je potrebno zagotoviti 
možnost informiranja naših članov s 
tem, da skupno z ostalimi občinami 
sofinanciramo Celjski tednik ter da 
mu zagotovimo denar vsaj v takšni 
višini kot v preteklem letu, in da do
delimo občinski zvezi DPM za leto
vanje socialno in zdravstveno ogro
ženih otrok namenski denar v višini 
15.000 ND. Da bi bilo mogoče zago
toviti ta denar, pa so predlagali, da 
bi zmanjšali denar za občinsko upra
vo za 25 tisoč, sklad za šolstvo II. 
stopnje v višini 15 tisoč ND, za ostali 
znesek pa proračunska rezerva. 

V razpravi so prišle do izraza pred
vsem težnje, da bi dodelili več de
narja za dejavnost gasiilskih društev, 
za zdravstveno preventivo, dejavnost 
vzgojno varstvenih ustanov itd. 

Predisedniik občinskega odbora SZDL 
je v razpravi navedel, da je denar za 
osebne dohodke občinske uprave od
merjen previsoko, saj ga je za 2 % 
več ko'. • lani, čeprav se je število 
uslužbencev že doslej ' zmanjšalo za 
26. Poudaril je, da bi ¿e s tem denar
jem oaebili dohodki uslužbencev 
uprave letos dvignili za 15%, vpra
šanje.pa je, ali se bodo lahko osebni 
dohodki v gospodarstvu in družbenih 
službah, zlasti v šolstvu, dvignili v 
takšni višini. Zaradi tega je predla
gal, da proračunski denar, namenjen 
za osebne dohodke občinske uprave, 
zmanjšajo za 5 "o iî  da ga porabijo 
za ostale nepokrite, a- družbeno po
membne dejavnosti. Uslužbenci ob
činske uprave so letošnji dvig oseb
nih dohodkov utemeljevali v glav
nem s tem, da se je zelo spremenila ^ 
struktura kadrov z višjo in visoko ' 
izobrazbo, čeprav vemo, da se ni 
mnogo spremenila, če odmislimo 26 
uslužbencev, ki so zapustili občinsko 
upravo, in s tem, da gre za to, da se 
osebni dohodiki, ki iso baje v pov
prečju nižji od osebnih dohodkov v 
gospodarstvu in družbenih službah, 
z njimi izenačijo. 

Nerazumljivo pa je predvsem to, 
da predlog predsednika občinskega 
odbora SZDL, čeprav je bilo iz 
vzdušja v s!kupščini razvidno, da ga 
nekateri odborniki podpirajo, sploh 
ni bil dan na glasovanje. 

Na zaključku so odborniki glaso
vali o posameznih postavkah prora
čuna, o katerih je bilo govora v raz
pravi in v glavnem vse potrdili. Mor
da kaže posebej poudariti to, da je 
bila dotacija za Celjski tednik od
merjena le v višini 20 tisoč ND, kar 
je približno za 50 '^/o manj kot lani. 

-an 

Od vsepovsod 
LIBOJE: za letošnje praznovanje občinske

ga praznika žalske občine, ki bo v Libojah, 
bo tudi kolektiv libojske keramične industri
je prispeval znatna sredstva. Sredstva bodo 
namenili za ureditev komunalnih naprav, vo
dovoda in ceste. Sindikalna podružnica to
varno je podprla težnjo, da bi vsi zaposleni 
prispjevali sredstva v obliki samoprispevka v 
višini desetih odstotkov od enomesečnih do
hodkov. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: Kmetijska zadruga 
je lani vzredila približno 60 plemenskih telic 
simentalske pasme, Pretežni del živali je pro
dala zasebnim kmetovalcem. Kupcem daje 
KZ nekatere ugodnosti kot so enoletni kredit, 
višjo odkupno ceno mleka in mesa. 

PLANINA PRI SEVNICI: Krajevni odbor 
Rdečega križa pripravlja ob pomoči občin
skega odbora RK seminar o delu organizaci
je . Seminar b o obsegal 20 ur predavanj, obi-
sli:ovalo pa ga bo okrog 20 članov planinske 
krajevne organizacije RK. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: V šmarski občini 
jc 85 kilometrov cest III . reda, ki jih po
godbeno vzdržuje cestno podjetje v Celju. 
Letos naj bi občinska skupščina za vzdrže
vanje prispevala 280 tisoč ND. Pri vzdrže
valnih delih niso vštete poškodbe zaradi ele
mentarnih nezgod in zmrzlin. 

PLANINA PRI SEVNICI: Tukajšnje pro
svetno društvo je za predsednika izvolilo Per
da ŽAGARJA, upravitelja osnovne šole. Pro
svetno društvo želi letos urediti dvorano 

, prosvetnega doma in televizijski klub. Radi 
pa bi ustanovili tudi knjižnico. 

ŽALEC: V nedeljo b o v Žalcu občni zbor 
kulturno-prosvetnih organizacij. Občinski svet 
združuje 20 društev, ki se ukvarjajo z dram
sko in folklorno dejavnostjo. Poleg tega je 
v Žalski občini še 17 klubov in pri vsakem 
društvu knjižnica. 

PREBOLD: Komisija za šport in rekreacijo 
pri občinskem sindikalnem* svetu — Žalec j c 
organizirala partizanski pohod. Pohoda, Í!;i 
bo v nedeljo, se bodo udeležije skupine pred
stavnikov gospodarskih organizacij s področ
ja žalske občine. Prihod se bo začel in kon
čal v Preboldu. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: Splošno gradbeno 
podjetje iz Rogaške Slatine ni plačalo lani 
niti dinarja v sklad za šolstvo druge stopnje 
v Celju. Znesek za polovico leto dolguje 
šmarska kmetijska zadruga, obrtno komu
nalno podjetje pa je dolžno en odstotek od 
bruto osebnega dohodka za tri mesece lan
skega leta. Več je delovnih organizacij, ki 
niso plačale decembrskega zneska. 

ŽALEC: Danes popoldne b o 105 slušateljev 
politične šole v Žalcu zaključilo petmesečno 
šolanje. Šolanja so se udeležili predstavniki 
gospodarskih ' organizacij in mladi aktivisti. 
Ob zaključku b o d o prejeli diplomo O uspeš
no končanem šolanju. 

PROSTA DELOVNA MESTA V GRADBENIŠTVU IN KMETIJSTVU 

MA JUG PO DEIAVCE 
NEZAPOSLENOST ŠE ZMERAJ RELATIVNA 

Vsako pomlad, ko se s pospešenim 
tempom začne delo v gradbeništvu 
in kmetijstvu, pride na celjsko ob
močje veliko število delavcev z juž
nih predelov naše domovine. Čeprav 
se je tudi že prejšnja leta tu in tam 
kdo vprašal, kako to, da prostih de
lovnih mest ne izpolnjujejo z neza-
poslenimi* bližn.tih območij, pa to 
vendarle ni bilo tako zanimivo kot 
letos, ko viaria prepričanje, da se je 
število nezaposlenih bistveno pove
čalo. Toda nekateri zadnji dogodki 
potrjujejo domnevo, da domačini ča
kajo samo na določeno zaposlitev. 

Na območju šestih občin — Celja, 
Šmarja pri Jelšah, Šentjurja, Sloven
skih Konjic, Žalca in Laškega — je 
bilo eb koncu ja,nuarja prijavljenih 
za zaposlitev 1446 delavcev in 179 
invalidnih oseb. Od teh jih je v celj
ski, laški, šentjurski in šmarski ob
čini 918 ali Ö39 nekvalificiranih in 
279 kvalificiranih. Približno ob istem 
času, za katerega veljajo ti podatki, 
je kmetijski kombinat prijavil za 
celjsko in vojniško območje okrog 
130 prostih mest. Zavod za zaposlo
vanje je zato sklical s trenutno ne
zaposlenimi razgovor z namenom, da 
jih seznani z možnostmi zaposlitve. 
Toda razgovor se je končal s kaj 
klavrnim rezultatom, saj se je za 
delo v kmetijskem kombinatu od 123 
udeležencev razgovora odločilo samo 
23. Podoben sestanek je zavod nato 
sklical še na gravitacijskem območju 

šmarske in šentjurske kmetijske za
druge, kjer je bil uspeh popolnoma 
drugačen kot v Celju, V zadrugi se 
je saposlilo okrog 90 odstotkov pri
sotnih, kar verjetno dokazuje, da 
znajo prebivalci okoliških predelov 
prijeti tudi za trše delo. 

V začetku marca so tudi v gradbe
ništvu prijavili prosta delovna mesta. 
Najprej so potrebovali 76 tesarjev in 
16 zidarjev, nato pa še večje število 
nekvalificiranih, sezonskih delavcev. 
Zavod je za trenutno nezaposlene or
ganiziral poseben seminar, po kate
rem naj bi tečajniki dobili tolikšno 
znanje, da bi se lahko zaposlili na 
tesarskih oziroma zidarskih delovnih 
mestih. Udeležencem seminarja so 
priznali celo štipendijo v znesku 15 
tisoč dinarjev, toda kljub temu se je 
prijavilo samo 20 nekvalificiranih 
fantov. Od teh jih je tečaj uspešno 
končalo petnajst, ki so se vsi tudi za
poslili. 

Gradbeništvo in kmetijstvo doma 
torej ne najdeta primerne delovne 
sile. Zato se je zavod za zaposlovanje 
povezal z enakimi zavodi iz Bihača, 
Banje Luke in Kosmeta, da bi od 
tam zaposlili take ljudi, ki bodo tudi 
sposobni opraviti ponujeno delo. Če
prav pri tem ukrepu ne gre brez 
komplikacij — saj je večina prijav
ljenih brez posebnih kvalifikacij, pa 
je — kot kaže — to vendarle edina 
pot, da gradbeništvo in kmetijstvo 
zaposlita potrebno število delavcev 
in delavk. 

Hudournik Dobrnščico so začeli krotiti. Delavci celjske Vodne skup
nosti so pred dnevi začeli z regulacijskimi deli Dobmščice v Pristavi pri 
Dobrni. Kot je zntma je ta hudourniški potok bil že reguliran skozi 
dobrnsko naselje. Letošnja dela zavzemajo 805 metrov korita, ki ga bodo 
dokončali do sredine junija. 

Ta predel spada med najhujša poplavna področja, na katerih je 
Dobrnščica povzročala ogromno škodo. Zaradi pomanjkanja sredstev, ki 
bi jih potrebovalo cestno podjetje za prestavitev cestišča, ki se sedaj 
zajeda v regulacijsko teraso, bodo najprej regulirali le levi breg. 

Sredstva za regulacijo v višini 55 milijonov starih dinarjev črpajo 
iz lanskoletnih vodnih prispevkov. Pri delu jim povzročajo težave na-
sipine, ki zavirajo normalno delo težjih strojev. Poleg regulacijskih del 
bodo zgradili na tem odseku dva betonska mostova nosilnosti desetih ton 
in eno betonsko brv za pešce in kolesarje. Posnetek prikazuje bager, 
ki razširja in poglablja korito Dobrnščice v Pristavi. Foto: J. Sever 

VREDNOTENJE DELA SE ODRAŽA TUDI V ODNOSU DO PROIZVODOV 

Izmet preveliko breme 
Na občnem zboru sindikalne podružnice v liboj-
slii lieramični industriji so udeleženci kritično 
ocenili odnos o zaposlenih do proizvodnje, ki se 
izraža v nepotrebnih izostankih in v prevelikem 
odstotku izmeta. Lansko leto so zaključili z uspe
hom, kljub temu, da je bilo ravno v tem letu ve
liko objektivnih težav, ki so vplivale na proiz
vodne uspehe. 

Iz poročil in razprave je razvidno, 
da so na letošnjem občnem zboru 
sindikata udeleženci skrbno reana-
lizirali in pregledali uspehe in ne
uspehe lanskega gospodarskega le
ta. Te analize so postavili v okolje, 
ki daje možnost in garancijo, da 
napak ne bodo več ponavljali. Vse
kakor je zanimiva in pestra raz
prava mnogo doprinesla k reševa
nju problemov, ki po nepotrebnem 

tarejo delovni kolektiv. Med le pro
bleme vsekakor sodi nepravilen od
nos nekaterih do prizvodnje. V do
ločenih letnih obdobjih namreč ne
nadoma poraste število izostankov 
z dela, ki krnijo proizvodnjo. Ko
lektiv se je dolgo boril proti »bole
zenskim« dopustom brez kakega 
večjega uspeha. Lani pa so uvedli 
posebno stimulacijo vseh, ki ne izo-
staja z dela — zanimivo — število 

»boleznin« se je bistveno zmanjšalo. 
To daje slutiti, da so nekateri iz
koriščali toleriranje zdravstvenih 
delavcev ter na račun »bolezni« do
ma opravljali razna kmetijska dela. 

Porast proizvodnje za 8 odstotkov 
ne bi bil večji u.spch, če ne bi pri
neslo lansko leto nekaj objektivnih 
težav, ki so bistveno vplivale na pro
izvodnjo. Zaradi zamrznjenja cen, 
težav pri uvozu reprodukcijskih ma
terialov in kopičenja zalog, kolek
tiv kljub temu, da je povečal pro
duktivnost za približno 20 odstot
kov, nikakor ni mogel prav zaživeti. 

Udeleženci so kritično ocenili ma
lomarnost zaposlenih na nekaterih 
ključnih proizvodnih procesih, kjer 
zaradi nepazljivosti zaposlenih pri
haja do nepotrebnega loma in izme
ta proizvodov. Da je ta problem pe
reč, ilustrira dejstvo, da je vrednost, 
izmetov milijonska, poizkusi pa so 

pokazali, da bi ga lahko zmanjšali 
za več kot polovico. 

Nerazumljivo je tudi dejstvo, da 
nekateri delavci v težjih delovnih 
pogojih ne upoštevajo varnostnih 
predpisov, zaradi,česar prihaja do 
nepotrebnih delovnih poškodb in 
obolenj. Zaradi tega so udeleženci 
občnega zbora ponovili vlogo sindi
kata, preko kalterega bi naj vplivali 
na nedisciplinirane delaA'ce. Zani-
miyo je dejstvo, da se je disciplina 
v delovnem kolektivu izboljšala ker 
so odpi^stili nekaj nediscipliniranih 
delavcev. 

Ob koncu naj navedemo še hvale
vreden podatek, da je sindikalna 
podružnica libojske keramične in
dustrije uspela svoje članstvo usme
riti v dejavnost na kulturnem in 
športnem področju. Veliko število 
zaposlenih namreč dela v kultunio-
prosvetnem društvu in v športnih 
organizacijah. Vodstvo sindikalne 
podružnice zato pomaga društvom, 
ki dosegajo lepe uspehe. To je edin
stven primer sodelovanja in pomo
či gospodarske organizacije do ome
njenih društev na področju žalske 
občine. — ez 



PO DVEH DNEH SOJENJA JE BIL STANE KAPUN OBSOJ EN 

S M R T Z U S T R E L I T V I J O 
K R I V J E Z A P O S K U S R O P A N A B E N C I N S K I Č R P A L K I I N U B O J 

Petčlanski senat okrožnega sodišča v Ce l ju je minul i petek izrekel sodbo 
nekdan jemu mi l ičniku S T A N E T U K A P U N U . K a p u n se je dobro spomi
njal , kako je pr iprav i l rop, kako je streljal, le nekater ih stvari se n i m o 
gel »^spomniti«. Z ropom si je misli l pr iskrbet i sredstva, ki bi j ih na j baje 

^dal mater i svojega nezakonskega ot roka. 

Okrožni javni tožilec Boris Kmet 
je pred izrekom isodbe v zaJključnem 
govoru obtožbe poudaril: »-Kapunovo 
ravnanje v zasebnem življenju, zla
sti v zvezi z obveznostmi do neza
konskega otroka je ikazalo na močne 
egoistične nagibe. Za položaj, v kate
rem se je nahajal, je kriv sam, kaj 
ti finančne razjmere niso in ne mo
rejo biti vzrok za to, da bi ubijal in 
kradel. Načrt je Skrbno pripravljal, 
uporabil je vrsto stvari, ki bi ga naj 
obvarovale, da ne bi bil prijet. Ker 
mu je načrt ispodletel, je hotel za sa
bo zabrisati sled, zato je streljal in 
ubijal, da bi ise obvaroval izpovedi 
slučajnostnih prič. Pri tem ne more
mo mimo dejstva, da je ta zločin iz
vršil aktivni pripadnik islužbe, ki va
ruje varnost in imetje občanov. So
dili boste storilcu, ki je s svojim 
dkrutnim zločinom vznemiril ljudi v 
Celju, v Sloveniji in celo izven meja 

naše domovine. Tajništvu za notra
nje zadeve gre zahvala, da so storilca 
že po dobrem tednu dni odkrili. 

Na osnovi dejistev in vseh dokazov 
spoznajte obtoženega Kapima za kri
vega poskusa ropa, ki ga proti svoji 
volji ni dokončal, krivega za uboj 
Filipa Vuka in dveh poskusov ubo
ja. Predlagam najstrožjo kazen.« 

Kot smo že podrobno pisali o zlo
činu na bencinski črpalki na Mari
borski cesti 1. novembra lani, ki je 
globoko odjeknil med občani, smo na 
razpravi obtoženemu Kapunu izve
deli še nekatere podrobnosti. Kapun 
je ikot prvi na glavni obravnavi pQ-
drobno opisal, kako je preživel dan 
pred zločinoni, kako je večer pred 
zločinom s svojim dekletom popival 
in kako je nato premišljeno poskusil 
(izpeljati svoj roparski načrt. Potem, 
ko je pospremil okrog polnoči dekle 
domov, se je vrnil na postajo ^milice 

v Celju, kjer je stanoval, se pomen
koval s tovariši iz intervencijske sku
pine in ko so ti odšli, je odšel Kapun 
v klet po kolo. Odpeljal se je po 
Ipavčevi ulici, nato po Cesti na 
Ostrožno, Dečkovi cesti in Pokopa
liški cesti, kjer je skril kolo. Zatem 
se je peš odpravil na bencinsko čr
palko. 

»Že prej sem premišljeval, kako 
bi prišel do denarja, dâ bi plačal 400.000 starih dinarjev za alimente 
za nezakonsko hčerko. Najprej sem 
mislil, kako bi-na pošt(en način pri
šel do denarja, zatem pa tudi o dru
gih možnostih«, je obtoženi Stane 
Kapun izpovedoval pred «odnim se
natom na vprašanja predsednika se
nata, okrožnega sodnika D R A G A MAKAROVICA. 

»•)-N'ačrta nisem delal, če bi si na
pravil podroben načrt, bi bil drugače 
naredil. Maskiral bi se. Vedel sem, 
da z bencinske črpalke ne odvajajo 
sredstva, ki se jih bo čez praznike 
nabralo. . .« Do tu se je obtoženi Ka
pun vse lepo spominjal. Zatem je ne-
koliiko naivno začel trditi, da ne bi 
vzel vsega denarja, temveč samo to
liko, kolikor bi rabil za alimentacijo. 

Pištolo je imel baje zato s seboj, da 
bi le »zastrašil« dežurnega, če bi se 
mu ta upiral. Trdil je celo, da ni ve
del, da je., kdo v avtomobilu, ko je 
stekel ven in začel streljati po nič 
hudega slutečem Jožetu Dvojmoču in 
pokojnem Vuku. Toda predsednik 
senata ga je z vprašanji spravil k 
priznanju in k temu, da se je spom
nil podrobnosti, kako so se stvari do
gajale v samem prostoru bencinske 
črpalke in pred njo, po prihodu fiata 
600, s katerim sta se pripeljala Dvoj-
moč in Vuk. 

»•Dobro se spominjam, da sem stre
ljal na PoMčnika in videl, kako se 
je prijel za ramo.« Meril je v višino 
prsi. Hotel ga je prisEiti, da bi se 
umaknu v skladišče ali dežurno sobo. 
Toda Poličnik se ni dal. V blagajni 
je bilo takrat 2,145.000 starih dinar
jev. KO je pripeljal fiat in se ustavil 
pred črpalko, je Kapur^ trikrat ustre
lil v Poličnika. Dve krogli sta Polič-
nika zadeli v desno roko. Nato je 
Kapun stekel k vratom in začel stre
ljati v avto. 

»•Sedel sem na zadnjem sedežu, po
leg vreče z zeljem,« je izpovedala 
priča Jože Dvojmoč. »Vuk je sedel 
za volanom. Pripeljala sva se iz Po
sa vj a in jhotela natočiti bencin. Ne
nadoma je stopu iz prostora v čsrn 
plašč oblečen moški in iko je bil od
daljen od avtomobila dva metra — 
začel streljati. Zadeli sta me dve 
krogli, ena v prsi, ki me k sreči ni 
hudo ranila, druga pa v nogo. Štiri 
naboje je izstrelil proti Vuku. Stre
ljal je z iztegnjeno roko. Ena krogla 
je zadela Vuka v hrbet, ta ga je na 
mestu ubila . . . « 

Stane Kapun je bil odličen strelec, 
to dokazujejo tudi žrtve, zato je bil 
njegov zagovor, da je streljal v praz

no, nesramno naiven. Predsednik se
nata ga je nato z vprašanji prisilil, 
da je podrobno izi>ovedal, kako je 
zatœn pobegnil preko ceste proti po
kopališču, kako se je vmil s skritim 
kolesom v prostore milice na Gre
gorčičevi cesti v Celju in zatem, kaiko 
je že prvi dan zasumü, da preisko
valci sumijo nanj. Kljub temu je 
»verno« iskal skupno z ostalhni sto
rilca. — samega sebe. Po devetih 
dneh, ko so varnostni organi zbrali 
neizpodbitne dokaze so Staneta Ka-
puna aretirali. Primarij dr. Niko 
Vončina je kot izvedenec izjavil, da 
je bil obtoženi Kapim v času, ko je 
ril dejanje, duševno zdrav. Storilca 
so odkrili po balističnih preizkusih 
s pištolo. 

Zagovornica obtoženega Kapuna, 
odvetnica A. Kaminski je zahtevala 
prekvalifikacijo dejanj pod obtožbo 
uboja, vendar senat tega ni sprejel. 
Svojo trditev je zagovornica gradila 
na tem, da obtoženec ni imel namena 
ubijati. Navajala je tudi olajševalne 
okoliščine, kot obtoženčevo priznanje 
prvega dejanja, da je nameraval vze
ti le znesek za pokritje dolga ter da 
je ubijal v strahu, da ne bi bil od
krit. Zagovornik oškodovancev, od
vetnik M. Rosina pa je zahteval za 
vdovo pokojnega Filipa Vuka 10.000 
novih dinarjev odškodnine, za Matosa 
Poličnika 20.000 N din in za Jožeta 
Dvojmoča 3.400 D din odškodnine. 
Odškodninski znesek je predložila 
tudi splošna zavarovalnica. 

Sodni senat petorice je obtoženca 
spoznal za krivega ropa na bencinski 
črpalki, uboja iin dveh poskusov ubo
ja in ga obsodil za dejanje poskusa 
ropa na 7 let strogega zatpora, za na
slednja pa na smrtno kazen z ustre-
litvijo. Tako se je združena kazen 
glasila na obsodbo: smrt z ustrelit-
vijo. 

POPRAVLJEN PREDLOG ODLOKA O UPORABI MESTNEGA ZEMLJIŠČA 

Upoštevano mnenje občanov 
Čeprav bodo v kratkem spet zbori 

volivcev, na katerih naj bi občani 
celjske občine odločali o odloku za 
uporabo mestnega zemljišča, so po
nekod o njem razpravljali že na mi
nulih ziborih. Mnenja so bila dokaj 
različna. Tu in tam so odlok spreje
li, ponekod ga zavrnili, drugje spet 
pa so predlagali večje ali manjše 

spremembe. V eni točki pa so bili ob
čani vendarle enotni: v tem, da bi bil 
odlok o predlagani višini prehuda 
obremenitev občanov in da bi bilo 
prav, če bi znižali vrednost točke. 

Ko je izvršni odbor občinskega od
bora Socialistične zveze v Celju raz
pravljal o popravljenem predlogu 
odloka o uporabi mestnega zemlji

šča, je najprej poudaril, da bi pri
stojni organi morali za zbore voliv
cev pripraviti še en predlog — z 
vrednostjo točke 0,8 dinarja. Prvotni 
predlog je namreč govoril o vredno
sti 1,2 dinarja, drugi pa o enem di
narju. Po tem predlogu bi v devetih 
mesecih zbrali okrog 294 milijonov 
dinarjev, kar je za ca. 40 odstotkov 
manj^kot so predvidevali v začetku. 
Za pnblizžno toliko bi bile po novem 
predlogu manjše tudi obveznosti sta
novalcev. Poleg tega so se člani iz
vršnega odbora zavzeli tudi za to, da 
je treba občanom jasno in točno po
vedati, katera komunalna dela bodo 
opravljena s tako zbranim denarjem 
in katera bodo morala še počakati. 
Prebivalcem Štor in Dobrne pa je 
treba zagotoviti, da bodo sredstva, ki 
jih bodo zbraM na njihovem terenu, 
tudi porabili tam. Tak točen pro
gram predvidenih komunalnih del je 
namreč pogoj za to, da bodo volivci 
čez čas lahko tudi kontrolirali izvr
ševanje sprejetih obveznosti. Izvršni 
odbor pa bo občiniski skupščini pred
lagal še dve zanimivi spremembi: da 
bi plačevanja prispevka oprostili so
cialno ogrožene prebivalce — dolo
čili naj bi jih po dohodku na enega 
družinskega člana — in da naj bi iz-
vzeli tudi proračunske potrošnike, 
katerih dohodki so v nekaterih pri
merih celo manjši kot preteklo leto. 
Ker pa jim iz letošnjega proračuna 
dodatnih sredstev ni mogoče zagoto
viti, bi bilo krivično, če bi jih še do
datno obremenjevali. Vendar je iz
vršni odbor poudaril, da bi prihod
nje leto to vprašanje morali reguli
rati tako, da bi bilo čim manj izjem. 

I. B. 

SKUPŠČINA OBČINE ŠENTJUR PRI CEUU SPREJELA PRORAČUN 

Vi dovolj denarja 
VELIK DEL PRORAČUNA ZA ŠOL STVO — ZA CESTE PREMALO 

V četrtek sta oba zbora občinske 
skupščine Šentjur razpravljala o 
predlogu proračuna za Jeto 1966 in 
po daljši razpravi sprejela proračun 
za leto 1966. 

Skupna sredstva proračtma občine 
Šentjur pri Celju za leto 1966 zna
šajo 5,790.000 ND in so za 8 % večja 
kot v letu 1965, v kolikor upošteva
mo neporavnane obveznosti iz leta 
1965. S temi razpoložljivimi sredstvi 
pa ne bo možno pokriti vseh potreb 
koristnikov proračunskih sredstev, 
kajti potrebe so bile mnogo večje, 
kot znašajo razpoložljiva sredstva. 

Glavni koristnik sredstev je osnov
no šolstvo in sklad za šolstvo II. 
stopnje, za kar je v proračunu na
menjenih 1,926.000 ND ali 33 % vseh 
razpoložljivih sredstev. Za kultumo-
prosvetno dejavnost ¡se v letu 1966 
namenja 152,000 ND, v glavnem za 
štipendije, prosvetno pedagoško 
službo in financiranje nekaterih 
medobčinskih institucij. Kljub veli
kim potrebam v letošnjem potenci
alu proračuna, ni bilo možno zago
toviti dovolj sredstev za potrebe so
cialnega Yirstva. Za to dejavnost je 
namenjenih 461,000 ND, največji del 
pa predstavljajo stalne socialne pod
pore, oskrbnine za odrasle v do
movih, oskrbnine za mladoletne v 
zavodih, pomoč borcem NOV itd. 

Odborniki so menili, da bo po
trebno posvetiti večjo skrb rejnišiki 
silužbi, ki je po analizah cenejša od 
zavodske oskrbe, na drugi strani pa 
dosledno izvajati postavljene nalo-
se pri pošiljanju mladoletnikov v 
domove. Zdravstvena zaščita je ude
ležena z 211,500 ND; predvsem bodo 
sredstva uporabljena za preventivno 
zdravstveno službo in za pomoč ne-
premožnim pri zdravljenju. Prav ta
ko letos z razpoložljivimi sredstvi 
ni bilo možno zadostiti vsem potre
bam s področja komunalne dejav
nosti. Večji del teh sredstev in sicer 
350.000 ND, je namenjenih za vzdr
ževanje cest III. reda, čeprav je to 
za potrebe občinskih cest mnogo 
premalo, kljub temu pa bodo skup
na sredstva enaka kot v letu 1965. 
Vsi v Šentjurju se zavedajo, da so 
ceste del družbenega standarda in 
da zaradi neurejenega financiranja 
v letu 1966 ne bo možno redno vzdr
ževanje. Vendar sredstev ni, in bo 
s temi potrebno urejevati ceste. 

Precejšnji del sredstev je name

njenih za delo državnih organov, če
prav so sredstva v absolutnem zne
sku nižja od preteklega leta. Soraz-
meroma malo sredstev je namenje
nih za delo krajevnih skupnosti, 
vendar se moramo zavedti, da bodo 
krajevne skupnosti poleg sredstev 
proračuna razpolagale še s sredstvi 
cestnega sklada in da bo za popra
vilo gozdnih cest porabljeno del' 
sredstev biološke amortizacije. 

Potrebe na terenu so velike, tako 
pri popravilu cest, mostov in dru
god, vendar bo potrebno tudi s pri
spevki (krajevni samoprispevek) po
magati pri realizaciji postavljenih 
načrtov. Sorazmeroma malo sred
stev je namenjenih za delo družbe
no političnih organizacij in društev, 
kajti odborniki so bili mišljenja, da 
je potrebno poživeti amatersko de
javnost, na drugi istrani pa skrbeti 
za racionalnejše trošenje sredstev. 

f. s. 

N O V E TARIFE 
ZA KOMUNALNE STORITVE V OBCINI ŠENTJUR 

Na zadnji seji občinske skupščine 
sta oba zbora razpravljala o spre
membah tarif za vodo, kanalizacijo 
in za uporabo javnih tehtnic. 2e od 
meseca decembra se v Šentjurju 
ukvarjajo s problemi vode. Skupšči
na je k reševanju tega problema 
pritegnila k sodelovanju strokovnja
ke z omenjenega področja, ki naj bi 
pripravili osnutek cešitve tega prob
lema. Vsak način rešitve je povezan 
s precejšnjimi strošiki, predvsem 
zato, ker je obstoječi vodovod že 
dotrajan, hkrati pa v neposredni 
bližini Šentjurja ni večjih izvirov. 
Posledica je, da v poletnih mesecih 
primanjkuje vode predvsem v blo
kih, kajti izvir v Šibeniku zaradi 
slabih cevi ne daje dovolj vode. Za
to je skupščina sprejela sklep, da 
je potrebno iK)ostriti izyajanje odlo
ka o vodovodnem redu, obvezno 
skladno z odlokom do konca leta 
1966 vgraditi vse vodomere ter ure
diti višino vodarine, ki je bila kot 
element razširjene reprodukcije niz
ka. 

Po novem odloku bodo gospodinj
stva plačala od m^ 0,70 ND, industri
ja in trgovina in gostinstvo 1,50 ND, 
kmetijstvo 1,10 ND, uslužnostna 
obrt družbenega in zasebnega sek
torja ter proračimski zavodi in 
društva UO ND. Odlok nadalje do

loča, da plačujejo gospodinjstva, ki 
nimajo vgrajenih vodomerov, voda-
rino v pavšalnem znesku 1,50 ND od 
člana go.spodinjstva mesečno, poleg 
tega pa še za kopalno kad v stano
vanju 0,40 ND in za stranišče na' 
izpiranje 0,30 ND na mesec. 

Kmetijska gospodarstva družbe
nega in zasebnega sektorja plačuje
jo mesečno za konja ali govedo 0,60 
ND, za svinje 0,30 ND. Občani in de
lovne organizacije, ki so priključeni 
na javno kanalizacijo, bodo od mar
ca meseca dalje plačevali prispevek 
za kanalizacijo za gospodinjstvo od 
člana gospodinjstva 0,10 ND na me
sec, drugi uporabniki pa od zapo
slene osebe 0,25 ND na mesec. Ob
čani bodo v prihodnje za uporabo 
javnih tehtnic plačevali naslednje 
tarife: za tovore do 100 kg 0,80 ND, 
od 100 kg do 300 kg 1,20 ND, od 300 
kg do 500 kg 1,80 ND, od 500 kg do 
1000 kg 2,50 ND, od 1000 kg do 2000 
kg 3,50 ND, oÜ 2000 kg do 5000 kg 
4,50 ND, od 5000 kg do 10000 kg 
5,50 ND in za tovore nad 10.000 kg 
6,50 ND. Kadar bodo na javnih teht
nicah tehtali živino, se prej omenje
ne tarife povečajo za 50 %. 

S. F . 

OBJAVLJAMO PISMO, KI SMO GA PREJELI OB ODHODU 
LETOŠNJE GENERACIJE MLADINCEV V JLA 

Dragi tovariši? 
Ob koncu marca boste odšli na odsluženje vojaškega roka. V 

armado odhajate, da bi se osposobili za obraml>o svobode in neod
visnosti naše domovine v primeru vojne. Ob tej priložnosti vam 
želimo srečno pot in da bi uspešno izpolnili vse dolžnosti in obvez^ 
nosti, ki vas čakajo. 

• Ko odhajate od doma ali iz delovne organizacije, vedite, da je 
okolje v armadi drugačno od tistega, v katerem ste živeli doslej, in 
da tudi delovni in življenjski pogoji ter medsebojni odnosi niso več 
taki, kakršni so bili v vojskah, v katerih so služili vaši očetje. Sta
rešine vam bodo nadomestili starše in prijatelje, vojaški kolektiv in 
obveznosti vojaškega življenja, tovariše in delovno organizacijo, 
kraj in njegovi prebivalci sorodnike in sosede. 

Imeli boste priložnost spoznati nove kraje in ljudi, njihove obi
čaje in navade. Naj vas ne motijo razlike, ki jih boste tu in tam 
opazili. Sprejmite jih kritično, a z razumevanjem, saj so bili tudi 
zgodovinski in drugi pogoji v marsičem tudi drugačni. Spoznavajte 
novo okolje in ustvarjajte v okviru svojega vojaškega kolektiva 
pristne tovariške odnose. To je posebno važno, kajti vsaka enota, v 
katero odhajate, je po svojem narodnostnem sestavu Jugoslavija v 
malem. S tem, ko spoznavate svoje tovariše, spoznavate tudi ostale 
narode Jugoslavije in same sebe. Tako bo vsakdo v kateremkoli 
kraju naše širše domovine predstavljal s svojim delom in zadrža
njem ne samo sebe in armado, pač pa tudi svoj — naš narod. 

In četudi zapuščate za nekaj časa vaše domače, znance, prijatelje 
in prijateljice, odhajate z vedrimi srci, veselo in s ponosom. Ko vas 
spremljamo v armado, smo prepričani, da boste v novem okolju našli 
prav tako dobre prijatelje, kakor ste jih imeli v svojem kraju. Toda 
tudi z domačim krajem ne boste prekinili zveze, saj obstaja pošta, 
časopisje, radio, televizija, ki vas bodo povezovali s sorodniki, znan
ci in delovnimi tovariši. Po svojih močeh pa vam bo pomagal tudi 
Celjski tednik. 

V prepričanju, da boste svoje obveznosti in dolžnosti, ki vas 
čakajo v JLA. izpolnili uspešno in z veliko dobre volje, vas dragi 
tovariši regruti, še enkrat prisrčno pozdravljamo. Srečno pot, fantje! 

P. 

Težka vozila uničujejo ceste 
v celjski občini je 231 ton cest III. 

in IV. reda. Njihovo vzdrževanje je 
zelo drago in ni čudno, če se s sred
stvi, ki so za to namenjena, ne da 
kdo ve kaj narediti. Kritik, da so 
ceste slabo vzdrževane, je vedno >več. 
Tudi na zadnji seji občinske skup
ščine niso mogli mimo tega, da ne bi 
ugotovili že nevzdržnega stanja na 
nekaterih naših cestah. Glede tega 
pa gotovo prednjačita cesta v Tr
novi j e in bežigrajiSka cesta. 

Kljub tej nenehni kritiki pa je 
treba resnici na ljubo ugotoviti, da 
so nekatere ceste 1У. reda, ki so jih 
prevzele lani avgusta v upravljanje 
krajevne skupnosti, vendarle v bolj
šem stanju ikot so bile prejšnja leta. 
Zlasti so dobro vzdrževane ceste v 
Vojniku, Frankolovem in v Dobrni. 
Na Frankolovem so posipali gramoz, 
popravili 2 mostova in poskrbeli za 
cestarje. 

Lani je bilo iporabljeno za vzdrže
vanje cest IV. reda 261 milijonov 
S din na 1 km, letos pa bo porablje

nih 300 milijonov S din za vzdrževa
nje 1 km ceste, zato je pričakovati, 
da se stanje na naših cestah še ne 
bo izboljšalo. 

Odborniki so menili, da povsem ne 
bo možno urediti ceste, ker je vzdr
ževanje dokaj drago, veliko bolj kot 
znaša akumulacija sredstev v to 
svrho. Menili so celo, da je trajnejša 
rešitev le v asfaltiranju cest, kar bo 
potrebno postopoma iz leta v leto tu
di izvajati. Za denar, ki so ga pora
bili v zadnjih letih samo za gramoz, 
bi lahko asfaltirali že vse ceste v 
občini. 

Ceste sproti uničujejo zlasti težka 
vozila prevoznih in gradbenih podje
tij ter gozdnih gospodarstev. Prav ta
ko prekomerno obremenjujejo cesti
šča avto šole. Zato so merlili odbor
niki, da bi bilo edino učinkovito 
zdravilo proti temu, če bi podjetja, 
ki uporabljajo na naših cestah težka 
vozila, občutneje obdavčili z dodat
nimi iprtspevki za vzdrževanje cest, 
avto šolam pa bi bilo treba določiti 
ceste za učenje voznikov. 

-ma-
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O važnejših problemih 
Te dni so se v občini Laško končali zbori voliv
cev, na katerih so razpravljali o predlogu občin
skega proračuna za leto 1966, o programu razvo
ja šolstva in o raznih gospodarskih nalogah, 
predvesm pa o razvoju in pospeševanju kme
tijstva. 
Predlog proračuna za leto 1966 za 

občino Laško predvideva 689 mili
jonov starih din realizacije; če bi 
hoteli zadovoljiti vse potrebe, pa 
bi morala vsota preseči milijardo 
starih din, V tej zvezi skopo od
merjena sredstva, namenjena za ko-
rnimalno dejavnost izključujejo 
večjo soudeležbo pri financiranju 
stroškov elektrifikacije do sedaj še 
neelektrificiranih naselij. Zato so 
volivci pozdravili predlog, da bi za 
lažjo premostitev tega problema na
jeli posojilo in v letošnjem letu kon
čali z elektrifikacijo v naseljih Pa
dež in Lokavec. 

Ne glede na to, da je bil program 
razvoja šolstva predhodno že pred
met razprav na konferencah Socia
listične zveze, se je to vprašanje po
novno pojavilo tudi na zborih voliv
cev. Zlasti so zelo živahno razp-rav-
Ijali v tistih šolsikih okoliših, 
kjer čutijo največjo potrebo za raz
širitev učnih iprostorov. 

Celotna akcija razvoja šolstva naj 
bi bila končana do leta 1970 in bo 
v tej zvezi nujno zagotoviti 640 mi
lijonov starih dinarjev. 

Prva finančna sredstva že prite
kajo v sklad za razvoj šolstva in je 
že zbranih preko 15 milijonov sta
rih dinarjev, ki izvirajo večji del 
od obveznic skopskega posojila in 
sredstev, ki so jih delovne organi
zacije vpisale na račun skopskega 

posojila. Ostali viri financiranja pa 
naj bi bili zagotovljeni z vsakolet
nim prispevkom delovnih organiza
cij, samoprispevkov občanov in pri
spevkom občinskega proračuna. 

V precejšnji meri so na zborih 
volivcev razpravljali o vprašanjih 
kmetijstva. V tej zvezi je bilo spre
jetih več koristnih predlogov, med 
katerimi je tudi ta, da bo nujno 
posvetiti več skrbi šolski kmečki 
mladini, ki j i ' j e že v osnovni šoli 
treba vcepiti ljubezen do kmetijst
va, za rešitev tega vprašanja pa bo 
predhodno spremeniti tudi učni 
program v šolah, ki sedaj daje več 
kot bi bilo treba poudarek telesni 
vzgoji, zato pa je iz predmetnika 
izpadel predmet kmetijstva. Tudi 
šolske vrtove naj bi ponovno uspo
sobili za namene, ki so j im služili 
pred vojno. Vse dotlej, dokler ne 
bodo ponovno uvedli kmetijstva kot 
obveznega učnega predmeta, naj bi 
kmetijstvo poučevali v obliki krož
kov. K tej akciji pa bi bilo nujno 
pritegniti razpoložljive kmetijske 
strokovnjake. Po možnosti pa naj 
bi se v bodoče odvijal pouk preko 
praktičnih demonstrativnih pose
gov. 

Mnogo pripomb je bilo slišati tu
di na račun dosedanje oblike infor
mativne službe. Dokler so informi
rali občane večji del preko radij
skih razglasov, so bili občani z in

formacijami dosti bolj na tekočem 
kot sedaj, ko uvajajo informativno 
službo le preko oglasnih desk. 

Glede gospodarske problematike 
so volivci mnenja, da je novi gozd
ni zakon sicer prinesel precej ukre
pov za zaščito gozdov, ni pa prine
sel tistega, kar so pričakovali in to 
je vprašanje odkupnih cen lesa. č e 
primerjamo odkupne in prodajne 
cene lesa, ki jih gozdno gospodarst
vo uveljavlja do kupcev, nastaja 
med odkupno in prodajno ceno raz
lika, ki je ni mogoče z nobeno kal
kulacijo opravičiti, zato volivci pri
čakujejo, da bo tudi to vprašanje 
slej ko prej ponovno v razpravi in 
da se bo našla ustrezna rešitev. 

T. K. 
Delavec v Alposu pri upogibalnem 

stroju 

TV od 20. 
do 26.3. 

Nedelja, 20. 3. 

9.25 Poročila (Ljubljana), 9.30 Po 
domače — oddaja narodne gleisbe 
(Ljubljana), 10.00 Kmetijska oddaja 
(Beograd), 10.45 Združenje radoved
nežev — oddaja za otroke (Za^eb) , 
11.30 Lassie — fikn za otroke (Ljub
ljana). 

NEDELJSKO POPOLDNE 

17.35 Zgodbe za vas —serijski film 
(Ljubljana), 16.30 Pokaži, Ikaj znaš — 
posnetek javne oddaje (Ljubljana), 
18.00 Telesport (Zagreb), 19.00 Glas
bena oddaja (Ljubljana), 19.30 Rezer
viran čais (Ljubljana), 19.54 Inter
mezzo (Ljubljana), 20.00 T V dnevnik 
(Beograd), 20.45 Mladinska olimpiada 
(Beograd), 21.45 Zadnja poročila 
(Ljubljana). 

Ponedeljek, 21. 3. 

10.00 Televizija v šoli (Zagreb), 
11.40 Televizija v šoli: Trikotnik 
(Ljubljana), 17.40 Tečaj angleškega 
jezika (Beograd), 18.10 Risanke (Beo
grad), 18.25 TV obzornik (Ljubljana), 
18.45 Malo za vsakogar, nekaj za vse 
(Ljubljana), 19.15 Tedenski športni 
pregled (Beograd), 19.40 Rezerviran 
čas (Ljubljana), 20.00 T V dnevnik 
(Beograd), 20.30 TV drama (Beograd), 
21.30 Biseri glasbene literature (Skop
je), 21.45 Reportaža (Skopje), 22.00 
Poročila (Beograd). 

Torek, 22. 3. 

18.20 Gora Fidži — ix>ljudnoznan-
stvena oddaja (Ljubljana), 18.45 Tor
kov večer (Ljubljana), 19.00 Svet na 
zaslonu (Ljubljana), 19.50 TV obzor
nik (Ljubljana), 20.00 Celovečerni 
film (Ljubljana), 21.30 Serijski film 
(Ljubljana), 22.00 Za, lahko noč (Ljub
ljana), 22.10 Zadnja poročila (Ljub
ljana). 

Sreda, 23. 3. 

10.00 Televizija v šoli (Zagreb), 
16.35 Poročila (Zagreb), 16.40 Tečaj 
ruskega jezika (Zagreb), 17.00 Tečaj 
angleškega jezika (Zagreb), 17.40 Tik 
tak: Zakaj ima račka pisano perje 
(Ljubljana), 17.55 Pionirski TV studio 
(Ljubljana), 18.25 TV obzornik (Ljub
ljana), 18.45 Opera skozi stoletja 
(Ljubljana), 19.15 Films'ki pregled 
(Ljubljana), 19.40 Oik cak (Ljublja
na), 19.54 Intermezzo (Ljubljana), 
20.00 TV dnevnik (Beograd), 20.30 
S. Mrožek: Tango — predstava Dra
me SNG (Ljubljana), 21.30 Kulturna 
panorama (Ljubljana), 22.10 Pogovori 
o slovenščini (Ljubljana), 22.40 Zad
nja poročila (Ljubljana). 

Četrtek, 24. 3. 

10.00 Televizija v šoli (Zagreb), 
11.00 Tečaj angleškega jezika (Beo
grad), 16.10 Televizija v šoli: Trikot
nik (Ljubljana), 17.05 Poročila (Skop
je), 17.10 Rezerviran čas (Skopje), 
17.40 Tisočkrat zakaj? — oddaja za 
otroke (Beograd), 18.25 TV obzornik \ 
(Ljubljana), 18.45 Po Jugoslaviji — 
reportaža (Beograd), 19.10 Iz arhiva 
plesnega orkestra RTV Ljubljana 
(Ljubljana), 19.40 Brez parol (Ljub
ljana), 20.00 T V dnevnik (Beograd), 
20.30 Aktualni razgovori (Beograd), 
21.10 Oddaja narodne glasbe (Beo
grad), 21.20 Studio ena — zabavno-
glasbena oddaja (Ljubljana), 22.20 
Poezija Pabla Neruddee (Zagreb) 
Zadnja poročila (Ljubljana). 

Petek, 25. 3. 

10.00 Televizija v šoli (Zagreb), 
16.35 Poročila (Zagreb), 16.40 Tečaj 
ruskega jezika (Zagreb), 17.00 Tečaj 
angleškega jezika (Zagreb), 17.30 Te
levizija v šoli (Zagreb), 18.00 Mali 
svet — oddaja za otroike (Za^greb), 
18.25 TV obzornik (Ljubljana), 18.45 
Rezerviran čas (Ljubljana), 19.15 S 
kamero po svetu (Ljubljana), 19.40 
TV akcija (Ljubljana), 20.00 T V 
dnevnik (Beograd), 20.30 Celovečerni 
filim (Ljubljana), 22.15 Glasbeni ma
gazin (Ljubljana), 23.15 Poročila 
(Ljubljana). 

Sobota, 26. 3. 

10.00 Televizija v šoli (Zagreb), 
16.00 Mednarodni smučarski skoki v 
Planici (do 17.00) (Ljubljana), 17.25 
Poročila (Beograd), 17.30 Kje je, kaj 
je — oddaja za otroke (Beograd), 
17.45 Lutkovna oddaja (Skopje), 18.10 
Vsako soboto (Ljubljana), 18.25 TV 
obzornik (Ljubljana), 18.45 Dileme — 
serijsika mladinska igra (Zagreb), 
19.40 Cik cak (Ljubljana), 20.00 T V 
dnevnik (Beograd), 20.30 Glasbeni 
kotiček — oddaja studia Sarajevo 
(Zagreb), 20.40 Sprehod skozi čas 
(Ljubljana), 21.10 C m sneg — humo
ristična oddaja (Beograd), 22.00 Bo
nanza — serijski film (Ljubljana), 
22.50 Zadnja poročila (Ljubljana). 

Na lanski ravni 
Loška opekarna je med redkimi 

tovrstnimi podjetji, ki v poletnih me
secih izdelajo toliko surovih opečnih 
enot, da je njihova peč pa žganje v 
obratovanju tudi vso zimo. Ustavijo 
jo spomladi le toliko, da lahko opra
vijo ' potrebna popravila. Zato so 
precejšnje količine svojih izdelkov 
prodali tudi v zimskih mesecih in to 

celo izven svojega območja — v No
vo mesto in Krško. Za letošnje leto 
menijo, da kljub 'delno zmanjšanim 
investicijam ne bodo .imeli posebnih 
težav s prodajo. Računajo namreč, da 
bodo večje 'količine njihovih proiz
vodov potrebovali graditelji stano
vanj — tako posamezniki, kot tudi 
stanovanjska ipodjetja. 

Kmetijska predavanja 
V Stranicah pri Slovenskih Konji

cah so ta teden končali ciklus kme
tijskih predavanj, ki je zajemal 48 
ur razprav in razgovorov o najraz-" 
ličnejših družbeno ekonomskih in 
strokovnih vprašanjih. V občini j e to 
že peta skupina, obiskovalo pa jo je 

20 do 25 poslušalcev. Skupaj je bilo 
na predavanjih v vseh petih krajih 
prisotnih okrog 150 kmetov ali pri
bližno vsak deseti kmetovalec. ^ Po 
anlketi, ki so jo izvedli na koncu vsa
kega ciklusa predavanj, so bili ude
leženci s predavanji zelo zadovoljni 
in si podobruih še želijo. 

CE BI OSTALI TOVARNA POLJED ELSKIH STROJEV 

Investicijska odvisnost 
MOČNO OBČUTIJO POMANJKANJ E REPROM AT ERI ALA 

»Zaradi spremenljive investicijske 
politike so naši programi zelo ne
stabilni,« je pojasnil zdajšnji polo
žaj direktor šentjurskega Alposa. 
Podjetje je sicer v letu 1964 začelo 
zelo dobro poslavati, a leta 1965 in 
tudi letos je podjetje občutilo ome
jitev investicijske politike, zaradi 
česar se je deloma zmanjšala pro
daja opreme, ki jo podjetje izdeluje. 

Doslej so bili v glavnem izdelo
valci gostinske opreme in prav zdaj 
izdelujejo večje količine tovrstne 
opreme, deloma tudi za izvoz. Ko
mercialni vodja podjetja je v razgo
voru povedal, da se j im doslej večji 
izvoz ni izplačal, ker so bili s ceno 
le redkokdaj korikurenoni, hkrati pa 
j e bila retencijska devizna vsota 
precej majhna, č e bodo z novimi 
predpisi lahko obdržali 5 0 % deviz, 
bo to omogočilo tudi cenejšo naba
vo nekaterih materialov, ki so se v 
zadnjem času precej ix)dražili (alu
minij, jeklene šivne cevi in les). 

Trenutni asortiment izdelkov za
torej ne bo rešilen, četudi bi še tako 
krčili proizvodni proces, zaradi tega 
bodo morali uvesti več izdelkov za 
široko potrošnjo. Pred leti, ko so 
povečevali delovne prostore, niso 
hkrati mislili na povečanje obratnih 
sredstev in nakup nove strojne opre
me, zaradi česar lahko danes pove
čujejo proizvodnjo samo na račun 
večje fizične delavnosti. S to pa so 
pri kraju in tako bodo reševali pre
hod v novo obdobje z raznovrstno 
opremo (vrtne garniture, kuhinjski 
elementi, camping garniture in dru
ge zložljive izdelke za praktično 
vsakdanjo uporabo). 

Dolgo zatem, ko so prenehali iz
delovati poljedelske stroje, ni nihče 
iskal pri njih niti tovrstnih strojev, 
niti rezervnih delov. Danes, ko go

vorimo in tudi uresničujemo vse 
večjo nujnost mehanizacije v kme
tijstvu, bi bila tovrstna dejavnost 
naravnost idealna. Tudi tu še ni vse 
zamujeno, četudi ne bi mogli trditi, 
da bi se v večji meri vrnili v de
javnost, iz katere so bili izšli. 

Tako si v podjetju prizadevajo z 
vsemi silami, da bi uspešno nadalje
vali in skladno v ta prizadevanja 
sodi tudi nov pravilnik o delitvi OD, 
ki bo vseboval določila o prizadev
nosti, intenzivnosti in ekonomično
sti vsakega posameznika. Tako želi
jo zagotoviti uspeh kolektiva, ustva
riti sklade in povečati osebno bla
gostanje ljudi. 

H. S. 

USPEŠM 
PORAVNAIM SVETI 

V mozirski občini deluje devet po
ravnalnih svetov, ki so v preteklem 
letu zelo uspešno delali. Poravnalni 
sveti so lami sprejeli 143 različnih vlog 
za poravnavo sporov. Največ je bilo 
zadev osebnega značaja, sicer pa 
prevladujejo materialni spori. Vred
nost аротШ zadev materialnega zna
čaja je znašala« dva in pol milijona 
starih dinarjev, ali povprečno vsak 
spor okrog 50 tisoč starih dinarjev. 

Poravnalnim svetom je lani uspelo 
uspešno poravnati 68 odstotkov vseh 
spornih zadev. Od neuspelih porav
nav so nato prizadeti pri sodišču vlo
žili le 13 tožb, ali 0,9 odstotkov, kar 
dokazuje, da so sprte stranke odsto
pile od nadaljnjih tožb. Tako so po
ravnalni sveti s svojim delom močnq 
razbremenili občinsko sodišče. 

BESEDA ODBORNIKOV ODRAZ ŽELJA VOLIVCEV 
Volivci večkrat očitajo odborni

kom, da je njihovo besedo premalo 
čuti v občinski skupščini in njenih 
organih ter da se premalo odločno 
zavzemajo za rešitev raznih proble
mov na terenu. Razprava odborni
kov na zadnji seji celjske občinske 
skupščine pa kaže, da volivci nima
jo prav. To velja vsaj za veliko ve
čino odbornikov. 

Odborniki so tokrat posredovali 
vrsto mnenj in predlogov, ki so 
vznikli med volvci. Prav na kratko 
jih bomo zapisali, da bi seznanili 
občane o aktivnosti njihovih odbor
nikov. Takole približno je tekla be
seda: 

— Umetno drsališče bi bilo po
trebno letos dokončati, č e ni denar
ja v proračunu, bi morda kazalo za 
letos gradnjo študijske knjižnice od
ložiti, del teh sredstev pa nameniti 
2a izgradnjo drsališča. 

Odgovor: Z izgradnjo študijske 
knjižnice ne kaže odlašati, saj o-
.Dravlja pomembno dejavnost ne le 
Za Celje, temveč tudi za zaledje. 
Sredstva za izgradnjo umetnega dr-
5iališča pa bodo zagotovila nekatera 
^ č j a celjska podjetja, zlasti pa cin-
l^arna. č e bo potrebno, pa bo treba 
ioseči še v sklad gospodarske re

zerve, da bo drsališče do letošnje 
zimske sezone že uporabno. 

— Center za socialno delo bi po
treboval 22,800.000 S din in ne 14 
bilijonov kot je predvideno v pro
računu, če hoče uspešno opravljati 
svoje poslanstvo. Socialni problemi 
So pereči še bolj kot v mestu v oko
liških predelih (Šmartno, Dobrna, 
r^ankolovo, črešnjice). Vzgoja otrok 
•1̂  pomanjkljiva, pojavi huliganstva 
'''^ mladinskega prestopništva so v 

porastu, č e ne bo denarja za to de
javnost, bodo najbolj ogroženi tisti, 
ki so pri tem najmanj krivi — otro
ci. 

Sklep skpuščine: Iz proračunske 
rezerve dobi Center za socialno de
lo še 4 milijone S din. Naloga cent
ra pa naj bo manj v registriranju 
socialnih primerov in predvsem 
konkretno delo na terenu in v stal-
nem stiku s komisijami krajevnih 
skupnosti. 

— Zakaj je iz proračuna črtana 
postavka za čiščenje ulic in javno 
razsvetljavo v mestu? 

Odgovor: Ta dejavnost se bo fi
nancirala iz sredstev sklada za upo
rabo mestnih zemljišč. Odlok o tem 
prispevku bo te dni zopet v javni 
obravnavi. Proračunska sredstva^ ki 
so bila v komunalnem proračunu 
namenjena za čiščenje in razsvetlja
vo ulic, pa bodo služila za udeležbo 
občine pri regulaciji voda. 

— Ni prav, da davkoplačevalci še
le ob koncu leta izvedo za višino 
davka, ki je dva do trikrat večji od 
plačane akontacije. Občinska upra
va bi višino davka lahko pravočasno 
izračunala. 

Odgovor: Krivda za to pomanj
kljivost ne zadene občinsko upravo. 
Razlog temu je bila sprememba ka
tastrskega dohodka v avgustu lani. 
Zaradi te spremembe je nastala no
va obremenitev. Stanje v tem pogle
du pa ni bilo kritično, saj je bila 
lani davčna obremenitev kmetov le 
43 milijonov S din, medtem ko je 
bila 1964 leta 123 milijonov S din. 
Lirtos bo akontacija predpisana vsa
ko četrtletje od dejanske davčne od
mere. 

— Povprečni osebni dohodiki so 

bili lani v šolstvu po podatkih ob
činske uprave 80.000 S din. Odkod 
tako visoko povprečje, ko dohodki 
v šolstvu niso bili tako visoki? 

Odgovor: To so uradni podatki 
statistične službe, ki jih dobiva od' 
delovnih organizacij analitska služ
ba in jih nato le obdela in publicira. 

— Zborov volivcev naj bi se v več
jem številu udeležili tudi občinski 
uslužbenci in družbeno politični de
lavci. Po končanih zborih pa naj bi 
odborniki dobili analizo, da bi vede
li za razpoloženje občanov. 

Odgovor: Program komunalnih del 
in načrti krajevnih skupnosti bodo 
dani občanom v vednost, od časa 
do časa pa tudi obračun o tem, kaj 
je bilo narejeno. Z analizo zborov 
volivcev bodo odborniki seznanjeni 
še pred zbori volivcev, občani pa na 
njih in preko lokalnih informativnih 

sredstev. 
— Vsi volivci se ne strinjajo z 

dotacijo SZDL. članarina res ni vi
soka, je pa množična. 

Odgovor: Organizacija SZDL v 
celjski občini šteje okoli 22.000 čla
nov, ki plačujejo 240 din članarine 
na leto. Ker občinski odbor SZDL 
del članarine odvaja, mu ostane le 
2 do 2,5 milijona S din. Ta vsota 
pa je premajhna za opravljanje ta
ko obsežnih nalog, ki jih izvaja SZDL 
v komuni in ki so v veliko pomoč 
občinski skupščini. 

Živahna razprava na zadnji seji 
občinske skupščine, ki je bila 
odraz teženj in razpoloženja celj
skih volivcev, kaže, da se odborniki^ 
dobro zaA^edajo poslanstva, ki so j i m ' 
ga zaupali volivci, čeprav je tu in 
tam na, njihov račun čuti tudi ka
tero pikro. -ma-

S SKUPNIMI NAPORI BODO ASFALTIRALI CESTO 

Želja izpolnjena 
o cestinem odseku od Latkove do 

Dolenje vaisi, ki povezuje cesto I. re
da s Preboldom in vasmi od Mrzlice 
do Griž, je bilo lizrečonih že mnogo 
kritičnih pripomb. Občani tega pre
dela so se dolgo borili za sredstva, da 
bi to slabo vzdrževano cesto popra
vili in jo prevlekliSs protiprašno-as-
faltno oblogo ter jo tako usposobili 
za intenziven promet. 

Kaže, da so rešitev tega problema 
končno premaknili z .mrtve točke. 
Letos bodo namreč zbrali sredstva, 
ki jiih bodo prispevale delavne orga

nizacije in občani s samoprispevkom 
ter žalska občinska, skupščina. Raču
najo, da bo teh srodtetev dovolj za 
ureditev dva kilometra dolge ceste 
od Latkove do Dolenje vfesd. 

Z delom bodo začeli takoj, ko bodo 
vremenske razmere to dovoljevale. 
Občani so prepričani, da bodo cesto 
uredili že letos. Ce bi zbrali dovolj 
sredstev, bi staro cestišče nèikoliko 
izravnali ter s tem odpravili nekaj 
nepotrebnih in za promet nevarnih 
vijug. 

tt 



KDOR MOLCI desetim ZBOROM VOLIVCEV ODGOVORI 

INVENTURA 65 
človek je druiabno bitje. 
Da pa dolgčas nam ne bo, 
prvi moi, a drugi rit je. 
Kakor zna in zmore kdo. 

Simfonični koncert 
v sredo, 9. marca smo poslušali 

v Celju koncert godalnega orkestra, 
ki ga že več kot dvajset let vodi 
Dušan Sancin, profesor na glasbeni 
šoli. člani tega orkestra so večino
ma sedanji ali pa bivši učenci diri
genta. 

Značilno za ta orkester je, da 
izbira svoj program po resnem 
umetniškem kriteriju in s precejš
njo težavnostno stopnjo, čeprav so 
člani amaterji. Ti amaterji se zbi
rajo k rednim tedenskim vajam in 
muzicirajo, ter tako predstavljajo 
eno redkih umetniških skupin v 
Celju. 

V zasedeni dvorani Narodnega 
doma je orkester izvajal dela Mo
zarta, Chopina, Glinke, Jenka, Vil-
harja, Flotowa in Beethovna. Sode
lovala je sopranistka Zlata Kozmus, 
za izvedbo del s simfonično zasedbo 
so pa kot gostje sodelovali pihalci 
in trobilci RTV Ljubljana. Orkester 
se je najbolj izkazal v Prvi Be
ethovnovi simfoniji, nadalje v Flo-
towljevi uverturi opere Alessandro 
Stradella, ter v Glinkovem Škrjanč-
ku. Posebno močno vzdušje je 
ttstvatil uvod k prvemu stavku Be
ethovnove Simfonije, kot celota je 
bil pa naj sugestivne jši Andante. 

Koncert je ustvaril zelo prijeten 
in prepričljiv umetniški vtis, kajti 
amaterji, kakor tudi gostujoči glas
beniki so igrali zelo zavzeto. S tem 
programom in s tako izvedbo bi ka
zalo gostovati tudi izven Celja. 

Vlado Modic 

V PREHODNEM OBDOBJU TUDI INVENTURA 66 

Po uspehu, ki ga je dosegel Miloš 
Mikeln s kabaretom Inventura 65 
v Mestnem gledališču ljubljanskem, 
je tovrsten uspeh z nekoliko spre
menjenim besedilom ponovilo Slo
vensko ljudsko gledališče v Celju. 
Režiral je avtor sam, sceno in ko
stume je pripravila Vida Zupan-
Bekčičeva, glasbeno spremljavo in 
izvedbo pa Edo Goršič. 

Inventuro 65 (ki velja v veliki me
ri tudi za leto 1966, čeprav smo šele 
na začetku leta, in jo zato upravi
čeno lahko imenujemo prehodno), 
bi mogli uvesti z avtorjevimi bese
dami: »Pri naši inventuri ne bomo 
popisali samo tega, kar imamo, am
pak tudi marsikaj, česar nimamo. 
In ne samo to, kar lahko preverimo 
s številkami, temveč tudi tisto, če
sar sploh ni mogoče preveriti...« 

Doslej še ni nihče opravil inven
ture o inventuri (morda ravno za^ 
radi tistega nepreverjenega), zato 
mi ne zamerite, če predložim to 
skrb še komu za mano. Skromno 
bom skušal obnoviti samo tiste ele
mente, ki jih inventura vsebuje, 
kati vse drugo bi bilo najbolje pre 
verjeno v primeru, če bi vsi tisti, 
ki jih posamezni elementi zadevajo, 
zadevne probleme inventurno pre
vent Hirali — vsak po svoje (boga 
moli!). 

Po uvodu se inventura dotakne 
vprašanja klobukov in direktiv (ko 
vsak ГШ pol popušča), o doslednem 
Jožefu Robniku (ki je dosledno ob
ležal na cesti), pripravi nam raz
stavo naših ljudi (ki so bolj ko ne 
naši), obudi Franceta Prešerna in 
s Krstom pri Savici pahne v sredo 
našega avtomobilizma in konstruk

tivno skritizira nekonstruktivno kri
tiko, da se lahko ob koncu prvega 
dela ustavi pri geslu: Recimo bobu 
bob! 

V drugem delu (po novicah in 
objavah o reformi) nam pove, da 
dobra vaga na kant pomaga in pozi
va demokratičen sprejem sklepa v 
obdobju- prehajanja, da bi vplivali 
na letne čase (česar vpliv že čutimo 
v zdajšnjem obdobju zimske po
mladi), zaustavi se v kratkem pre
gledu zgodovine slovenskega ljud
stva in zaključi z opereto o uradni
kih, kajti »saj ne more niti za pa
stirja človek brez štempljanega pa
pirja!« V opravičilo sebi in vsem, 
ki smo jo gledali in se zabavali, pa 
še besede: Vendar s preveliko vne
mo ne zabavlja, kdor je tič, kajti 
vsi dobro vemo: pomagalo ne bo 
nič... 

Sočno besedilo, ki osvežuje in 
strnjuje besede vsakdanjih (števil
nih) ljudi, je dopustilo igralcem 
svojevrsten razmah in četudi ne 
smemo zatrjevati, da bi vsem celj
skim igralcem satira »ležala«, so jo 
v celoti dobro pripravili. Zaradi te
ga tudi samo naštevam, da sodelu
jejo v inventuri 65 Janez Bermež, 
Marjan Dolinar, Marija Goršičeva, 
Drago Kastelic, Minu Kjudrova, 
Sandi Krošl, Jože Pristov in Bruno 
Vodopivec, ki je v tej predstavi de-
bitiral v SLG Celje. Čisto posebej bi 
zapisali še prepričanje, da je glas
bena oprema Eda Corsica zelo 
ustrezno pripomogla k pestrosti in 
odrski razgibanosti Inventure. 

Herbert Savodnik 

Naši ljudje na razstavi v Inventuri 65. 

V E L I K O ŠOLSKIH OTROK SE VEDNO BREZ TOPLEGA OBROKA 

PREVELIK OSIPi 
ZAKAJ V ŽALSKI OBCINI TOLIKO OTROK NE KONČA OSNOVNE ŠOLE? Ч 

V ŽALSKI OBCINI NA VSEH 21. 
ŠOLAH DELIJO ŠOLSKE MALICE, 
VENDAR JIH LETOS PREJEMA 
MANJ OTROK KOT LANI. V NE
KATERIH DRUŠTVIH "PRIJATE
LJEV MLADINE SO ČLANI IN 
STARŠI Z ZBIRANJEM PREHRAM
BENIH ARTIKLOV ZAMAŠILI VR
ZEL, KI JE NASTALA PO UKINIT
VI MEDNARODNE POMOČI. LANI 
41 ODSTOTKOV OTROK V ŽALSKI 
OBCINI NI Z USPEHOM DOKON
ČALO OSMEGA RAZREDA. 

Na občnem zboru društva prija
teljev mladine v Žalcu so ugotovili, 
da je vedno manj otrok, ki preje
majo šolske malice. Zaradi ukinitve 
mednarodne pomoči in podražitve 
prehrambenih artiklov so namreč 
lani zvišaU cene malic, tako da se 
letos gibljejo od 500 do 900 dinarjev 
na mesec. Lani je šolske malice pre
jemalo 84 odstotkov vseh otrok, le
tos le 73 odstotkov. Ta upad ne bi 
bil bistven, če ne bi odpovedali ma
lice otrokom, ki živijo v težjih so
cialnih razmerah, oziroma obiskuje
jo šolo v oddaljenejših krajih. Za
radi tega j e časovna razlika med 
dvema toplima obrokoma precej
šnja, kar vsekakor ne vpliva naj
bolje na otrokov razvoj in zdravje. 

Po ukinitvi mednarodne pomoči, 
ki je pr-eskrbovala šolske kuhinje 
predvsem z mlekom v prahu, so 
člani društva prijateljev mladine, 
starši in prosvetni delavci nekate
rih šol organizirali zbiranje pre
hrambenih artiklov za kuhanje eno
lončnic, ki so vitaminsko obogatile 
prehrano. Tudi občinska skupščina 
ie prispevala tri milijone starih di
narjev za šolske malice otrokom so
cialno šibkih staršev. 

V minulem obdobju so člani dru
štva prijateljev mladine skupno s 
prosvetnimi delavci posvetili veliko 
skrb za organizacijo izvenšolskih 
krožkov, v katerih bi otroci dopol
njevali ali utrjevali snov. Dejstvo, 
da samo v minulem šolskem letu 
41 odstotkov otrok ni uspešno do
končalo osnovnega šolanja, je za
skrbljujoče. To tembolj zato, ker ve
mo, da ta mladina le s težavo najde 
not do nadaljnjega šolanja ali v uk 
in se težje vključi v proizvodnjo. 

Občinsko združenje prijateljev 
mladine v Žalcu že nekaj let uspeš
no organizira letovanje šolskih otrok 
v Rovinju. Lani je letovalo skupno 
s starši preko 1.000 otrok. Od tega 
ie letovalo v Rovinju 234 otrok so;̂  
cialno šibkih staršev. Da bi omogčili 
letovanje tudi siromašnim, so 66 
otrok sprejeli v letovišče brezplač
no. Vsekakor pa je število letovanja 
in vsaj nekaj tedenske redne preskr
be potrebno več otrok, ki pa do da
nes zaradi takšnih ali drugačnih 
okoliščin še niso imeli možnosti. 

Učcncl žalske osnovne šole te dni urejujejo doslej 
neurejeni prostor pred šolo. 

Mladi razgibali delo 
Po več letih je tudi v vasi Breze 

pri "Laškem zaživelo kulturno pro
svetno življenje. V decembru so usta
novili organizacijo Zveze mladine in 
mladinci so poleg ostalih dejavnosti 
razvili tudi kulturno prosvetno delo. 
V nedeljo so se predstavili z veselo
igro v treh dejanjih »-V Ljubljano jo 
dajmo^". S prizadevanjem učiteljice 
Berte Selšek, ki je pripravljala pri
zadevne kmečke mladince, so nasto
pajoči poželi obilo priznanja. Obisk 
je bil nadpovprečen, kar dokazuje 

veliko zanimanje domačinov za te 
vrste prireditev. Posebno priznanje za 
dobro igro so poželi Vinko Lokošek, 
Cvetka Robnik in Miloš Ritovšek. 

Prebivalci Brez in okolice pričaku
jejo, da se bodo mladi ljudje še kdaj 
predstavili na odrskih deskah, to pa 
obljubljajo tudi mladinci, ki bodo 
kmalu pripravili novo odrsko delo, 
še pred tem pa bodo že z naštudira-
nim gostovali v bližnjih naseljih. 

M F N 

Kumrova grafika 
Kumrov grafični izbor je za Celje 

pozitiven, zlasti za one, ki se žele 
bliže spoznati z- likovno tematiko 
NOB. Razstava je razdeljena v pod
oddelke: predvojna doba ¡1932—1941), 
medvojna doba (1941—1945), povojna 
doba (1945—1965). Stane Kuvxar je 
Celjanom malo znan. Zato je potreb
no zapisati nekaj podatkov. Rojen je 
bil v Trstu 1916, akademijo je dokon
čal v Zagrebu (Hegedušić, Babic). V 
obdobju pred vojno je sodeloval pri 
marksističnem tisku pod psevdoni
mom Vinko Kosmač. Po vzoru za
grebške Zemlje je ustanovil sloven
sko Grudo. Bil je tudi predsednik 
Društva solvenskih likovnih umetni

kov (1952—1953). Razstavljal je v 
vseh republikah, izven domovine pa 
v Trstu, Gorici, Moskvi, Berlinu in 
na Madžarskem. 

Njegov intersni krog upodabljanja 
so proletarci, brezposelniki in social
no prizadeti. Prikazuje nam tudi pri
zore iz taborišč, streljanje talcev in 
drugo. Za mnoge portretne študije so 
bili modeli ljudje iz zaporov, prega-
njanci. Ne zanemarja tudi krajinar-
stvo, zlasti so značilna dela iz Be
neške Slovenije, Istre in Primorja. 
Mnogo ilustracij je propadlo. Po teh
nični plati uporablja svinčnik, ' tuš, 
jedkanico in druge zvrsti. Iz njegovih 
skicirk je več listov, ki so po hitrem 
in svežem zapisu zanimivi. Nasploh 
je pristaš realnega upodabljanja in 
kot tak je za dokumentacijo našega 
osvobodilnega gibanja dragocen. Ta 
ali oni list nam vzbuja spomin na 
Nika Pirnata. Ogleda vredna je gra
fika Iz železniške čakalnice v Zagre
bu. To je sociálrú prikaz, izveden v 
velikem formatu, zapis je živ in pre
pričevalen. 

Ob otvoritvi je bila avla polna 
obiskovalcev, med njimi smo srečali 
odlične ljubljanske goste. Posebno 
nas je razveselil akademik B. Jakac, 
ki kljub zdravljenju v Laškem ni po
zabil Celja, ki mu je svoječasru) pri
redilo lepo in enkratno razstavo par
tizanske grafike. Muzej revolucije je 
na pravi poti, ko vrši s podobnimi 
razstavami pozitivno vzgojno delo. 
Tudi v bodoče si želimo več teh raz
stav. 

A. S. 

S polic študijske knjižnice 
Građevinski priručnik. Beograd 

1965. S. 27317. J 
Montaigne M. E. de: Ogledi. Sara-j 

jevo 1964. S. 27318. ] 
Likar M.: Paraziti. Ljubljana 1965 '̂ 

S. 27520. 
Karadzic V. S.: Raskovniik. Beo

grad 1964. S. 27521/2. 
Joyce M.: Edward Gibbon Lon

don, New York and Toronto 1963. 
S. 27522. 

Bled. Beograd cop. 1965. S. 27506. 
Jajce. Beograd cop. 1965. S. 27507. 
Mostar. Beograd cop. 1965. S. 

27511. 
Leonardo da Vinci: Traktat o sli-

karstvoi. (2. izd.). Beograd 1964. S. 
27517. 

Muzikološki zbornik. I. Ljubljana 
1965. S. 27345. 

Stefanović J.: Ustavno pravo Ju-

foslavije i komparativno pravo. I. 
., pror. izd. Zagreb 1965. S. 27357. 
Schaff A.: Uvod u semantiku. Be

ograd 1965. S. 27538. 
Schenk G.: Na pragu posljednjih 

spoznanja. O najnovijim istraživa
njima i saznanjima u kemiji i fizici. 
Zagreb 1965. S. 27540. 

Supek I.: Nauka, filozofija, umjet
nost. Zagreb 1964. S. 17134/11. 

Tomac P.: Francuski revolucionar
ni i Napoleonovi ratovi. Beograd 
1965. S. 16136/38. 

Vukanović R.: Na ratnoj stazi. Be
ograd 1965. S. 11608/70. 

Neretva. Zbornik radova. I—III. 
Beograd 1965. S. 11608/67, 68. 69. 

Todorovlić М.: Oslobađanje rada. 
Beograd 1965. S. 27745. 

Зцрек I.: Posljednja revoluoija. 
Zagreb 1965. S. 27770. 

Marković M.: Covek i tehnika. 
Beograd 1964. S. 27762. 

MATERIALNE TEŽAVE ŠMARSKEGA ŠOLSTVA 

VELIKA UTESNJENOST 
PREŠOLATI BO TREBA ŠE OKROG 600 UČENCEV 
NERAZVITIH ŠOL 
v ŠMARSKI OBCmi ZLAGOMA REORGANIZIRAJO ŠOLSKO MRE
ŽO, DA BI CIM VEČJEMU ŠTEVILU OTROK OMOGOČILI ENAKE 
POGOJE ZA PRIDOBIVANJE ZNANJA. ZA DOKONČNO UREDITEV 
ŠOLSKE MREŽE BO TREBA PREŠOLATI ŠE OKROG 600 UCENCEV, 
ZA KAR BI NA CENTRALNIH ŠOLAH POTREBOVALI ŠE 20 NOVIH 
UČILNIC IN 28 PREDMETNIH UČITELJEV. 

Lani je šmarska šolska mreža do
živela nekatere spremembe. Nerazvi
to šolo v Polju ob So tli so kot po
družnično priključili k šoli v Bistrici 
ob Sotli, šola v Kostrivnici je postala 
osemo4delčna. šola v Stoj nem selu 
pa se jfe formalno priključila osnov
ni šoU ilogatec, medtem, ko prešola-
nje učencev še ni opravljeno. 
Pripravljajo tudi pripojitev nerazvi
tih šol v Pod sredi in Bučah k šoli v 

Kozjem. Prešolanje bo mogoče, ko bo 
v Kozjem dograjena nova šola. 

Tako so bile v občini lani 4 cen
tralne šole s šestimi podružničnimi. 
Na vseh. šolah je 31 komibiniranih 
oddelkov. 

Lani je občinska skupščina oskrbe
la kredit 36,7 milijonov starih dinar
jev za ureditev sanitarij, streh, tal 
v učilnicah, vodovodov ipd. S tem so 
se delovni pogoji precej izboljšali. 

Premalo pa je bilo denarja za opre
mo in učila. Podatki povedo, da so v 
šmarski občini porabiLi za učila pov
prečno 300 starih dinarjev na učen
ca. Strokovne šolske knjižnice so ku-
püe 670 knjig, mladinske knjižnice 
pa okrog 1.600. 

Razen neurejenega prevoza učen
cev in nezadovoljive kadrovske za
sedbe pa na šolah primanjkuje pred
vsem pomožnih prostorov, ki eo za 
normalno delo nujni. Gre za zborni
ce, kabinete, delavnice, telovadnice 
im šolsike kuhinje. Poseben problem 
so na šolah suha stranišča in slaba 
oskrba s pitno vodo. ' Oboje povzro
ča neurejene higienske razmere na 
vrsti šol. 

Ne naizadnje pa med potrebe za 
izboljšanje materialnega stanja šol 
sodijo tudi učiteljska stanovanja. 

Z B I R A L N A AKCIJA V B R E Z A H 

Za novo šolo 
v Brezah pri Laškem že dolga leta 

razpravljajo o svoji stari in nepri
merni šoli. Čeprav že več let pouču
jejo učitelji v treh izmenah, je letos 
število otrok tako naraslo, da bi je
seni morali uvesti menjalni pouk. 
Tudi skupščina občine Laško je uvi
dela, da takšno stanje ni primemo 
in je v dogovoru z vodstvom šole 
sklenila problem rešiti talko, da do 
jeseni dogradijo nove učne prostore 
osnovne šole. Po že izdelanih načrtih 
bodo letos dogradili dve učunici, pro
stor za mlečno kuhinjo in kabinete. 
Da bi čimbolj pomagali, so se prebi
valci Brez pri Laškem odločili tudi 
za samoprispevek. Pomagati so ob
ljubili celo kmetje v četrti kategoriji) 
ki so bili oproščeni samoprispevka-
Le-ti so se odločili za prostovoljna 
delo, za odstop obveznic posojila za 
Skopje, za pcrispevke v lesu, pesiku ii' 
drugem gradbenem materialu. P^ 
vsem tem sodeč bodo novi prostori 
osnovne šole res že letos sprejeh 
prve učence. S tem pa bo rešen tud^ 
dolgoletni problem vseh prebivalce^ 
Brez. 



VABIMO VAS NA IZLETE: 
1. 3-dnevno avtobusno prvomajsko potova

nje v VERONO, VICENZO, PADOVO, BE-
JSÍETKE in TRST. Prijave do 17. 4. 1966. 

2. 10-dnevno potovanje v CARIGRAD IN 
SOFIJO koncem Junija 1966. 

3. 8-dnevno potovanje z letalom v SOV
JETSKO ZVEZO. Potovanje bo v mesecu 
Biaju 1966. Prijave do 31. 3. 1966. 

4. 6-dnevno tradicionalno potovanje v RIM 
ta 1. majske praznike. Prijave do 10. 4. 1966. 

5. GOSTINSKI DELAVCI! 7-dnevno etro-
kovno potovanje na CRNO.MORSKO OBALO, 
v BOROVEC, SOFIJO In TIRNOVO. Prijave 
do 20. 4. 1966. 

6. KAIRO, ASUAN, LUXOR! 6-dnevno po
tovanje z letalom. Strokovni ogledi Asuan-
skega jezu, naselja EL NASER in zanimivi 
turistični ogledi. 

7. 13-dnevno krožno potovanje po SKtUO-
ZEMLJU v mesecu maju 1966. 

8. 6-dnevno avtobusno potovanje na evrop
sko razstavo učil 8 »DIDACTA« v BASEL-u. 
Prijave do 10. maja 1966. 

9. 7-dnevno potovanje za prvomajske 
praznike v LONDON. Prijave do 7. aprila 
1966. 

10. Pomlad na AŽURNI OBALI! Pohitite s 
prijavami za to prijetno potovanje v NICO, 
CANNES, MONTE CARLO, CHAMONIX. Pri-
jave do 19. 3. 1966. 

11. Mednarodni obrtniški velesejem v MüN-
CHENU! Prijave do 28. 3. 1966. 

12. Mednarodna pekarskoslaačičarska raz
stava v Basel-u. Prijave do 4. aprila 1966. 

13. 6-dnevno avtobusno potovanje na ogled 
farmacevtsko in medicinsko telmične riizsta-
ve v BERLIN. Prijave do 2. 4. 1966. 

KOLEKTIVI! Za vaš 1. majski izlet po do
movini in tujini Vam KOMPAS CELJE izde
la brezobvezno po vaši želji program poto
vanja. Pevozl bodo izvršeni z avtobusi tipa 
Mercedes. 

KOLEKTIVI! Poslužujte se naših kvalitet
nih prevozov, ki Vam jih nudimo po zelo 
znižanih cenah v najsodobneje opremljenih 
avtobusih tipa ».MERCEDES«. 

PRED VSAKIM POTOVANJEM ALI IZLE
TOM OBIŠČITE TURISTIČNO PODJETJE 
»KOMPAS« C E U E , TOMŠIČEV TRG 1, TEL. 
23-50. 

M A L I O G L A S I 
PRODAM 
BETONSKO zarezno strešno opeko prodam. 

Informacije DRAKSLER Celje, Dečkova ce
sta 26. 

MONTAŽNO GARAŽO 4 X 2,20 z zemljiščem 
prodam. Kersnikova 27/a, Celje. 

MOPED — dvosedežni, dobro ohranjen pro
dam. Naslov v upravi list^. 

TELICO, staro 13 mesecev prodam. Liboje 
73, Petrovce. 

ELEKTRIČNI štedilnik in štedilnik na drva 
prodam. Kušar, Malgajeva 14. 

KANARČKE prodam » r a d i selitve. Ivan Ti-
čar. Kovinarska 6. 

OSEBNI avlo znamke »RENAULT CV-4« v 
voznem stanju prodam ugodno. Naslov v 
upravi lista. 

MOŠKO kolo »PUCH«, 4 sobne stole, 2 pol-
fotclja z mizico, vse v najboljšem stanju 
prodam. Celje, Trubarjeva 13, 

RAZNOVRSTEN vodovodni in električni ma
terial (stikala, ladijske svetiljke, preklop
no uro itd) prodam. Ogled vsak dan od 
15. ure dalje. Ivan Belcer, Celje, Skvarčeva 
ulica 20. 

POLOVICO vseljive hiše: soba, kuhinja, 
shramba, klet in vrt, prodam. Ulica Bra
tov Kresnikov 36 (Cret). 

HISO s trisobnim vseljivim stanovanjem in 
kopalnico prodam za 25.000 N din, v Се1ји, 
Ulica Bratov Kresnikov 23. ' 

PEC za nafto — 1965 (6 toplotnih prestav), 
200 1 sod za nafto, črpalko, pečno cev in 
posodo za nalivanje nafte prodam za St. 
70.000 din. Naslov v upravi lista. 

HIŠO z vseljivim trisobnim stanovanjem pro
dam. Celje, Ipavčeva 13. 

PRIMO 175 ССШ prodam. Naslov v upravi 
lista. 

MANJŠE POSESTVO vseh kultur — vseljivo 
takoj prodam. Naslov v upravi lista. 

TRISOBNO stanovanje s pritlikami prodam 
najboljšemu ponudniku. Ponudbe pod »LE
PA LEGA«. 

L E P pianino (metalna konstrukcija) prodam. 
Cesta na grad 13 — na vrhu. 
Za oglase pod šifro napišite p i s m e n o 

ponudbo! Zapečateno v pisemskem ovoju in z 
označbo šifre j o oddajte v našem oglasnem 
oddelku. Naslova za te oglase ne posreduje
mo! Uprava Celjskega tednika. 

KUPIM 

MANJŠE posestvo ali hišo z vrtom na pro
metnem kraju v okolici Celja kupim ali za
menjam za enako v okolici Maribora. Ce
njene ponudbe na upravo lista pod šifro 
GOTOVINA«. 

KOZOLEC — 4 okenski, gumi voz do 16 col 
kupi Marija Tanjšek, Podvin — Polzela. 

MANJŠO parcelo z gradbenim dovoljenjem, 
v ožjem predelu mesta (razen Creta) ku
pim. Naslov v upravi lista. 

ZAPOSLITEV 

KVALIFICIRANEGA ključavničarja z večlet
na prakso sprejme: Viktor Skoflek — 
Splošno ključavničarstvo, Celje, Kersniko
va ul. 39. 

PISARNIŠKA moč s popolno srednjo šolo in 
3 letno prakso, z znanjem strojepisja išče 
zaposlitev s 1. aprilom 1966. Ponudbe na 
upravo lista pod šifro »VESTNA«. 

RAZNO 
VSE cementne izdelke, betonske plošče, steb

re in strešno opeko Vam kvalitetno in po
ceni izdelam. Za naročila se priporočam. 
Naslov v upravi lista. 

Podjet ja , ustanove, hišni svetil Zasebno 
zidarsko podjetje Vam izvrši razna zidar
ska dela — hitro in strokovno! Prepričajte 
se in videli boste! Priporoča se: Rudi Kot
nik, zidarstvo. Mariborska cesta 44. 

INTERESENTA za skupno gradnjo stanova
njske hiše ла Aljaževem hribu iščem. Kon-

. rad Tovornik. Celje, Mariborska c. 28/11, 
' tel. 25-31. 

SLOVENSKO DEKLE (trenutno zaposlena v 
Avstriji (z nekaj prihranka' in posestvom, 
želi spoznati poštenega fanta v starosti od 
25—30 let. Samo re.sne ponudbe pošljite na 
upravo lista pod šifro »POROKA«. 

OPOZARJAM, da nisem plačnik dolgov, ki 
jih dela moj sin Anton Smarčan iz Šmart-
nega v Rožni dolini. — Franc Smarčan, 
Šmartno v Rožni dolini 18. 

d e l o v n i kolektiv gradbenega podjetja »IN-
GRAD« Celje, je namesto venca na grob 
Pokojnega Dušana Kvedra-Tomaža, poklonil 
7.VI-/Ì slepih v (\-liu 50.000 S din« 
Odbor zveze slepili se iskreno zahvaljuje. 

Razpisna komisija Stanovanjsko komunalnega podjetja Šlent-
jur pri Celju, razpisuje delovno mesto 

D I R E K T O R J A 
Pogoji: 1. VK delavec gradbene stroke z najmanj 3-letno 

prakso na vodilnem mestu, ali pa 

2. srednja strokovna izobrazba s 3-letno prakso na 
vodilnem mestu. 

Stanovanje ni zagotovljeno. Ponudbe sprejema uprava pod
jetja do 15. 4. 1%6. 

Po določilih člena 18 TZDR in določilih statuta delovne orga
nizacije, komisija za delo in delovne odnose LIK »SAVINJA« 
Celje, razpisuje prosti delovni mesti: 

VODJE DELOVNE ENOTE ŽAGE IN ' 
VODJE DELOVNE ENOTE FURNIRNICA 

Pogoji za sklenitev delovnega razmerja: 

1. Dipl. ing. biotehnične faktultete z vsaj dve leti prakse. 
2. Vi.šja strokovna izobrazba z vsaj pet let prakse v lesni 

industriji. 
3. Srednja ali nižja strokovna izobrazba z vsaj 10 let prakse 

v lesni industriji. 

Zasedba delovnih mest je možna takoj. Osebni prejemki po 
določilih pravilnika o delitvi OD. 

Pismene ponudbe je poslati do 1. 4. 1966 v splošni sektor — 
kadrovska služba delovne organizacije. 

Komisija za delovna razmerja Obrtnega podjetja »OBRTNIK« 
Prebold, razpisuje naslednja prosta delovna mesta: 

3 KVALIFiaRANIH ŠIVILJ 

2 PLESKARJEV 

1 VK KLJUČAVNIČARJA 

1 K KLJUČAVNIČARJA 

Pogoj : 
šivilja z 2-letno prakso in opravljen pomočniški izpit 
pleskar z 2-letno prakso in opravljen pomočniški izpit 
VK ključavničar s 3-letno prakso 
K ključavničar z i-letno prakso- ^ 

Bife in slaščičarna »ZVEZDA« Celje, Prešernova 11 
razpisuje prosto delovno mesto 

D I R E K T O R J A 
Kandidat mora izpolnjevati splošne pogoje in imeti: 

višjo gostinsko izobrazbo z najmanj 5-letno prakso na vodilnih 
delovnih mestih ali srednjo gostinsko izobrazbo z najmanj 7-letno 
prakso v gostinski, stroki, od tega 5 let na vodilnih delovnih 
mestih. 

Rok za prijavo je 15 dni po objavi. 

TURISTIČNE OBJAVE 
POROČILO O PROSTIH KAPACITETAH 

V vseh turističnih objektih na našem 
področju je prostora dovolj. V zdravili
šču Dobrna in v hotelu Savinja Laško 
je na voljo dovolj prostih mest, v zdra
vilišču in v hotelih Zdravil, gostinskega 
podjetja pa je na voljo 39 prostih mest. 

PRIREDITVE 

Turistično društvo in gostin. podjetje 
Braslovče vabita na drugi spomladanski 
ples na GORI OLJKI, ki bo v soboto dne 
26. marca s pričetkom ob 20. uri. Poskrb
ljeno je za razvedrilo, dober domač pri
grizek in pijačo. 

Restavracija JEZERO v Velenju spet 
normalno vsakodnevno obratuje. 

STANOVANJE 
OPREMLJENO sobo išče mlajša uslužbenka 

Naslov v upravi lista. 
DVOSOBNO komfortno stanovanje in delav

nico zamenjam za enosobnega tudi kom
fortnega. Naslov v upravi l isU. 

MLADA zakonca iščeta prazno ali opremlje
no sobo. Naslov v upravi lista. 

OPREMUENO sobo s 1. 4. 1966, išče pošten 
mlad moški. Za uslugo instruira osnovno
šolce. Ponudbe pod »ZADOVOUNI BO
STE«. 

LEPO trisobno stanovanje v Velenju zame
njam za manjše v Žalcu. V poštev pridejo 
reflektantl zaposleni v rudniku. Naslov v 
upravi lista. 

IZLETI SPOMLADI 
Ce želite preživeti prijetno nedeljo ali 

prost popoldan se zapeljite na Svetino, 
Celjsko kočo. Goro Oljko, Lisco ali Sle
me. Vse postojanke so dosegljive z avto
mobili. 

Geodetski zavod Celje, 
Cuprijska 1 

prodaja stara uporabna osnovna 
sredstva: 

1 kom. motorno kolo — moped 
Colibri, 

4 kom. même instrumente — 
teodolite (2 Hildebranda, 
i Ponocny, 1 Starke Kammerer) 

Ogled predmetov je do 51. mar
ca 1966, vsak dan od 6. do 14. ure, 
razen ob sobotah in nedeljah, v 
prostorih zavoda. V kolikor ne 
bo kupcev iz družbenega sektor
ja, bodo gornja osnovna sredstva 
prodana privatnikom. 

Slovensko ljudsko 
gledališče Celje 

Petek, 18. marca ol? 20: 
Anton Novačan: VELEJA. Gostovanje na 

Vranskem. 
Sobota, 19. marca ob 16: 
Shaffer: ZASEBNO OKO — JAVNO UHU. 

Abonma za delovne organizacije in izven,, 
Vstopnic je Se dovolj na razpolago. 

N^elja, 20. marca ob 10: 
Sartre: UMAZANE ROKE. I. nedeljsltl 

dopoldanski abonma in izven. 
Nedelja, 20. marca ob 19: 
Anton Novačan: VELEJA. Gostovanje v Re

čici, ob Savinji. 
Torek, 22. marca ob 19.30: 
Mlloi Mlkeln: INVENTURA 65. Torkov 

Abonma In izven. Vstopnice so še na razpo
lago. 

Sreda, 23. marca ob 20.30: 
Shaffer: ZASEBNO OKO — JAVNO UHU. 

Gostovanje na Dobrni. 
Četrtek, 24. marca ob 18: 
A. Medved: RENDEZ VOUS. Komedija. Za

ključena za Mladinski klub Celje. 
Petek, 25. marca ob 15.30: 
Shaffer: ZASEBNO OKO — JAVNO UHO. 

I. šolski popoldanski abonma in izven. 
Sobota, 26. marca ob 20: 
D. Garrick—Smole: VARH, A. Medved: 

RENDEZ VOUS. KomediJU Gostovanje v 
Storah. 

Nedelja, 27. marca ob 10: 
Shaffer: ZASEBNO OKO — JAVNO UHO. 

Komediji. III. nedeljski dopoldanski abonma 
in izven. 

Nedelja, 27. marca ob 16. in 19.30: 
Anton Novačan: VELEJA. Gostovanje v Slo

venski Bistrici. 

KINO 

KINO »POHORJE« SL. KONJICE 
Dne 19. in 20. marca 1966 — »TRIUMF 

STROGOVA« — francoski barvni fibn. 
Dne 23| in 24. marca 1966 — »KAPETAN 

FRAKAS« — Francoski barvni fihn. 

KINO »PARTIZAN« SEVNICA 
Dne 19. do 20. marca 1966 — »PRIVAJA

NJE v ZAKON« — ameriški film. 
Dne 23. marca 1966 — «REVOLVERÁS IZ 

ARIZONE« — ameriški fUm. 

KINO ROGAŠKA SLATINA 
Dne 18. marca 1966 — »DJUZEPE V VAR

ŠAVI« — poljski film. 
Dne 19. marca 1966 — »NIKOLI V NEDE

LJO« — francoski fUm. 
Dne 20. marca 1966 — »VZEMI J O — MO

JA JE« — ameriški barvni fUm. 
Dne 21. marca 1966 — »ALAMO« I. del — 

ameriški bavmi film. 
Dne 22. marca 1966 — »ALAMO« II. del — 

ameriški barvni film. 
Dne 23. marca 1966 — »MILIONARKA« — 

angleški barvni film. 
Dne 24. marca 1966 — »ODMOR BORCEV« 

— francoski barvni film. 

ŽIVINOZDRAVNIŠKA 
DEŽURNA SLUŽBA 

Ehie 19. in 20 marca 1966: 
Marjan Tiselj, veterinar, 
Celje, Savinjska 3 
(Savinjsko nabrežje) 
tel. 28-71 
Dne 21. do 26. marca 1966: 
Ivan Pleterski, veterinar, 
Celje Trubarjeva 93 
(Otok) tel. 29-26 

ZAHVALA 

Ob bridki izgubi našega dra
gega 

А1ВША GORŠ&A 
se lepo zahvaljujemo vsem, ki 
ste ga spremili na njegovi zadnji 
poti, darovali cvetje in sočustvo
vali z nami. 

Posebej še zahvala zastopni
koma terenskih organizacij tova
rišema Stojanu in Zagoričniku za 
poslovilne besede ob odprtem 
grobu ter godbi DPD France Pre
šeren. 

Žalujoče sorodstvo 

I Z L E T N I K 
C E L J E 

v sodelovanju s >Putiuk»-om Beograd, org»-
nizii-a IZLBTB PO JUGOSLAVIJI IN V INO
ZEMSTVO 

MOSKVA - LENINGRAD - KIJEV -
RIGA, 12-dnevna potovanja z vlakom in leta
lom. 

0LT)1M[PESTA - KRAKOV -r- VARŠAVA — 
MINSK - SMOLENSK - MOSKVA - HAR-
KOV - KIJEV - ODESA - BUKAREŠTA -
SOFIJA, 19-dnevna potovanja z avtobusom. 

GRAZ, 1-dnevna potovania z avtobusom na 
spomladanski sejem od 30. IV. do 9. V. 
1966. Prijave sprejemamo do 25. III. 1966. 

MÜNCHEN. 4-dnevno potovanje z avtobu-
busom na mednarodni spomladanski obrtni-
Jki sejem, ki bo od 12. do 22. V. 1966. 

Prijave sprejemamo do 30. III. 1966. 
B U D I M P E Š T A — dvodnevni avtobus

ni izleti za kolektive in posameznike, datum 
potovanja po dogovoru. 

BENETKE — TREVISO — UDINE — GORI-
CA — TRST, dvodnevni avtobusni izleti za 
kolektive in posameznike. 

T R S T — MIRAMARE, enodnevni avtobu
sni izleti za kolektive in posameznike. 

CELOVEC — VRBSKO JEZERO — GOSPO-
SVETSKO POLJE, enodnevni avtobusni izleti, 
datimi po dogovoru. 

D U N A J — B R A T I S L A V A — 
B U D I M P E Š T A , tridnevni avtobusni iz
leti za kolektive in posameznike. Datum po
tovanja po dogovoru. 

I S T A M B U L — PRINČEVI OTOKI — 
OTOK BUJUKADA — SOFIJA, osemdnevno 
potovanje z vlakom za dijake in študente. 
Datum potovanja po dogovoru. ^ 

CORTINA D 'AMPEZZO — BOLZANO — 
GARDSKO JEZERO — VERONA — VICEN-
ZA — BENETKE — TRST, petdnevno poto
vanje z avtobusom za dijake in študente. 
Datum potovanja po dogovoru. 

1VL\DRID — VALENCIJA — BARCELONA 
— SARAGOSA — PERPINJAN — NICA — 
GENOVA — MILANO — MARSEILLE, 17-
dnevno potovanje z avtobusom za farmacev
te, na 21. SKUPŠČINO FARMACEVTSKE FE
DERACIJE ter na 26. MEDNARODNI KON
GRES FAR\L\CEVTOV, ki b o v M A D R I 
D U od 17. do 19. septembra 1966. Prijave 
sprejemamo do 20. maja 1966. Cena potovanja 
2.100 N din. 

IZLETNIK organizira prevoze na medna
rodni spomladanski velesejem, ki bo od 16. 
do 24. IV. 1966, v Zagrebu. 

IZLETNIK vas vabi na izlete za prvomaj
ske praznike in na dan osvoboditve. Izlete 
organiziramo p o želji naročnika. Pohitite z 
rezervacijami avtoubsov. 

Vse programe in informacije navedenih po
tovanj zahtevajte v našem turističnem oddel
ku na TITOVEM TRGU 3 ter v poslovalnici 
Velenje, Krško, Mozirje in Krapini. 

IZLETNIK organizira potovanja po tu in 
inozemstvu z modernimi turističnimi avto
busi. 

IZLETNIK posreduje v najkrajšem času 
nabavo potnih listov in tujih vizumov. 

IZLETNIK rezervira postelje v spalnih va
gonih, prodaja vozovnice za letalski promet 
za tu in inozemstvo. 

IZLETNIK menja tuja plačilna sredstva. 
Za cenjeni obisk se priporoča 

IZLETNIK C E U E 
nasproti Avtobusne postaje 

tel 28^1 

Kadrovska komisija pri podjetju 
ETOL Celje, Tovarna esenc in 
eteričnih olj 

razpisuje sledeča delovna mesta: 

1 KURJAČ PARNEGA KOTLA 
Z MEH. KURJENJEM 

2 DESTILATER - VODJA 
IZMENE 

Pogoji: 
1. Kvalifikacija predvidena v 
pravilniku o strokovni izobrazbi 
(Uradni list SFRJ, št. 47/64 — 
cl. 14). 
2. Kemijski tehnik s 5-letno prak
so v kemijski industriji. 

Razpisana delovna mesta se bo
do zasedla v mesecu juniju 1966. 

Razpis velja 15 dni po objavi, 
oziroma do zasedbe razpisanih 
delovnih mest. 

Pismene vloge z izčrpnim živ
ljenjepisom, dokazi o strokovno
sti in navedbo o dosedanjem delu 
pošljite kadrovski komisiji pod
jetja ETOL Celje, Ipavčeva 18. 

Ob nenadni smrti naše drage soproge, mame, stare mame, 
sestre in tete 

J O S I P I I V E G O L O B 
rojene Peklar 

se najtopleje zahvaljujemo vsem rojakom, prijateljem, znancem 
in sosedom, ki .so nam izrazili sočutje, obsuli njen oder z venci 
in cvetjem ter jo v velikem številu spremili k zadnjemu počitku. 

Posebno se zahvaljujemo dr. Dolancu, tov. Vladi Tiirjaninu, 
tov. Petru Cveku, kolektivu in pacientom vojaškega zdravilišča 
Rimske Toplice, tov. Ivu Putniku in ostalim tovarišem iz vojnega 
odseka Celje, organizaciji Zveze borcev in invalidov Sedraž in 
Laško, Strelski družini. JSZDL, RK. Društvu upokojencev Sedraž, 
tovarišu Florjanu Vidoviču in ostalim tovarišem soborcem iz Sla
vonije, soborcem iz Vojvodine, družini generala Jake Avšiča, 
druzmi Fabčič iz Beograda ter godbi ^Svoboda^ iz Laškega. 

Naša posebna zahvala velja tudi tov. Maksu Peklarju. Stanetu 
Ruprelii, vStanku Požunu, Florjanu Vidoviču in Francu Seme za 
lepe poslovilne besede. 

Vsem iskrena hvala. 
Žalujoči mož Kari, sin Otmar, hčerka 
Danica, zet Todor Milojevič, snaha 
Krista, sestra Julijana Peklar. vnuki: 
Drago, Ljiljana, Nevenka, Zdenko in 
Lea, družina Gabrič—Strbenc in ostalo 
SOrod i tYO. . . . ..u... 
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ALI BO A M A T E R S K O LETALSTVO POSTALO SPORT IZBRANCEV? 

» K o m e r c i a l i z a c i j a « 
K A R OBSTAJA, CELJSKI AEROKLUB SE NI NIKOLI V L O Z i L T O 

LIKO SREDSTEV V L E T A L A K O T LANI. MINULO SOBOTO SO ČLANI 
K L U B A NA OBČNEM ZBORU I Z G L A S O V A L I PREDLOG, DA BI VSE 
STORITVE IN POLETE PLAČEVALI TUDI ČLANI. S TEM SO VER
JETNO ODREZALI V S A K O MOŽNOST, DA BI TA ZAHTEVEN SPORT 
POSTAL MN02JCEN, TO TEMBOLJ, KER SE ZANJ NAVDUŠUJE 
PREDVSEM M L A D I N A , KI PA N I M A VELIKO SREDSTEV. 

Lanii je vodstvo 'kluba prvič v svoji 
zgodovini uspelo vložiti več ¡sredstev 
v opremo. Tako so kupUi motorni vi-
telj, ki uspešino nadomešča dražjo 
letalsko vleko za dvig jadralnih letal; 
jadralno letalo »Libis П« za začetno 
šolanje jadralnih pilotov in "visoko 
spcisobno jadralno letalo »Libis«. Po
leg tega so plačali revizijo motornega 
letala KB 6. Za vse to so vplačali 
kljub regresu 8,350.000 dinarjev. 
Klub je lani dobil le 6 in ipol milijo
nov starih dinarjev. Ob zaključku 
leta pa so imeli preko 15 milijonov 
dinarjev. To pomeni, da so velik del 
sredstev ustvarili isami. 

Kiuib združuje okrog 250 članov, 
od tega tri strokovne učitelje, 38 ak
tivnih in 10 občasnih jadralnih pilo
tov, 12 aktivnih in 4 občasne motor
ne pilote ter okrog 50 modelarjev. 
Vsaiko leto v klubu izšolajo veliko 
števuo jadralcev in nekaj motornih 
pilotov ter modelarjev, ki so s svo

jimi uspehi v tem obdobju ponesli 
sloves kluba preko naših meja. 

V razpravi po ii>oročilih so udele-
ženoi zbora kritično ocenüi način,po
slovanja in 'težnjo po profesionaliza
ciji nekaterih ključnih funkcij. Za
nimiva je primerjava, da so v minu
lem letu v klubu dali za dnevnice, 
potne in ostale stroške enkrat več 
sredstev 'kot za gorivo motornih le
tal (500.000 S din)! Živahna razprava 
se je vnela ob predlogu, da bi odslej 
tudi člani kluba plačevali — sicer z 
minimalnimi sredstvi — polete, to se 
pravi, da bi vsak učenec — jadralec 
ali motorni pilot ali pa ipiloti, ki tre
nirajo, morali plačati ure leta. S tem 
bi isicer klub dobil vsaj del sredstev 
za obstoj, če pa pogledamo drugo 
plat medalje, bi s tem a'ktom, ki so 
ga siicer na občnem zboru sprejeli — 
onemogočili vsaiko večjo možnost po 
množičnem vključevanju mladine v 

ta lop, toda zahteven šport, kar je 
verjetno cilj tudi letalskega kluba! 

»•Smairam in v to sem prepričan, 
da kadar govorimo o notranjih re
zervah v športnih organizacijah — 

ne smemo le-ite gledati v ljudeh, v 
članstvu, temveč v strahotnem admi
nistrativnem apara-tu, ki se je tudi 
v športnih organizacijah razbohotil,<-< 
je poudaril J O Z E C E R J A K , član 
kluba, sekretar občinskega komiteja 
ZK Žalec. »Kadar govorimo o gospo

darski reformi, ne smemo vihteti pa
rol in nanjo obešati stvari in proble
me, ki nimajo z njo nič skupnega. 
Kriza, v kateri se je klub našel v 
minulem letu, daje možnost težnjam, 
da bi se tudi v letalstvo vrinilo biro-
kritiziranje. Ce se nekoliko ozremo 
nazaj in analiizramo pogoje, v kate
rih so delali in dosegali neverjetne 
uspehe člani ravno tega kluba, vi
dimo, da se strahotno razlikujejo od 

današnjih. K temu moramo prišteti 
še neponovljiv idealizem in samo-
odipovedi, ki so jih nekateri člani 
kluba vlagali v razvoj tega športa. 
Tu moramo iskati vzroke za uspehe, 
ki 'SO jih člani kluba v minulem ob
dobju dosegli,« je med drugim dejal 
Jože Cer jak, eden izmed redkih pred
stavnikov družbenopoli'tičnega živ
ljenja, ki so se udeležili tega zbora. 

Ce bi nadaljevali to misel, ki ver
jetno ni osamljena, bi prišli do spo
znanja, da bi celjski Aeroklub imel 
večji uspeh v množičnem amater
skem delu članov in simpatizer je v 
tega elitnega športa, kot pa v počas
nem, toda zagotovem odmirahju 
amaterizma in preraščanju v tako 
ali drugače stoječe podjetje, ki bi 
imelo s športom toliko zveze ikot na 
primer avtošola. 

Ob koncu je predsednik kluba to-
vaa:̂ iš Verbič podelil v imenu letalske 
zveze priznanja in diplome najza
služnejšim članom kluba ter 12 pilo
tom jadralnih letal, ki so lani uspeš
no končali šolanje. J. Sever 

LANI JE PETNAJSTLETNI JOŽKO 
LES USPEL DOSEČI B DIPLOMO 
JADRALNEGA PILOTA. PRI TEM JE 
ZANIMIVO SE TO, DA SE JE ZA 
JADRALNEGA PILOTA ŠOLAL TUDI 
NJEGOV OCE, JOŽE LES, KI JE 
STAR 36 LET. OBA STA DOBILA 
DIPLOMI, KI JIMA POMENITA 
MNOGO VEC KOT PA SAMO FOR
MALNO PRIZNANJE O OPRAVLJENI 

VEŠČINI (NA SLIKI) . 
MED LETOŠNJIMI CLANI, KI SO 
PREJELI PRIZNANJE ZA DELO IN 
USPEHE JE TUDI BRANKO LESKO
ŠEK, CLAN MODELARSKE SEKCIJE, 
KI JE V MINULEM LETU DOSEGEL 

NAJVEČJI USPEH V SEKCIJI. „ 

USPEH MED CLANI 
Dvorana A D Kladivar pod tribuno 

na stadionu Borisa Kidriča je bila 
pretekli teden prizorišče republiškega 
atletskega prvenstva. Lepo urejene 
naprave za skoke, met krogle, šest 
stez za teke in 135 m dolga krožna 
steza so nudile vsem prisotnim lep 
pogled, tekmovalcem pa možnost za 
čimboljše rezultate. Res smo lahko 
zabeležili nekaj prav dobrih rezulta
tov, ki kažejo, da so se naši atleti 
čez zimsko sezono kar dobro priprav
ljali. 

V konkurenci članov, članic, mla
dincev in mladink iz sedmih sloven

skih atletskih kolektivov so celjski 
atleti uspešno tekmovali le v članski 
konkurenci, kjer so med moškimi za
beležili 5, med ženskami pa 4 prva 
mesta. Medtem ko imamo med 
moškimi pet različnih zmagovalcev, 
je med ženskami le Lubejeva vpisa
na med zmagovalke v vseh štirih 
disciplinah z zelo dobrimi rezultati: 
60 m ovire 9.2, daljina 566 cm, viši
na 151.cm in tek 60 m 7,7 sek. Moški: 
60 m ovire Vravnik 8.8; krogla Piku-
la 15,80 m; 1500 m Kovač 4:14.7; 
daljina Zaletel 659 cm; višina Vivod 
201 cm. 

S O V J E T S K I N O G O M E T A Š I 
V CELJU v nedeljo smo imeli na Glaziji pri

ložnost po dolgem času spet videti 
mednarodno nogometno tekmo celj
skih nogometašev. Tokrat so v Celju 
prvikrat gostovali sovjetski nogome
taši, člani moskovske Lokomotive, ki 
tekmujejo v prvi sovjetski ligi. 

Igra sama ni izpolnila pričakovanj, 
saj se niti celjski niti moskovski no
gometaši niso kdo ve kako izkazali, 
Gostje so dokaj poceni prišli do šti
rih zadetkov, medtem ko so sami le 
enkrat kapitulirali. Sicer pa so bili 
tehnično boljši in hitrejši. Nogome
taši Celja so tako pred začetkom tek

movanja v spomladanskem delu re
publiškega prvenstva prvikrat preiz
kusili svoje moči v resnejši tekmi. 
Opaziti je bik) precej slabosti, zlasti 
v napadu, pa tudi ožja obramba^ je 
bila zelo nezanesljiva. To pa je vse
kakor še dovolj slabosti, ki jih bodo 
morali v tem kratkem času odpravi
ti, da bi se kar najboU upirali hudim 
nasprotnikom, ki si prav tako želijo 
na vrh lestvice slovenske nogometne 
lige. 

T U R N O 
S M U Č A N J E 

Zima je pri kraju. Toda smu
čarska sezona še ne! Zelezničar-
sko smučarsko društvo bo po 
sklepu občnega zbora letos uved
lo to panogo športa za spomladan
ske mesece 'v svoj program. S tem 
bodo zopet oživeli prekrasni in 
edinstveni smučarsiki tereni v 
širši hriboviti celjski okolici. Sta
rejši smučarji našega mesta itak 
že ipoznajo in vedo, kaj pomenijo 
te tuj-e tam gori ob višinskem 
soncu brez tekmovalnega živžava 
ter nervoze. Uživati med smuiko 
blaženi mir z blagodejnim počit
kom in prekrasnim razgledom. To 
je prava naravna in prepotrebna 
rekreacija mestnega človeka. 

Pod strokovnim vodstvom se bo
mo lahko udeležili teh izletov ter 
se na terenu seznanili z vsem, kar 
je za tovrstno smučanje treba ve
deti: o snegu, opremi, vremenu, 
prvi pomoči, športni disciplini, 
planinskem tovarištvu, o terenski 
vožnji, orientaciji itd. Kar pa je 
pri tem glavno, seznanili se bo
mo z naravnimi zimskimi lepota
mi naših gozdov, planinskih paš
nikov in gora. Naj navedemo le 
nekaj terenov, ki pridejo v poštev 
za turno smučanje: Mozirska pla
nina (Med ved jak, Stare stane, Bo-
skovec, Petelinji vrh, Kal), Meni
na, Smrekovec (Travniik, Komen), 
Raduha in Okrešelj (Savinjsko 
sedlo), predvsem pa smučarski 
raj Korošica (Planjava, Dedec, 
Velki vrh, Inkret, Deska, Petkove 
njive, Vodo točno jezero, Molička 
planina, Škarje, Klemenškova 
planina itd.). Tu so idealne smu
čarske ture tudi nad 2000 m še v 
juniju. V preteklem juliju je še 
bila dobra smuka v Logarslci do
lini na plazu pod Planjavo! To 
naj nam bo v dokaz, da se sezona 
turnega smučanja šele sedaj za
čenja! 

Važno je tudi pripomniti, da 
ima na vseh navedenih terenih 
Celjska podružnica planinskega 
društva svoje dobro opremljene 
in oskrbovane planinske postojan
ke. 

A. K. 

Š A H - Š A H 

C I N K A R N A P R V A K 

Pred dnevi je bilo zaključeno ob
činsko sindiikalno prvenstvo. Po pri
čakovanju je zasedla prvo mesto eki
pa Cinkarne, ki je bila na čelu tabele 
od pričetka tekmovanja pa do konca. 
V zadnjem kolu je Cinkarna izgu
bila z Ingradom z minimalnim rezul
tatom 2 in ipol proti 1 dn pol, kar ni 
zadostovalo Ingradu, da bi prehitel 
oinkamičane, saj bi ise rezultat mo
ral glasiti 3 in pol proti pol, le na ta 
način bi bil Ingrad prvi. Po prikazani 
igri so si letos cinkaimičani res zaslu
žili ta uspeh, saj so kar štiri ekipe 
premagali s 4:0. 

Rezultati zadnjega kola: 
Železarna : Libela 4:0, IFA : РТТ 

2:2, Cinkarna : Ingjrad 1 ^l^-l'^l^, Aero 
: Klima 1:3, Emo : Zavod "3:1." 

Vrstni red ekip je naslednji: 
Cinkarna 29 in pol, Ingrad 28, Že -

lezaorna (Store) 23, Klima 22, EMO 18 
in pol. Aero 15, Zavod 13 in pol, PTT 
11, Libela 10 ter IFA 9 in pol. 

-ač 

ŠPORTNA P A N O R A M A 

V okviru torkove tribune 22. mar
ca bo razgovor o celjskem športu. 
Razgovor bo vodil znani športni no
vinar Dela Evgen Bergant, sodelovali 
pa bodo mnogi vidnejši športni de
lavci Celja. Tribuna naj bi obravna
vala financiranje športa, investicije 
in ostale probleme, s katerimi se bo
re športni delavci Celja. Tribuna bo 
ob 19.30 v veliki dvorani Narodnega 
doma. 

DVE ZWAGI ROKOMETASEV 
Celjski rokometaši se vestno pri

pravljajo na začetek nove prvenstve
ne sezone. Kljub pomanjkanju fi
nančnih sredstev in podobnim teža
vam njihove priprave tečejo nemote
no, odigrali pa so že precej prijatelj
skih tekem. 

Najkvalitetnejša je bila prav goto
vo sredi preteklega tedna, ko so na 
igrišču ob Kersnikovi ulici gostili 
ekipo bivšega zveznega ligaša Var-
teksa. Po dobri igri so bili celjski ro
kometaši boljši in zmagali 17:14. V 
nedeljo pa so gostovali v Šoštanju 
in nastopili proti domačinom. Celjani 
so bili za nekaj razredov boljši in 
zmagali z rezultatom 33:10. 

ŽRTVE PROMETA 
L U C I SO G A Z M E D L E 

V vasi Crnova se je pred dnevi pri
petila na cesti drugega reda promet
na nesreča, ko je mopedist RUDOLF 
SKUTNIK, doma iz Zavrha pri Do
brni — trčil v MARIJO O B L A K , ki 
je šla peš ob kolesu. Nesreča se je 
pripetila v trenutku, ko so pred sre-
čavanjem z Oblakovo mopedista 
zmedle luči nasproti vozečega oseb
nega avtomobila. Kolesarka in mo-
pedist sta padla po cestišču, pri če
mer se je kolesarka težje poškodo
vala po glavi. Prepeljali so jo v celj
sko bolnišnico. Mopedist si je poško
doval roko in nogo. 

S K O Č I L A JE P O D K O L O 

Na cesti IV. reda v V. Pirešici se 
je pripetila težja prometna nesreča, 
ko je vinjena MARIJA CENTRIH, 
doma iz V. Pirešice skočila med ma
nevriranjem avtomobila iz kabine 
pod kolo. Marija Centrih je na cesti 
ustavila voznika Borislava Lenerja, 
ki je upravljal tovorni avtomobil 
LJ 41-47 in ga zaprosila, da bi jo 
prepeljal domov. Voznik jo je uslišal 
ter jo peljal proti domu. Ko sta pri
spela do mostu na stranski cesti, ki 
ima omejeno nosilnost, je voznik 
ustavil, ker je imel vozilo preobre
menjeno. Ko je vozilo obračal in pa
zil, da ne bi zadel v ograjo, je Cen-
trihova skočila iz kabine tako ne
srečno, da je padla pod ikolo, iki ji je 
zlomilo levo kračo. 

P O P R A V L J A L SI JE K L O B U K 

Na cesti III. reda pred hišo št. 21 
v Laškem se je z osebnim avtomobi
lom zaletel voznik FRANC H O R V A T 
iz Celja, Otok 4. Nesreča se je pripe
tila v času, ko je voznik hotel odlo
žiti klobuk na zadnji sedež, pri tem 
pa je za vozil v levo in zadel v be
tonsko ograjo. Na voziïu je za pri
bližno 3.000 N din škode. 

P R E V R N I L S E JE S T R A K T O R J E M 

Traktorist ALOJZ SEŠEL, doma iz 
Lipja je imel izredno srečo, iko je 
BkočU s traktorja, preden se je ta 
prevrnil. Nesreča se je pripetila, ko 
je vozil proti Saleku traktor CE 37-43 
in v Konovem na blagem ovinku 
močno zavrl, zaradi česar je traktor 
zaneslo v levo, kjer se je prevrnil. 
Na traktorju in prikolici je za 3.000 
N din škode. Traktorist se je le lažje 
poškodoval. 

Z A N E S L O G A J E S C E S T I S C A 

V Paški vasi pri Smartnem ob Pa-
ki se je pred dnevi pripetila težja 
prometna nesreča, ko je voznika to
vornega avtomobila M A R J A N A FE-
LICIJANA zaradi neprimerne hitro
sti na slabih cestnih pogojih zaneslo 
z vozilom s cestišča. Vozilo je zdirk-
nilo na travnik, kjer se je prevrnilo 
na streho, nato pa nazaj na kolesa. 
Voznik se ni poškodoval, na vozilu 
pa je za 1.500 N din škode. 

P O P R A V L J A L JE V R E C O 

Na cesti II. reda med vasjo Prela-
sko in Golobinjek je voznik FRANC 
DE3BELAK med vožnjo z osebnim 
avtomobilom CE 16-03 popravljal 
vrečo, ki je padla s prednjega sedeža 
voznika k nogam. Pri tem je zavozil 
nekoliko v desno, vsled česar je av
tomobil zdrknil s cestišča in se pre
vrnil po strmini 12 metrov globoko. 
Voznik se ni poškodoval, na vozilu 
pa je za 2.500 N din škode. 

V O Z I L V P R E K R A T K I R A Z D A L J I 

V Dobriši vasi pri Žalcu se je na 
cesti prvega reda pripetila prometna 
nesreča, ko je iz Žalca proti Celju 
vozil voznik osebnega avtomobila 
CE 111-17 M I L A N ŠTERBAN, doma 
iz Velenja, Šaleška cesta 16 v pre
kratki varnostnii razdalji za avtomo
bilom CE 119-06, ki ga je upravljal 
MATIJA HORVAT, prav tako iz Ve
lenja. Voznik Horvat je zmanjšal 
hitrost, pri tem pa se je Šterban s 
svojim vozilom zaletel vanj. Na obeh 
vozilih je pri trčenju nastalo za 
2.000 N din škode. 

OPOZORILO 

Potrošnike pomaranč in limon 
obveščamo, da je lupina uvože
nih pomaranč in limon, obdelana 
s strupenim difenilom. Zaradi te
pa lupine limon in pomaranč ne 
uporabljajte za hrano, kot je do
dajanje testu, kompotom, za li
kerje in podobno. 

Notranjost pomaranč in limon 
je popolnoma .zdrava in neškod
ljiva. 

Zavod za zdravstveno 
varstvo Celie , _ 

Trgovsko podjetje »TOBAK« Ljubljana, razpisuje prosto 

delovno mesto 

POTNIKA - ZA CELJSKO OBMOCjE 

Ponudbe pošljite na naslov »Tobak« Ljubljana, skladišče 

Celje, 'Breg 24, do 23. 3. 1966. V poštev pridejo interesenti z več

letno prakso v tobačni stroki in s stanovanjem v Celju. 

Čudoviti tereni na Mozirski planini so kot nalašč za turno smučanje in 
za najčudovitejšo rekreaci jo v sprnuladanskem času (foto Pel ikan) 



RAZGOVOR Z M1\K0 ŽILMK, DELEGATKO ZA KO\GRES SZDL 

KAJ POMAGAJO RAZPRAVE 

Tovarišico Minko smo naprosili, 
naj pove, če bi, o čem bi razprav
ljala na kongresu. 

»Vsekakor je kakršnakoli izjava o 
tem, če bom razpravljala — preura
njena. Šele v naslednjih dneh se bo
mo na občinskem odboru dogovorili 
o vsebini naših prispevkov na kon
gresu. Če bi jaz razpravljala, bi raz
pravljala o družbenopolitični vlogi 
naših žena.« 

— Kaj menite, kaj krni aktivnost 
in delo organizacije na terenu? 

»Vrednost organizacije in razpra
ve, ki jih vodi organizacija na tere
nu, se izgubljajo ob vprašanju sred
stev. Kaj nam pomagajo razprave in 
predlogi na primer za ureditev 
otroškega varstva v Žalcu, Libojah 
ali na Vranskem, kaj pomenijo raz
prave o razbremenitvi žene pri delu 
v tovarni in doma, ko se lovi med 
službo in družino, ko ni sredstev, 
da bi te pogoje izboljšali. Zato se 
izgubljamo v razpravah, ki so več 
ali manj brezplodne.« 

— Sociailistična zveza delovnih 
ljudi je najbolj množična politična 
organizacija, ki postaja tribima ob
čanov, kljub temu pa nekatere kra
jevne organizacije te vloge ne izko
ristijo, zdi se nam, da jim ne uspe 
aktivizirati širše članstvo. Kaj mi
slite? 

»Po mojem so slabosti v organiza
ciji SZDL podobne kot v ostalih or
ganizacijah v določenem kraju, kjer 
imamo na vodilnih mestih iste ljudi 
v več organizacijah. Ti pa z delom 
v več organizacijah, ki ni nujno, da 
imajo isti program —^preobremenju-
jejo sami sebe. Slabost je vsekakor, 
da smo doslej premalo aktivizirali 
širše članstvo. To pa bi se dalo v do-
glednem času odpraviti. 

Zdi se mi, da je največji uspeh 
organizacije zaupanje, ki ga je do
segla z vse aiktivnejšim vđcljučeva-
njem in sodelovanjem pri reševanju 
določenih problemov na terenu. Tu 
je mesto organizacije, pri pomoči 

občanu, neposrednemu proizvajal
cu.« 

— Vi rešujete med drugim tudi 
kadrovska vprašanja. Kaj mislite o 
številu nezaposlenih v žalski občini? 

»Mislim, da v naši občini ne bi bi
lo treba nezaposlenih. To predvsem 
zato, ker na drugi strani »uvažamo« 
delovno silo iz drugih republik. Naš 
človek je seznanjen s proizvodnjo 
hmelja, s kmetijsko proizvodnjo. 
Stanuje na področju občine. Vso tu
jo delovno silo, ki j o moramo vabiti 
z drugih področij za potrebe kmetij

stva, pa moramo uvajati in sezna
njati z delom šele na delovnem me
stu. Poleg tega se ob tej delovni sili 
nujno pojavlja stanovanjsko vpra
šanje, nešteto stvari, ki bi ob doma
či delovni sili odpadle. 

Tega problema ne bi bilo, ne bi 
bil vsaj tako pereč; če bi že v pre
teklosti vezali ljudi na kmetijsko 
proizvodnjo ob ustreznih dohodkih, 

e bi že ob začetku šolanja mladim 
vcepljali veselje in jim prikazali 
perspektivo tudi v kmetijski proiz
vodnji, če bi že nekdaj uredili delov
ni čas. Lani smo naredili določene 
premike, ki se bodo odrazili že v 
bližnji prihodnosti. Kljub temu se 
mi zdi, da bomo le s težavo spreme
nili odnos ljudi do dela v kmetij
stvu, ker smo te stvari predolgo to
lerirali.« 

In če bi nadaljevali misel Minke 
žilnik, se poraja vtis, da ljudje raje 
negodujejo nad nezaposlenostjo, kot 
da bi ob koncu meseca prejeli plačo i 
za delo v kmetijstvu, gradbeništvu 
in vsepovsod tam, kjer delovne sile 
primanjkuje. 

ЛВС 
NEGE 

' Oči in ustnice sta prav gotovo ti
sta dva detajla, ki pritegneta največ 
pogledov. Zato ni čudno, da jima 
ženske posvečajo toliko pozornosti. 
Toda medtem ko je linijo oči kaj 
lahko popraviti, oblike ustnic le ni 
mogoče kar tako spremeniti. To pa 
tudi ni potrebno, če so ustnice na
pete in inladostne. Da bi si jih ohra
nile bi morale z njimi vsak dan te
lovaditi. Kako? Takole: najučinko
vitejša telovadba je — žvižganje. To 
si prav gotovo lahko privoščimo. Na
slednja vaja je prav tako igra. Kot 
da bi spuščali iz ustnic milne me
hurčke, jih najmanj stokrat na dan 
zaokrožite. Nadaljujte s tem, da hit
ro in zelo energično izgovarjate a, 
e, i in o, na koncu pa se še prisrčno 
nasmejete — zakaj smeh je za ustne 
mišice odlična telovadba. 

бе nasvet za nego rok: eden od 
mnogih, ki govorijo o negi rok, je 
tudi ta, ki pravi, da je roke treba 
večkrat natreti z mandeljevim o-
Ijem, jih nato narahlo umiti z bla
gim milom ter namazati še z dobro, 
hranljivo kremo. 

PRESAJEVANJE 

LAS 
V Združenih državah Amerike so 

z navdušenjem sprejeli uspelo ki
rurško metodo presajanja las. To 
opravijo tako, da s tistega dela gla
ve, kjer je las veliko, prenesejo lase 
tja, kjer se je pojavila pleša. Me
todo presajevanja las je izpopolnil 
dr. Norman Orentreik, na 53 pacien
tih pa jo je preizkusil dr. Samuel 
Avrs, izredni klinični profesor der
matologije na medicinski šoli južno-
kalifornijske univerze v Los Angele-
su. Kaže, da se moškim obetajo bolj
ši časi. 

Č E B U L A - Z D R A V I L O 
Morda še niste vedeli, da pripisu

jejo rdeči čebuli veliko zdravilnih 
lastnosti. Rdeča čebula vsebuje več 
kot trideset vrst različnih mineral
nih snovi, veliko količino vitamina 
C ter celo eterična olja. Po količini 
sladkorja pa jo lahko primerjamo 
samo še z lubenicami. 

Rdečo čebulo so uporabljali tudi 
kot zdravilo. Pravijo, da je bilo to 
že v starem veku, ko so čebulo zme
šali z medom in to zdravilo uporab
ljali kot najraziličnejše napitke. Ne
kaj takih vam predlagamo tudi mi: 

# Tinkturo, ki j o naredite iz 
seseklajne rdeče čebule, namočene 
v akoholu ali žganju, lahko uporab
ljate pri boleznih želodca; priporo
čajo pa j o tudi pri arteriosklerozi 
in povišanem krvnem pritisku. 

Ф Čebula z medom je uspešno 
zdravilo proti močnemu kašlju. Re

cept pa je takle: 500 gramov rdeče 
čebule, zelo drobno nasekljajte ter 
dodate 50 gramov medu in 400 gra
mov sladkorja. Vse to kuhajte v lit
ru vode približno tri ure ne pri pre
hudi vročini. Tekočino potem ohla
dite, nalijte v steklenico in dobro 
zamašite. ч 

# Rdeča čebula z medom in ja-
bolkami je dobro sredstvo proti vne
temu grlu. 

# Odlična je tudi mešanica medu 
in čebule, ki jo pripravimo tako, da 
kozarec čebulinega soka pomešamo 
z enako količino medu. Mešanica je 
zdravilo proti možganski sklerozi, 
jemljemo pa jo trikrat dnevno — 
kavno ali pa veliko žlico — dve do 
tri ure po jedi ali pa uro pred jed
jo. Kura zdravljenja naj traja dva 
meseca, potem pa jo po dvoteden
ski prekinitvi lahko spet ponovimo 
za dva meseca. 

Medtem ko si za službo in za boljše prilike kdaj pa kdaj le privoščimo 
kakšno novo obleko, po navadi vedno zmanjka denarja takrat, ko se 
je treba odločiti za domačo obleko. Toda če bi vedele, kako slabo 
uslugo si s tem naredimo, bi si verjetno hitro premislile. V zadnjem 
času so se namesto predpasnikov odločno uveljavile mnogo prijetnejše 
halje, ki jo lahko oblečemo kar čez obleko, ki smo jo nosile v službi. 
Obleko s tem dobro zavarujemo, oblečene pa smo tako, da nam ob 
nenapovedanem obisku ni treba zardeti. Pri haljah si je mogoče pri
voščiti tudi predrznejše barvne kombinacije, saj je prav pralno blago 
tudi najživahnejše obarvano. Dva modela takih halj vidite tudi na naši 

sliki, ki je iz zadnje številke Manekena. 

PRI SLOVENČEVIH 
Znankin fant sodi med tiste mlade može, ki so zelo ponosni na 

svojih štirinajst let. Pravzaprav so ponosni na svojega pametnega in 
odrezavega fanta tudi starši, ki so se že marsikdaj vpričo koga dru
gega postavili s sinovo samostojnostjo in zajedljivostjo. Toda občutek 
imam, da mu s tem več škodijo kot koristijo, zakaj to, kar je mladi 
junak počel pred dnevi v Riu, je vse prej kot vzgojno. 

Medtem ko se je okrog njega kar trlo ljudi, je pobič meni nič tebi 
nič na široko razgrnil najnovejšo številko Poleta in z njim zavzel vsaj 
polovico že tako majhne vetrine, v kateri pri Riu shranjujejo bonbone 
in zavitke prave kave. Stala sem za njim in ga z velikim zanimanjem 
opazovala, zakaj fantič je bil tako samozavesten, da je bilo prav zares 
nenavadno. Medtem ko je energično mešal vabljivo dišečo kavo in 
nepremično strmel v časopis, je skrivil ustnice in potrkaval s podko
vanimi petami. Potem je — ne da bi najmanj trikrat starejšo proda
jalko sploh pogledal, sunil proti njej skodelico in dejal: eno sme
tano!« Tovarišica je oblastnega mlađega moža presenečeno pogledala 
— zakaj osornost v dečkovem glasu je bila le preočitna, nato pa se je 
razumevajoče nasmehnila. Ko je fant dobil ponovno porcijo smetane, 
jo je pospravil in nekaj časa zaverovan strmel v potiskane liste ča
sopisa. Potem pa se je spet zadri: >>Plačat!« in privlekel na dan s po
manjkljivo oblečenimi ženskami ovenčano denarnico. Vrgel je pred 
prodajalko sto dinarjev, zaničljivo zavihal svoj mladi nos in z zlože
nim časopisom pod pazduho odkorakal iz trgovine kot mlad petelin. 
»Pa še pridi kaj, pobič!« ga je podražil starejši možak. 

No, saj razumem — morda je bilo fantovo vedenje samo posledica 
pubertete, morda mu je bilo nerodno — ali pa tudi ne. Mnogim do-
raščajočim otrokom je namreč zelo težko reči prosim in hvala, pa zato 
ne bi bilo odveč, če bi jih starši večkrat opozorili, da nista to prav nič 
sramotni besedi in da je vljuden človek vedno bolj priljubljen kot 
surov neotesanec. ^ 

V E C I N A L E T N E P R O I Z V O D N J E N A T U J E T R Ž I Š Č E 

i P o p l a o a n a p r i z a d e v n o s t 
Polzelske nogavice nosijo žene v Evropi in ZDA 

Tovarna nogavic Polzela je zabe
ležila lani zelo velike uspehe in tudi 
v načrtu za leto 1966 so predvideni 
visoki rezultati, saj nameravajo iz
delati 13 milijonov nogavic. Pred
stavniki podjetja zatrjujejo, da je 
tovarna že lani dosegla enako pro
duktivnost, kakršno imajo njihovi 
tuji kooperanti. Toda še pred dvemi 
leti je bila letna proizvodnja v to
varni komaj štiri milijone nogavic. 
Tedaj so delavke (teh je 9 0 % vseh 
Zaposlenih) imele povprečno 366 ND 
osebnega dohodka mesečno, a lani 
je bil povprečni osebni dohodek že 
600 ND mesečno, medtem ko pred
videvajo, da se bo proti koncu tega 
leta zvišal na 720 ND. 

Pred dvemi leti je bil kolektiv v 
Veliki zagati in moral se je odločiti, 
l̂ ako naj reši svojo eksistenco. Ta
krat so imeli širok izbor izdelkov 
In sila zastarele stroje. Zato so mo-
i'ali zbrati poslednja razpoložljiva 
sredstva, da so nakupili sodobno 

strojno opremo in se usmerili v spe
cializacijo. Investirali so več kot mi
lijardo starih dinarjev in sklenili 
kooperacijske odnose z znanimi švi
carskimi in italijanskimi podjetji, 
zgradili so nad 6000 kvadratnih met
rov novega delovnega prostora, za
menjali d\'e tretjini strojev in v 
kratkem času povečali proizvodnjo 
za več kot 3 in polkrat. Rezultat teh 
prizadevanj so vedno večji osebni 
dohodki in znane polzelske iiogavi-
ce, ki jih danes nosijo žene v Evro
pi in ZDA. 

Tudi letošnji izdelek so že pogod
beno prodali na tržišča s konverti
bilno valuto v veliki večini (7,8 mi
lijona parov ali 80'̂ /(i). Seveda še 
vedno niso povsem iz dolgov ih* tudi 
načrti za rekonstrukcijo še niso do
končno uresničeni. Zato je še vedno 
potreben precejšen napor, da bi čim
prej izravnali položaj. Uvedli so še 
tretjo izmeno, pa tudi nedeljsko do
poldansko izmeno (ki je zanjo dolo

čen za 100 <' „ povečan osebni doho
dek). Tako nameravajo doseči, da 
bi v naslednjih dveh letih dokupili 
se potrebne stroje. Mimo tega raču
najo, da bodo letos lahko vložili v 
sklade okoli dva milijona ND. 

Ob vseh teh naporih pa niso poza
bili na nujnost razvoja družbenega 
standarda. Zdaj gradijo. 72 novih 
stanovanj, a do leta 1970 naj bi jih 
zgradili še dvesto. Mimo tega name
ravajo zgraditi tudi prostore za 
dnevno bivanje 60 otrok, kar bo o-
lajšalo osobno breme delavk-mater. 
V podjetju imajo tudi družbeno 
prehrano, kjer lahko dobijo zapo
sleni topli obrok po 2,30 ND, k če
mur pri.spcva kolektiv po en ND. 
Kolektiv sodeluje tudi z občino pri 
gradnji cest, kar je v obojestransko 
korist. V počitniškem domu v Pi
ranu pa imajo 60 ležišč, kjer si lah
ko delavke privoščijo zaslužen letni 
odmor. 

S. P. 

NADOMESTILO 
O S E B N E G A D O H O D K A 

Ženam, ki so v delovnem razmer
ju, pripada po določilih temeljnega 
zakona o zdravstvenem zavarovanju 
nadomestilo osebnega dohodka za 
čas porodniškega dopusta. Gre za 

133 dni. Nadomestilo osebnega do
hodka znaša 100 odstotkov od osno
ve za nadomestilo — če je bila žena 
pred dopustom šest mesecev nepre
kinjeno zavarovana, ali pa če je bila 
zavarovana dvanajst mesecev preki
njeno v obdobju zadnjih dveh let. 
Če pa žena, teh pogojev ne izpolnju
je, znaša nadomestilo 80 odstotkov 
od osnove. Osnova za nadomestilo 
pa se določa na podlagi povprečne
ga osebnega dohdka, ki ga je zava
rovanka prejemala v določenem ob
dobju pred nastopom porodniškega 
dopusta. To obdolSje pa je lahko raz
lično; odvisno je namreč od načina 
obračuna in delitve osebnih dohod
kov v delovni organizaciji. Lahko 
je torej tromesčno, šestemesečno ali 
pa celo devetmesečno. 

Pogosto se ljudje vprašujejo, v 
kakšni višini pripada trenutno neza
poslenim nadomestilo osebnega do
hodka. Tudi to je marsikdaj spor
no ali se v osnovo šteje tudi nad
urno delo. Pa poglejmo, kaj pravi 
na to zakon. 64. člen temeljnega za
kona o organizaciji in linansiranju 
zaposlovanja pravi, da ima začasno 
nezaposlen delavec pravico do 50 od
stotkov povprečja osebnega dohod
ka zadnjih treh mesecev. Za osnovo 
se upošteva samo tisti dohodek, ki 
ga je prizadeti zaslužil v rednem de
lovnem času, brez nadurnega dela. 

CELJSKI T R G 
Čeprav je vai hladnega zraka mar

sikomu preprečil prijetno pohajko
vanje po celjski tržnici, vendarle 
ni toliko vplival, da bi se preskrba 
kaj poslabšala, še zmeraj lahko tr
dimo, da je na tržnici za to obdob
je razmeroma veliko zelenjave — 
prevladuje solata po 300 dinarjev 
— in da je tudi jabolk več, kot smo 
pričakovali. Agropromet namreč še 
zmeraj prodaja jabolka po znižani 
ceni in še vedno jih je toliko, da 
jih ljudje ne pokupijo sproti. Suho 
sadje prodajajo v teh dneh po 400 
dinarjev, orehe pa po 2.400 kilo
gram. Na tržnici je tudi precej ra
dica po 800, motovilca po 600, re
grata" po 400 in spinace po 400 do 
500 dinarjev ikilogram. Peteršilj pro
dajajo po 250, korenjček pa po 200 
dinarjev. Zelje je po 160, kisla re
pa po 140, redkev po 100 in fižol po 
350 do 400 dinarjev. Za krompir 
je treba odšteti Ш do 120 dinarjev, 
za čebulo pa 200 do 250. Jajčka so 
po 40 do 50 dinarjev, cene mlečnih 
izdelkov pa so stalne. 



F. K. 

K d o s e v e č 
p o l j u b l j a ? 
v modi so ankete. 
Jaz sem svoje sodržavljane an

ketiral s temle vprašan jem: 

Treba bi bilo ođ??ovorit.', r.li je 
resnična splošno znanii trditev 
pesimistov, po kateri je ženska 
manj zvesta od moškega, bolj ne
moralna in nestanovitna, da je 
njenega duševnega stanja, da so 
znjenega duševnega stanja, da so 
njene želje svobodnejše in da je 
v skladu z vsem tem tudi njena 
ljubezen manj zanesljiva?,Speku
lativna karakterologija nam ne 
more dati znanstvenega odgovora, 
zato pokličimo na pomoč n a j s ^ 
đobnejši izvor praktične filozofi
je: morda bo statistika razsvetlila 
to mraino področje. Naj iorej od
govorijo veliki mojstri teorije in 
prakse: kaj mislijo, kdo se pogo
steje poljublja, splošno vzeto — 
moški ali ženska? Gre seveda iz
ključno za ljubezenske poljube. 

Odgovori na anketo kažejo dia
metralno nasprotna stališča, ^ 'aj -
več odgovorov — po nepopolnih 
statističnih podatkih — je pred
postavljalo, da se brez vsakega 
dvoma ženske poljubljajo pogo
steje — takšno mnenje so zasto
pali moški — in v drugem prime
ru, da to ni res, pač pa da so prav 
moški tisti, ki pogosteje izkazuje
jo to ljubezensko pozornost — kar 
so seveda trdile ženske. 

Zarada pomanjkanja prostora in 
časa objavljam samo dvoje raz
mišljanj, ki prihajata do skrajne 
nasprotnih rezultatov. Obe mnenji 
sta zanimivi tako zaradi svoje lo
gike, prepričljive argumentacije 
kakor objektivnosti. 

Prvi odgovor: 

— Kakšno je to vprašanje! Ni 
nikakršne potrebe, da bi se človek 
ukvarjal s statistiko. Sreča, da je 
spoznavanje ženskega značaja ze
lo preprosto in da vemo, da so 
ženske vedno manj zveste od mo
ških. To predvsem zaradi tega, 
ker ženske sploh nimajo duše; za
radi njihovega današnjega polo
žaja v družbi; vzgoje; zaradi sa
mega dejstva, kako se nam žen
ske kažejo. Spričo svojih fizičnih 
in psihičnih lastnosti je ženska po 
svojem telesnem življenju bližja 
živali in zato njo manj kakor mo
škega motijo takšni motivi, ki so 
specifično ljudskega porekla, kot 
so: zvestoba, pravica, lastnina, sa
modisciplina, uvidevnost. Zaradi 
svojega družbenega položaja pa je 
žena, soočena z mnogostransko 
aktivnostjo moškega, če ne po
vsem, vsaj pretežno usmerjena v 
ljubezensko področje, bodisi kot 
soproga bodisi kot ljubimka. Njen 
edini način življenja in obstanka 
je ljubezen, pa je naravno, da se 
njena čustva močneje razvijajo 
kot pri moškem in zato išče mož
nosti za zadovoljitev svojih želja: 
jasno je torej — quod erat de
monstrandum, da se ženske pogo
steje poljubljajo kot moški. 

In drugi odgovor: 

— Kakšno vprašanje! Ni nika
kršne potrebe, da bi se človek 
ukvarjal s statistiko. Sreča, da je 
spoznavanje moškega značaja ze
lo preprosto in da vemo, da so 
moški vedno manj zvesti od žensk. 
To predvsem zaradi tega, ker mo
ški sploh nima duše; zaradi njihor 
vega današnjega položaja v druž
bi; vzgoji; zaradi samega dejstva, 
kako se nam kažejo. Spričo svojih 
fizičnih in psihičnih lastnosti mo
ški napada, ni izpostavljen vsem 
tem omejitvam, vtem ko mora 
ženska čakati iniciativo druge 
strani. Spričo svojega družbenega 
položaja ima moški vse tisto, kar 
mu omogoča, da si privošči žensko 
ljubezen: denar, oblast, položaj. 
Ker ženska nima nič drugega ra
zen svoje ljubezni, lahko moški 
vedno znova menja svojo partne
rico. Iz vsega navedenega jasno 
izhaja — quod erat demonstran
dum, da se moški pogosteje po
ljubljajo kot ženske. 

Po temeljitih študijah sem vse ! 
odgovore zložil na mizo. Dovolite, 1 
da izdam rezultat svojega razmiš
ljanja. Po mojem skromnem pre
pričanju se ženske in moški po
ljubljajo enako pogosto, kajti za 
vsak poljub je potrebna ena žen- , 
ska in en moški. ! 

F R A N C 
KOČEVAR 
MLINARJEV JANEZ 
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Bilo je leta 1456 zvečer pred sv. Ano. Sonce je že zahajalo 
za zobčaste grebene solčavskih snežnikov in s svojimi posled
njimi žarki poljubovalo pozlačeni križ vrh svetoanskega 
zvonika teharske župnije, oddaljene pol ure hoda od staro
davnega Celja. 

Delavci so se vračali s polj ; prepevali so in se pomenkovali. 
Naveč jih je prihajalo z bežigrajske strani,"kjer so imeli Te-
herjani svoja najlepša polja. Med njimi je bilo največ delav
cev posestnika Pengarja; to je bila večja skupina krepkih 
fantov in zalih deklet, ki se je s srpi, kosami in grabljami bli-
žaila teharski vasi. Nekaj korakov za njmi je stopal Pengar. 
Bil je zelo zamišljen; podoba je bila, kakor da mu posestvo 
dela velike skrbi. Zdaj se je odkril in si z robcem obrisal 
potno čelo, pri čemer bi si bil najraje zbrisal tudi vse tisto, 
kar ga je monilo in mu naredilo marsikaik siv las. V tistern 
trenutku ga je dohitela njegova sedemnajstletna hčerka ^ar-
jetka. Cez levo ramo je nosila motiko in jerbas, poln bujne 
detelje. Bila je vitkega života, imela je lep obraz in je slovela 
daleč naokrog kot najlepše dekle. Njena rdeča lica so prite-

• govala nase žareče oči mnogih kmečkih fantov, teharskih vi
tezov in prevzetnih plemcnitašcv. Človek se je kar nagledati 
ni mogel, kajti nepopisen smehljaj ji je venomer poigraval 
okrog čudovitih usLnic. Plavka.sti lasje so biLi prepleteni z mod
rimi in rdeć'imi trakovi v dve kiti, ki sta ji padali po hrbtu. Bi
la je polna življenja, njone modre, a krotke oči so še posebej 
vnemale srca oboževalcev. 

— Oče, ali me ne boste počakali? je zaklicala Marjetka. 
— Kam neki se vam tako mudi, da vas niti dohajati ne morem? 

— Nisem vedel, da hodiš za menoj! je-rekel oče —. Mislil 
sem, da si 'kje spredaj, med pevkami, ker se mi je zdelo, da 
slišim tvoj glas. Kakor vidim si bila danes zelo pridna, saj si 
nakosila tudi poln jerbas detelje. 

— Da,'za koze, ki ste mi jih pripeljali s šentjurskega sem
nja. Oh, kako rada bi jih vzela s seboj na p>olje, a kaj, ko ni
mam časa, da bi pazila nanje! Glejte, koliko lepih rožic je med 
deteljo! Iz najlepših sem si spletla šopek. Ni lep? In tudi štiri-
peresno deteljo sem našla. Morda bom lahko brala misli dru
gih ljudi. 

— Nikar ne verjemi tega, dete moje! je rekel oče. — To 
so prazne mamje! Ljudje ne bodo nikdar videli drug drugemu 
v srce ali možgane! Čigave misli pa te toHkanj zanimajo? 

Nepričakovano vprašanje je Marjetko nekoliko vznemirilo; 
četudi za trenutek, je skrbno in pozorno očetovo oko to ven
darle opazilo. Zato j o je trše vprašal: — No, ali mi hočeš po
vedati, čigave misli bi rada brala? Moje vendar ne? Saj med 
nama menda ni nobene skrivnosti? 
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Umolknil je, a ker hči ni odgovorila, je povzel: — Molčiš? 
Vidim, da je moje vprašanje odveč. Gotovo ti je vražo o- štiri-
peresni detelji vtepla v glavo stara Martinaška? Kaj ne? 
Poznam to tičko! 

Komaj je Pengar izgovoril te besede, jima je pri Leme-
ževem prehodu kot nalašč prišla naproti stara Martinaška. 

Umolknil je, Marjetka pa se je razveselila, ker ji ni bilo treba 
odgovarjati na neljubo vprašanje. 

— Dober večer, sosed Marko! je pričela Martinaška. — 
Kaj tako pozno s polja? E zato pa tudi imate tako krasno 
koruzo! Ravno prav, da sem vas srečala. Nameravala sem 
k vam. Saj veste, da vsako leto na jutrišnji dan kuham za ro
marje. S tern sicer ne zaslužim dosti, a nekaj je le. Ognjišče 
že imam. Sam Mlinarjev Janez mi ga je pripravil. — Pomen
ljivo je pomcžiknila Marjetki, ki je stala korak za očetom jn 
se je ob tem imenu zganila. 

— Zato pa tudi ne dovolim, je nadaljevaila Martinaška, — 
da bi morda kdo jezik otresal zoper Janeza in njegovo pošte
nost. Lukaška in Strnaska sta me ves čas zaničljivo gledali, 
kakor pes psa, kadar gloda kost. Toda kaj mi mar take babure, 
ki ne znajo skuhati niti poštene prežganke. Da, vse je v redu, 
le vode še ni. In škaf je za mojo staro glavo pretežak. Saj 
lahko povem, da sem že rajno mJinarico pestovala, zdaj je pa 
že Janez odrasel. — Zopet jcpcrnežiknila Marjetki, češ kaj ne, 
da je res? Marjetka se je zopet zganila, kakor da j o je stresel 
mraz in spreletela vročina, kajti lica so ji rdela kakor makov 
cvet. 

— Pravijo, da sem že blizu osemdesetih, je dodala zgo
vorna ženica. 

Pengar je postajal nestrpen. Mudilo se mu je domov. 
— Kaj pa bi rada pri nas? je vprašal suho. — Če ti lahko 

pomagam, ti bom. 
— Nekaj bi vas rada prosila, pa si ne upam. 

— No, no, le nič se ne obotavljaj! Hitro povej, ker se 
mi zelo mudi! 

— Za Marjetko bi vas prosila, vsaj za toliko, da mi prinese 
kaka dva škafa vode; vse, drugo si bom že sama oskrbela. Saj 
ne bo zastonj! Lahko se kaj nauči pri meni. Ne da bi se hvalila, 
pa kar je res, je res. Bog daj, da bi bilo kaj prida ljudi! Pa 
jih že bo, saj bodo jutri volitve novega načelnika. Vreme tudi 
lepo kaže. Urška je čista kakor sonce in rosa, ki se ravnokar 
dela, tudi pomeni lepo vreme. Ko opraviva delo, poj deva k ve-
černicam; čula sem, da jih bodo imeli naš novi gospod. Oh, 
kako jih rada ;^)oslušam. Res, že dolgo nismo imeh takšne-
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ga pridigarja. Ne da bi kaj imela proti gospodu župniku. . . 
prav priljuden oče so, pa ^ 

— Dobro, dobro, j o je prekinil Pengar. — Naj bo. Naj ti 
Marjetka pomaga pri kuhi, toda ne brbljaj o rečeh, ki ne 
sodijo semkaj. 

Martinaška bi bila govorila še kako uro, ko bi je ne bil 
Pengar prekinil in ji strogo zabičal, da mora Marjetka po ve-
černicah takoj domov, kamor j o naj sama pospremi. Pengar 
je gotovo imel za to tehtne vzroke. 

— Srečno, očka! je rekla Marjetka. 
— Marjetka! Saj vendar ne pojdeš z jerbasom k sv. Ani! 

se je začudil oče. — Daj mi tisti jerbas, da bom jaz nakrmil 
koze. 

Marjetka je pordela, kakor bi j o s krvjo poUl. še niikdar 
ji ni oče ničesar očital, ker tudi ni bilo treba; bila je poslušna 
in vselej ga je ubogala. Odložila je svoj jerbas. 

— Oče, nekaj bi vas prosila, je rekla. 
— Le govori, saj veš, da ti izpolnim vsako pametno željo. 

Zdi se mi, da bi rada nekaj drobiža za medice in slaščice, 
kaj ne? 

— O, ne, prav nič mi ni do tega. 

— Kaj pa potem? 
— Prosila bi vas, da bi poskrbeli za mojega črnorogca, 

da ga druge koze ne bodo odrivale od jasli. 
Pengar se je zasmejal. Martinaška je komaj čakala, da 

odide. 

— Vendarle gre, je zamrmrala sama sebi, kajti imela je to 
navado, da je rada govorila sama sebi, zlasti kadar ni imela 
druščine. Njen milin se skoraj nikdar ni ustavil. Kadar j o je 
kdo razjezil, ga je obirala, kar je znala mojstrsko; njene usni
ce so se premikale, da jih je bilo groza gledati. Lica, usrijate 
barve, so se ji tedaj napihovala kakor kovaški mehovi. In ven
dar je imel ta strah božji nekoč svoje lepe ure in srečne dneve. 
Stari ljudje so pripovedovali, da je bila zelo lepa in prijetna 
ženska. Z vsemi dogodki v vasi je bila vedno na tekočem, če
prav ni hodila dosti naokrog. Vedela je, kaj so kje jedli, kdo 
se je s kom prepiral, kaj je kdo komu dolžan, kdo se ženi; 
celo najskrivnejši pogovori ji niso ostali neznani. Bila je kakor 
stari rotovški boben, ki je vedno prvi sporočal novice. Kljub 
temu je bila poštena. V svojih mladih letih je služila kot pe
stunja. Po naključju j c prišla v celjski grad, kjer je služila pri 
grofu Erazmu 11. kot dekla v kuhinji. Zaradi strupenega jezika 
je izgubila službo, kar pa je ni vznemirilo, saj je pričela sama 
kuhati in je kmalu zaslovela daleč naokoli kot najboljša kuha
rica. Kjerkoli so bile pojedine, je bila tudi kuharica Marti
naška. Bila je tudi babica. Oboje ji j e prinašalo toliko, da je 
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lahko pošteno živela in denar celo posojala. Sorodnikov ni 
imela, zato pa je bila toliko bolj ponosna nase in svoj samski 
stan. Rada je pripovedovala, koliko ljubčkov je imela, koliko 
snubcev in še kakšnih! 

Kakorkoli že, Martinaška si je zdaj popravila svojo zeleno 
kapo, ki je bila nova pred kakim pol stoletja in j o je morda 
kupila pod roko; sedela ji je na zatilniku kakor zelnata veha. 
Tudi maščobe in nesnage je bilo na nji veliko. 

— Lahko noč, Marko! Marjetko vam bom že pravočasno 
pripeljala. Brez skrbi. Saj bom jaz pri nji. Lahko noč! 

— Bog z vami! je rekel Pengar. 
— Bog! se je oglasila Martinaška izza plota, ker je hotela 

imeti vedno zadnjo besedo. Pengar je zavil na levo, onidve pa 
na desno. 

Komaj sta se bili oddaljili od prehoda, se je Martinaška 
ozrla, da bi videla, če je Pengar že odšel, a glej, še vedno je 
stal tam in gledal za njima. Tedaj je prijela Marjetko in po
spešila korak, da bi bili čimprej na samem. K o sta se izgubili 
za visokim plotom, je Martinaška pričela Marjetki nekaj pri
povedovati, da je uboga deklica spreminjala barve. Nehote se 
je prijela za prsi, kakor bi j o dušilo. 

— štiriperesno deteljo lahko odvržem? je čez čas vprašala 
Marjetka plašno. 

— Lahko, je kratko rekla Martinaška. — Janez te ima 
rad. Sam mi je to povedal. Ko bi je ne bila povila v šopek, 
bi j o kar brez skrbi vrgla proč. 

— Kdaj pa vam je to rekel? 

— Danes. Kar sam je začel. Toda čc bi tudi nc bil, bi ga 
že bila speljala na pravo pot. Saj mi vse pove, karkoli mu leži 
na srcu. Kaj bi tudi ne, saj sem ga vendar pestovala. 

— Kako je rokel? Povejte mi! 

— Takole je bilo. Videl me jc , ko sem pripravljala ognjišče. 

četudi ga nisem prosila, mi j c pričel pomagati, vmes pa je 
vzdihoval. Hitro sem spoznala, da je slabe volje. »Kaj ti je, Ja
nez,« sem rekla, »da si ves čas tako otožen, ti, ki si vedno vesel 
in dobre volje? 2e nekaj časa se izogibaš ljudi. Če me moje 
stare oči ne varajo, si bolan ali zaljubljen, ali ne?« 

Debelo me je pogledal. Sprva je tajil — taji vsakdo, kdor 
je nedolžnega srca, ker ga je sram, da bi se razodel. No, beseda 
je dala besedo in bil je vse bolj zaupen. Dobro, da naju ni 
nihče motil. Le Lukaška in Strnaška sta stikali glavi skupaj, 
čeprav nista ujeli niti besedice. Ko je opravil svoje delo, je ho
tel oditi. »Janez počakaj, ti bom nekaj povedala!« sem rekla. 
»Hitro,« je rekel, »mudi se mi. Fantje me čakajo.« Rekla sem: 
»Janez, povej mi odkrito, ali se nc boš nič ženil?« 



S P O M E N I K I N A Š E K U L T U R N E P R E T E K L O S T I 

Ohranimo kar imamo 
(Madaljcvanjc iz prejšnje številke) 

Omenili smo tudi kipe. Tu imam 
v mislih predvsem stare lesene 
skulpture — baročne, renesančne 
ali celo gotske. Tudi ti kipi često-
Icrat propadajo iz različnih vzrokov. 
Les uničujejo črvi, vlaga in goba. 
Barvna plast pa tudi odpada zaradi 
mnogih vzrokov. Ko pride tak kip 
v roke rezbarju, ga običajno ostrga 
pa tistih -mestih, kjer ima poškodo
vano barvno plast, nato' pa ga v ce
loti preslika. V restavratorski prak
si se često srečamo z gotskimi ki
pi, ki so bili celo šestkrat popolno-
ina preslikani. Novejše barvne pla
sti so stoletja skrivale pod sabo adi 
čudovito zlato ali srebrno patronira-
no draperijo ali okusno polihroma-
cijo. šele ko odstranimo s takega 
kipa mlajše barvne plasti, zaživi 
pred nami umetnina v svoji pravi 
lepoti. 

To področje je tako obširno in 
ima toliko različnih problemov, da 
bi o tem napisali lahko zajetno knji
go. Ta članek pa ima namen opozo
riti na naš odnos do dragocenih li
kovnih stvaritev, da jim s svojimi 
posegi ne bi škodovali. Marsikdo 
se bo vprašal, kaj .sploh lahko nare
di v prid svoji sliki ali plastiki. 
Predvsem je treba paziti na to, da 
sli'k ne obešamo na vlažne stene ali 
blizu peči. Niti ni dobro, če je slika 
izpostavljena soncu. S slike odstra
njujemo še prah, s katerim se sre
čujemo v vsakem stanovanju. Ven
dar tega ne delamo s krpo, ker na 
ta način zadrgnemo prah v vdolbi-
nice in razpoke, še manj priporoč
ljiva je mokra krpa. Edino pravil
no je, da očistimo zaprašene slike z 
mehkim omelcem ali pa jih spiha-
mo. Sesalec za prah lahko odtrga 
razrahljano barvno plast in ga raje 
ne uporabljamo. .Vse ostale poškod
be pa popravi edinole strokovnjak 
— restavrator. T. j . človek, ki se 
posveti »zdravljenju« starih, drago
cenih umetnin in jim podaljšuje 
življenje. Biti restavrator ni tako 
preprosto. Ta poklic zahteva od člo
veka dolg študij. To je lahko aka
demski slikar ali kipar, ki mora 
opraviti nato še posebni podiplom
ski študij. Takemu človeku lahko 
brez bojazni zaupamo v popravilo 
dragoceno sliko ali kip. V vsakem 
dvomljivem primera pa se lahko 
obrnemo k restavratorju itudi za 
nasvet. 

Restavrator j ev je v Sloveniji na 
žalost zelo malo. Če bi jih šteli na 
prste, kakor včasih pravimo, bi na 
drugi roki še nekaj prstov ostalo. 
Na srečo pa obstaja v Celju že ne
kaj let zavod za spomeniško var
stvo, ki skrbi za ohranitev drago
cenih spomenikov. Na našem ob
močju je ogromno spomenikov ne
precenljive vrednosti, od starih ar
hitektur do čudovitih fresk. Na ža
lost, a resnici na ljubo je treba po
vedati, da so taki spominki mnogim 
odgovarjajočim ljudem prej v ne
potrebno breme kot pa v ponos. To 
pa zato, ker vedo le, da je treba za 
ohranitev takega spomenika žrtvo
vati finančna sredstva, ne znajo pa 
oceniti ogromne, nepopravljive ško

de v občinskem in slovenskem me
rilu, če pustimo spomenik propasti. 
Vzemimo npr. križev poi y Šmarju 
pri Sv. Reku (na slilyi). V kapelah 
so izredno kvalitetne baročne fre
ske, ki" so že skoraj popolnoma uni
čene. Še malo in bomo lahko rekli 
ali zapisali: bile so freske. Kdo je 
kriv, da so v takem stanju ali da 
jih ni več!? Nekaj teh fre.sk bi se 
s takojšnjim restavratorskim pose
gom še dalo rešiti, mnoge od njih 
pa so za vedno izgubljene. Vpraša
nje je, če bodo na razpolago sred
stva, da bi rešili vsaj to, kar se še 

rešiti dá. Vsako sliko ali fresko je 
mogoče restavrirati, pa če je še v 
tako slabem stanju. Ne da se pa več 
restavrirati fresk oziroma delov, 
fresk, ki so odpadle s stene. Na ta
kih mestih naredimo lahko samo 
še rekonstmkcijo, kar pa ni isto kot 
original. 

V Marija Gradcu pri Laškem so 
v cerkvi izredno kvalitetne pozno-
gotske freske iz leta 1526. Tudi te 
so poškodovane in v zelo slabem 
stanju. Lani je zavod za spomeniško 
varstvo iz Gelja opravil tu najnuj
nejše restavratorske posege. Veliko 
fresko površin je bilo na novo od
kritih. Upajmo, da bo ta za nas ze
lo pomemben spomenik letos do
končno restavriran. 

Tudi kustosi celjsikega muzeja se 
zavedajo, kako zelo je restavrator 
potreben tudi muzeju, ki ima izred
no bogat depo, kjer čakajo na re
šitev številne kvalitetne slike, plasti
ke in dragi umetniški predmeti. Ne

katere prelepe lesene gotske plasti
ke so že restavrirane in si jih lah
ko ogledamo v okusno urejeni got
ski sobi v muzeju. V restavrator
skem ateljeju so še nekatere drage 
muzejske plastike in slike, ki bodo 
tudi kmalu zavzele svoje pravo me
sto. 

Če ste kdaj potovali po Italiji, 
Franciji ali po drugih državah, ste 
si prav gotovo ogledali galerije, mu
zeje in cerkve, kjer so dragoceni 
spomeniki in ste se duševno obo
gateni vrnili domov. Ne smemo po
zabiti, da tudi k nam prihajajo ljud

je iz dragih držav in si z zanim.a-
njem ogledujejo naše kulturne spo
menike. In s kakšnim mišljenjem 
odide tak človek od nas, če vidi, da 
ne skrbimo za ohranitev takih dra
gocenosti?! Ne sme nas motiti, da 
so freske v cerkvi; je bila pač cer
kev skozi stoletja glavni nosilec li
kovne umetnosti, ker je razpolagala 
s potrebnimi finančnimi sredstvi.v 
Ne smemo tudi pozabiti, da so ta 
denar žrtvovali naši predniki, od ka
terih smo preko rodov podedovali 
ogromno bogastvo. Hkrati pa iz
pričujejo ti spomeniki dejstvo, da 
so imeli naši predniki okus in čut 
za lepo. Ti spomeniki so last nas 
vseh, nanje moramo biti ponosni, 
ker dokazujejo, da imamo Slovenci 
kulturno preteklost. Spričo teh dej
stev pa moramo imeti tudi pravi
len odnos do teh spomenikov in jih, 
ne smemo pustiti, da pred našimi 
očmi propadajo. 

Viktor Povše 

MIRKO ROS 

Celjski spomini in zapiski 
Celje je bilo naravno središče 

na vse strani raztezajočega se ši
rokega slovenskega zaledja. Na
seljenih je bilo v njem že precej 
malih obrtnikov, manjših podjet
nikov in trgovcev. Številna na
rodna društva so dobro uspevala. 
Narodna zavest se je širila v po
deželje in se je vselila zlasti v 
srca naše mladine. Oružba sv. Ci
rila in Metoda je opravljala mar
sikje dragocene naloge, že leta 
1883 je bila ustanovljena v Celju 
Zveza slovenskih posojilnic. Po
sebno pomembna za vse narodno 
delo je bila leta 1889 ustanovlje
na Zvezna tiskarna. Zadružne po
sojilnice in drugi poznejši slo
venski denarni zavodi ter v Za
družni zvezi včlanjene zadruge 
so marsikomu dali finančno opo
ro in ga zavarovali pred nevar
no oprezljivostjo naših nasprot
nikov. 

Svobodna zasebna pobuda v 
gospodarskem življenju je pov
sod povzročala družbeno dife-\ 
renciacijd'j Toda v Celju in oko
lici je bila gospodarska moč pre
težno in odločilno v rokah nem
ških mogotcev. Skromni začetki 
slovenskega zasebnega gospodar
stva vsaj na celjskem območju 
zato še niso mogli privesti do raz
redne ločitve in do trenja med 
slovenskim podjetnikom ÍN^ nje
govim delojemalcem. Zato sta 
lahko skupaj nastopala v priza
devanju za širjenje narodne za
vesti in v oviranju tuje gospo
darske ekspanzivnosti. 

IV. 

Vojna napoved mogočne av-
stro-ogrske monarhije junaški 
bo dveh vojna'h utrujeni mali Sr
biji je sprožila svetovni vojni po
žar. Kmalu so iz naših vrst ko
maj osemnajst ilet stari mlade
niči odhajali k vojakom in na 
vojno. Nemški profesorji celjske 
gimnazije nazadnje dostikrat ni
so več mogli prikrivati svojo za
skrbljenost. Razplet vojnih do
godkov je vedno določneje prika
zoval končnega zmagovalca.-' Med 
nami dijaki obeh narodnih sku
pin so potekale burne debate o 
pravicah nesuverenega naroda. 
Seveda pa se je naše število 
manjšalo. Poslednji, ki jih je Av
strija — v febraarju in v marcu 
1918 — še klicala na pomoč, so 
bili v letu 1900 rojeni fantje. Ve
čina z višje gimnazije vpoklica
nih dijakov nas je odšla k celj
skemu pešpolku, tako da smo 
vsaj nekaj časa lahko službovali 
v domačem mestu. Skoraj vse 
moštvo polka je bilo slovensko, 
zbrano iz celjskega vojaškega 
okrožja. Pa tudi večina podčast
nikov in mnogi oficirji so bili 
Slovenci. V aprilu 1918 smo slo
venski in češki vojaki rezervne 
oficirske šole v Miirzzuschlagu 
že na javni cesti in na odprtem 
dvorišču vojašnice prepevali slo
vansko himno in pesem o propa
dajoči Avstriji. Sad, toliko težkih 

let gojen in željen, je dozoreval. 
V zadnjih dneh oktobra 1918 se je 
habsburška monarhija zrušila. 

V Celju ni več bilo tuje poli
tične oblasti. Celje je prenehalo 
biti nemško mesto. Res pa so še 
ostala nemška podjetja z vso svo
j o gospodarsko močjo in svojimi 
ljudmi, ki so potem še dolga le
ta v svoji germanoraaniji izreka
li duhovno pripadnost velik o-
nemški politični ideji in nastopa
li nelojalno do svoje nove države. 
Odstranila jih je šele zmagovita 
fiarodnosvobodilna vojna. 

Mučilo nas je vprašanje, kje 
bodo potekale se\'erne in zapad
ne meje naše domovine. Maribor 
in Koroška sta priklicala mnogo 
vojakov — prostovoljcev tudi iz 
Celja, ki so nato službovali pod 
poveljstvom generala Maistra, ki 
vom generala Maistra in si za 
osvoboditev Maribora ter v bo
jih na Koroškem pridobili častne 
zasluge. Več hrabrih -vojakov in 
častnikov — med njimi tudi biv
ša celjska dijaka junaški Pranja 
Malgaj in urednik »Jugoslovan
skega Korotcina« Srečko Puncer 
— je v bojih na Koroškem izgu
bilo življenje. Nastopila je po
treba po ustavitvi prodirajočih 
avstrijskih čet, ki so že ogrožale 
Zsornjo Savinjsko in .Šaleško do
lino. Dne 9. 5. 1919 je bila v Celju 
ustanovljena Celjska legija, v ka
tero je vstopilo tudi 25 celjskih 
dijakov, ki pa so bili vsi izurjeni 
vojaki, nekateri tudi že častniki 
ali podčastniki. Legija -je_ štela 
sprva 35 prostovoljcev, večinoma 
Celjanov. Od njih je danes živih 
še dvajset. Po priključitvi štiri-
inpedesetih mobiliziranih vojakov 
— domačinov z Ljubnega, iz Luč 
in iz Solčave 0a je štela Celjska 
legija skupaj 89 dobro oborože
nih in discipliniranih vojakov. Za
sedla je določene ji visokoplanin-
ske položaje na koroški meji in 
se nato udeležila zmagovite jugo-
goslovanske ofenzive, ki se je za
čela dne 28. maja 1919.» Celjska 
legija je v desetdnevni uspešni 
ofenzivi naših čet dospela do Ce
lovca in se nato ustavila v Krivi 
vrbi ob Vrbskem jezeru. Vse nje-
nie izgpbe so znašale samo dva 
moža. Celje je na to svojo legijo 
prostovoljcev že zdavnaj poza
bilo. 

Mesto Celje je na splošno izgu
bilo nemško lice. Popolna slo
venska gimnazija je pričela odpo
šiljati svoje abitiiriente, ki jih je 
vabila v juliju 1919 ustanovljena 
petfakultetna slovenska univerza 
v Ljubljani. Tudi gospodarsko in 
društveno življenje se je razgi
balo. Toda kakor senca na svetli, 
s sončnim svitom obliti livadi je 
sredi slovenske zemlje živel še 
naprej ostanek tujcev in potuj-
čencev, samozavesten in ekonom
sko močan, novi zarodnik narod
nostne mržnje in nacistične po
divjanosti. Zato sta bili živa pro
svetna in kulturna dejavnost med 
ljudstvom le še tem bolj potreb
ni. 

Živahno delo v celjskih društ
vih je ustvarjalo in sprejemalo 
vedno nove pobude. Tudi društvo 
celjskih akademikov se je prero
jeno lotilo novih nalog. Nadalje
valo je z ustanavljanjem novih 
ljudskih knjižnic in priredilo v 
letu 1921 v Celju obsežno zdrav
stveno razstavo s številnimi pre
davanji in filmskimi predstavami 
v raznih krajih. Izvedlo je učin
kovito protialkoholno - akcijo, ki 
so jo podprle predvsem razne de
lavske strokovne organizacije s 
tem, da so sprejele obveznosti iz 
predloženih jim resolucij. Gotovo 
najpomembnejše dejanje celjske
ga akademsikega kluba pa je bila 
ustanovitev ljudskega vseučilišča 
v Celju, prvega v državi. Otvoril 
ga je v septembra 1921 pisec teh 
spominov kot takratni klubov 
predsednik. Predavanja iz vseh 
strok znanosti so se vršila sprva 
le enkrat v tednu, a pod skrbnim 
vodstvom vladnega svetnika Lile-
ka in nadučitelja Bizjaka so bili 
že jeseni 1922 uvedeni še posebni 
jezikovni in dragi učni tečaji. 
Lastna klubova »Prosvetna knjiž
nica« je obsegala ponatisnjena 
predavanja z ljudskega vseučili
šča. Svojo neumorno podjetnost 
pa so še posebej dokazali štirje 
klubovi člani s tem, da so v maju^_ 
1922 ustanovili takrat neobhodno"^ 
društvo, ljubljanski »Triglav«. 

Dalje 

¡ rinkana vojna 
iOHUJ f̂âKK ZGODBE 1ZIL5VETOVNE VOJNE ^ ^ . (13) 

»Toda, mi smo pripravljeni, da vam kljub va
šemu vedenju in kljub dejstvu, da ste tako 
drzno lagali, dopustimo še zadnjo priložnost.« 
ie nadaljeval podpolkovnik. Oh teh besedah je 
kylekel žepno uro, pogledal pazljivo na številč
nico in jo zatem položil na zeleno mizo. »Dajemo 
^am točno dve minuti časa, da se odločite, če 
nam hočete na koncu vseh koncev povedati res. 
nico, ali pa boste odšli na vešala z lažjo na 
^<stih. Dobro premislite, kaj boste storili, ker je 
{o vaša poslednja priložnost. Čez dve minuti bo 

prepozno!« 
V grobem molku, ki je nastal po zadnjih be-

^fdah podpolkovnika, je bilo v sobi slišati samo 
tiktakanje njegove, žepne ure. Sekunde so mine-
^ale in z vsako se je približeval trenutek, ko se 
"O odločila Magisova usoda. On pa je stal kakor 
^IJ<-opan, oči je trmasto upiral v tla in tiho dihal, 
'^akor bi namenoma zadrževal dih. Stal je sklju-
^^no, a niti najmanj ni bilo videti, da bi bil iz-
^uhil živce. Eden izmed stražarjev, ki je med 
^iima stal Magis, se je prestopil z noge na no-

kar je v tišini povzročilo tolikšen hrup, ka-
da bi bil kdo ustrelil s pištolo. 

. Minili sta dve minuti. Podpolkovnik je z izra-
^tim gibom roke dvignil uro in jo vrnil v žep. 
^ ostrim pogledom se je zagledal v Magisa. 

» ß i radi še kaj povedali, obtoženi?« 
..^agis ga je pogledal naravnost v oči in 
°4ovoril: »Ne!« 

''Je to vaša zadnja beseda?« 
''Da!« 

Podpolkovnik se je počasi dvignil: »Sami ste 
krivi za svojo smrt. Zdaj vam bom izrekel ob
sodbo.« 

Po zgledu angleških sodnikov, ki ob izre
kanju obsodbe nosijo na glavi črno pokHvalo, si 
je podpolkovnik prekril glavo s črno ruto in za
čel: »Sodišče se je odločilo za naslednjo sodbo: 
od tod vas bodo odvedli v temnico, od tam pa 
na mesto usmrtitve; smrtna kazen bo izvedena 
z obešenjem, nakar vas bodo pokopali na poko
pališču v zaporu, kjer ste pili pred usmrtitvijo. 
Naj se bog usmili vaše duše!« 

Podpolkovnik je počasi sedel, a oči je imel 
še vedno uprte v zapornika, čakal je nekaj tre
nutkov in upal, da se bo v zadnjem trenutku 
vendarle zgodilo, kar je tako nestrpno pričako
val in da ho Magis spregovoril. Vendar se Magis 
ni niti premaknil in je še kar naprej molče zrl 
v tla. V trenutku, ko je podpolkovnik z glavo 
namignil stražarjem, naj ga odvedejo, ga je ob
šel občutek, da je Magis spregledal vso nare j e-
nost velikopoteznega sodnega zbora in da se je 
na tihem posmehoval naporom, ki bi ga naj 
zlomili. Vrata za njim so se zaprla in po hodni
ku so se še slišali koraki z.apornika in njegovih 
stražarjev, ko so si častniki v sobi globoko od
dahnili. Zagledali so se v podpolkovnika, pa se 
spogledovali spet med seboj, a-nihče ni sprego
voril besede. Presedali so se na stolih, nekateri 
so si popravljali ovratnike in pasove pri unifor
mah, kakor da bi jih sila neugodno tiščali, dok
ler ni poveljnik zapora vprašal podpolkovnika. 

kar je imel vsak izmed njih na jeziku: »Kaj pa 
zdaj?« 

Podpolkovnik, ki je bil sicer pripravljen na 
vsa mogoča presenečenja in se je običajno v 
njih tudi znašel, je bil tokrat v silni zadregi in 
ni vedel prav, kako naj odgovori, niti kaj naj 
stori. V mislih je obnavljal ves prizor in mislil, 
če vendarle ni česa spregledal, kar bi moglo 
nakazovati, da je Magis vendarle popustil. A 
vse bolj je bil prepričan, da jih je Magis spre
gledal in bil mu je skoraj hvaležen, da se jim 
ni posmehnil naravnost v obraz. Toda zavedal 
se je, da je najbolj osmešen ravno on, ker si je 
bil izmislil vso to zadevo. Vedel je, da ga čaka 
vsaj na tihem zasmeh, če ne bo izvlekel vsaj 
trohico koristi. Toda trenutno res ni vedel, kako 
naj dokaže, dd še ni vse propadlo, zato je ne
močno predlagal: »Potrpimo še malo, kajti še 
vedno lahko pričakujemo, da si bo jetnik pre
mislil ...« Podpolkovnik je čutil, kako nepre
pričljive so njegove besede in kako dvomijo 
vanj vsi prisotni. Ravno je izbiral besede, kako 
bi jim vlil znova zaupanje, ko je nekdo potrkal 
na vrata. 

Med vrati se je pojavil eden izmed stražarjev, 
ki so bili odvedli Magisa. Salutiral je in dejal: 
»Gospod podpolkovnik, zapornik vprašuje, če 
bi morda lahko govoril z vami.« Podpolkovnik 
je z muko zatajil nasmešek zadovoljstva in se 
je trudil, da bi nihče iz njegovega glasu ne raz
bral navdušenja in da bi bilo videti, kakor da je 
on že vnaprej vedel, kaj se bo zgodilo. »V redu,« 
jc zato dejal sila ravnodušno. »Pripeljite ga!« 

že čez nekaj trenutkov je Magis znova vsto
pil v sobo. 

»Kaj še hočete?« ga je vprašal podpolkovnik 
ostro. 

Večni nasmešek, ki ga je povzročala brazgo
tina na Magisovi gornji ustnici, se je razlezel v 
širok nasmeh, ko je zbranim pripravil še eno 
presenečenje v tem presenetljivem dnevu: 
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51. rfERMINA 

VIŠINA: 163 cm 

TEŽA: 53 kg 

LASJE: Crni 

OCl: Modre 

52. M I N K A 

VIŠINA: 172 cm 

TEŽA: 58 kg 

LASJE: Svetli 

OCl: Sive 

Kupon št. 51 

TOČKE (od 9 do 100) 
Izrežite, nalepite na dopisnico in poSlJl-

te na naslov: Uredništvo Celjski tednik, 
Celje. Gledališka 2, poštni predal 161. 

Kupon št. 52 

TOČKE (od O do 100) 
Izrežite, nalepite na dopisnico in poiljl-

te na naslov: Uredništvo Celjski tednik, 
Celje, Gledališka 2, poštni predal 161. 

To ni pclct na -Mesec, ampak izreden posnelek Smučarskega skoka s tekmovanja v Oslu. 
Skakalec je posnel sam sebe z avtomatsko k amero, pritrjeno na prsili. 

NAŠ NOVI DOBITNIK 
V sc . i j ! kuponov od št. 41 do 48 smo 

med L - jcvalci, ki so poslali pravilno 
izpolnj.t i, kupone, nalepljene na dopisni
co , i/./ /i .juh za enolctncj biexplacno na
ročnic i Jeseničnik Pavlo, Paka št. 63, 
pošta Vitanje pri Celju. Naslednje žreba
nje bo za kupone od številke 49 do 56. 
Ne zamudite! 

rtK.t»JI Z.A SODLLUV \ \ J t 
1. V n itećat<i lahko sodelujejo ve». Si,) 

vciike, ki po!>ljejo ostie?:)!» sliko in Р'> 
liebne podatke. Ocenjevalci, ki izpolnju
jejo kupone, naj upoštevajo prvenstveno 
v koliki meri ustreza kiniáidatka njihovi 
predstavi (tipu) Slovenke, (vandidatkc, ki 
nimajo piimcniih slik, se naj oglasij<i v 
urediiiÂlvu; slikali jih bomo iia na.4c siri/ 

2. Ob zaključku natečaja bomo pilie-
lili vclixo zaOavno-ii;klamno Ш modno 
reiiíjjü (tudi v okoliških krajin), kjer bt> 
ubčinslvo izbiralo »tip današnje Sloven
ke«. Zaključna prireditev bo v Celju, kj«;r 
bodo laiiko kandidatke (po želji) nastopi
le tudi kot manekenke. 

3. Za kandidatke s področnili priredi
tev in končno izbrano na zaključni prire
ditvi bodo sodelujoča podjetja pripravila 
irrsto praktičnili nagrad. 

SODELUJEJO: 
Trgovsko podjetje >MODA< iz Celja kot 

organizator In pokrovitelj prireditev, kJ 
bo svoje nagrade določilo lui&neje. 

KOMPAS Ljubljana, poslovalnica Celje, 
ki s svoim prvovrstnim poslovanjem ved
no ustreže svojim strankam, vam nudi v 
teli dneii vrsto prijetnih potovanj (oglej
te si podrobnosti na 7. strani!), posebej 
pa vam priporočamo, da se pred vsakim 
potovanjem zglasite v poslovalnici, Id 
vam bo liitro in točno oskrbela vse po
trebne informacije, vozovnice, rezervaci
je in še razne druge usluge. Za udeležen
ke natečaja je KOMPAS pripravU štiri 
nagrade: 1. ŠESTDNEVNO POTOVANJE 
PO ITALIJI, 2. PETDNEVNO POTOVA
NJE PO AVSTRIJI IN ČEŠKI, 3. TRI
DNEVNO POTOVANJE PO AVSTRIJI IN 
ČEŠKI IN 4. DVODNEVNO POTOVANJE 
V BUDIMPEŠTO! 

VELIKA TURISTIČNA PRIDO
BITEV V SELCIH PRI CRIKVE
NICI. GOSTINSKO PODJETJE 
»KORANA« IZ KARLOVCA JE 
DOGRADILO MODEREN HO
TEL, KI RAZPOLAGA TUDI Z 
BAZENOM S TOPLO MORSKO 
VODO. BAZEN JE POD STEK
LOM, TEMPERATURA VODE OD 
30 DO 40 STOPINJ, CENA EN
KRATNEGA KOPANJA PA 250 
S DIN. CELODNEVNI PENZl-
ON OD 2.500 — 3.000 S DIN. 

Beograjčanka Danja Antonović, ki 

živi v Frankfurtu in študira filo

zofijo, se je pred nedavnim zelo 

osmešila na nemški televiziji v 

quiz oddaji »Eden lahko zmaga«, 

ki jo vodi Hans-Joachim Kulen-

kampff. O tem dogodku so naši 

časopisi že'pisali, a Danji se po 

nastopu v Nemčiji ne godi prav 

dobro. Sosedje v Frankfurtu jo še 

komaj pozdravijo, neka potovalna 

agencija, kjer Je Danja priložnost

no kaj zaslužila, ji je ljubeznivo 

odklonila nadaljnje sodelovanje in 

obe zlati medalji, ki si ju je z na

stopom pridobila, je prodala za 

borih 80 DM. Danja pravi, da ji je 

bivanje v Frankfurtu postalo ne

znosno, domov si pa tudi ne upa, 

ker se zaveda, da je osramoti^ 

tudi domovino. Na sliki: Danja 

Antonović med nastopom na nem

ški televiziji z vodjo oddaje Ku-

lenkampffom, ki ga kličejo tudi 

»•Kuli-«. 

Zdaj že štiridesetletna plesalka Cyd Cliaris-
se, ki zanjo trdijo, da ima najlepše noge 
v Hollywoodu, se je po daljšem odmoru od
ločila znova za film. V filmu »Molčečneži« bo 
igrala eno izmed glavnili vlog. Igralka deluje 
v metropoli ameriškega filma že od svojega 
dvanajstega leta. 

Víala križanka 
VODORAVNO: 1. okrogla plošča, 

kolo; 6. reflektor; 8. moško ime; 
9. kemični znak za lutecij; 10. del 
obleke; 11. medikament; 12. okraj
šan pbdredni veznik; 13. uporaba; 
14. muslimanski post; 16. važna fi
zikalna enota v optiki. 

NAVPIČNO: 1. puščavski ris; 2. 
očrt; 3. preprosto strelno orožje; 4. 
pamet; 5. neroden človek, nespret-
než; 6. ljubitelj tujih denarnic; 7. 
južnoameriška žolna; 11. kraj na 
Notranjskem; 13. starodavna trdnja
va ob Donavi; 15. kravji glas. 

PO IVANU BRATKU 
IZ »SPOMINOV NA 

PARTIZANSKA LETA« 

40. Še istega jutra so tovariši opazili novo 

nevarnost. Tik ob rovu, ki se je podsul, je stal 

telegrafski drog. S strahom so gledali izpied ba-

rake 2^, kako se je po nevihti nevarno nagnil. 

Tudi zaradi tega je bilo potrebno, da čim bolj 

na trdno naphejo zemljo v pokvarjeni del rova. 

41. Spravili so se na delo in kmalu je bil sta

ri rov temeljito zabasan z zemljo in kamenjem. 

Material, ki so ga bili poprej s težavo vlekli ven, 

so zdaj spravljali spet nazaj. Bilo je prav muč

no delo in povrhu še težavno, tako da so bili vsi 

srečni, ko so ga končali. 

42. Nekaj dni po tem, ko je delo že normalno 
steklo, je prispela nova vest, ki je tovariše nav
dala s skrbjo. Komanda taborišča je — kdo ve 
zakaj — ukazala, da je treba ob žicah populiti 
vso travo. Ta ukrep sicer ni imel nikakršne zve
ze z rovom, bil je čisto slučajen, vendar je pri
šel ravno ob času, ko bi lahko uničil ves trud 
in celo preprečil beg. 

C E l I S l i l l E D N I Ü 
UREDNIŠTVO IN UPRAVA: Celje, Gledališka ulica, poštni predal 161, TELEFON: 23-69. — UREJUJE uredniški odbor. ODGOVORNI l^REDNЖ Drago Hribar. — Časopis je ustanovil 
okrajni odbor SZDL Celje. Izhajal je kot »Nova pot«, »Na delo«, »Naše delo« (1945), kot »Celjski tednik« (1948-1950), nato kot »Savinjski vestnik« (1950-1954) in od 1955 ponovno kot »Ce.i-
ski tednik«. S 1. januarjem 1966 ga SOUSTANAVUAJO občine Celje, Laško. Mozirje, Slovenske Konjice, Šentjur pri Celju, Šmarje pri Jelšah in Žalec. — Tednik IZHAJA ob petkih. 12-?ŵ ivŽ? íi?«Í?Í2í"̂ *'̂ ° službo Celje. TISK IN KLIŠEJI: »Celjski tiske — CENA: posa saraezna številka 50 par (50 din), letna naročnina 20 (2.000) din, polletna 10 (1.000) din. Tujina 
M) (4.000) — TKKOcI RACUNs 507-3-223. 



P r i l o g a C e l j s k e g a t e d n i k a 

o b C a n i n a j o d l o č a j o 
s Р О Ш О M E R O O D G O V O R N O S T I 

Da bi celjskim občanom omogočili tvornejše sodelovanje pri 
odločanju o skupnih zadevah, za kar je potrebna ustrezna ob
veščenost, smo se odločili za objavo prikaza trošenja družbenih 
sredstev v lanskem letu in letošnjo proračunsko potrošnjo. Meni
mo, da bomo s primerjavo lanskoletne proračunske potrošnje z 
letošnjim občinskim proračunom, ki ga je sprejela občinska skup
ščina na seji 9. marca, ugodili željam in zahtevam občanov. 

Za objavo tega gradiva v posebni prilogi Celjskega tednika 
smo se odločili zato, da ga bomo lahko posredovali vsem druži
nam, predvsem pa zato, da bi občani to prilogo lahko hranili in 
kasneje primerjali in spremljali namensko trošenje sredstev. 

Na podlagi pripomb in sugestij, izraženih na zborih volivcev 
o odloku o prispevku za uporabo mestnega zemljišča, objavljamo 
popravljen predlog, v katerem so skoraj v celoti upoštevana mne
nja in predlogi občanov. O novem predlogu je razpravljal ponov
no tudi svet za urbanizem, gradbene in stanovanjske zadeve pri 
občinski skupščini ter vodstva družbenopolitičnih organizacij. 

Zaradi vpliva odloka na gibanje življenjskega standarda ob
čanov predlagamo dve varianti vrednosti točke. Tako dajemo 
možnost občanom, da se zavestno odločijo za eno ali drugo mož
nost ob upoštevanju, da pri nižji vrednosti točke in nižjem pri
spevku ne bo mogoče realizirati predvidenega programa komu
nalnih del v celoti. 

Pričakujemo, da se bodo občani v polnem številu udeležili 
zborov volivcev, kjer naj bi s polno mero odgovornosti soodločali 
o zadevah, ki neposredno posegajo v življenjski standard vsakega 
posameznika. 

Predsedstvo 
Skupščine občine Celje 

OBRAZLOŽITEV 
proračunske potrošnje za leto 1966 in prikaz proračunske 

potrošnje za leto 1965 

OBLIKOVANJE PRORAČUNSKIH DOHODKOV 

Proračunski dohodki celjske občine se oblikujejo v letu 1966 
T glavnem tako, kot so se oblikovali po uveljavitvi gospodarske 
reforme v avgustu preteklega leta, oziroma skladno z ekonomsko 
— planskimi ukrepi za leto 1966. 

Na taki podlagi oblikovana sredstva v naši občini predstav
ljajo skupen potencial v višini 3 milijard 378 milijonov starih 
dinarjev, kar pomeni nominalno povečanje proračunskih dohod
kov od ustvarjenih v letu 1965, za 10%. oziroma 7 % v primerjavi 
б proračunom preteklega leta pred rebalansom. Zahtevki korist
nikov proračuna pa so bili za 54,6% večji od lanske realizacije 
proračuna, oziroma 57,2% večji od letošnjih materialnih možnosti. 

Razumljivo je, da je takšna situacija terjala vsestransko 
usmeritev potrošnje v realne materialne okvire, predvsem pa 
narekovala bolj kot kdajkoli prej uveljavitev ustavnih načel, po 
katerih mora komuna v prvi vrsti zagotoviti sredstva za izobra
ževanje, kulturo in znanost, socialno in zdravstveno varstvo, za 
potrebe svojih predstavniških organov in uprave ter za komu
nalno dejavnost. 

Proračunska sredstva bodo morala biti uporabljena zares le 
za tiste dejavnosti, ki pogojujejo normalni družbeni razvoj v 
komuni. Vsa ta prizadevanja pa gredo končno v to, da kar se da 
najbolje uskladimo potrebe in želje z dejanskimi možnostmi v 
komuni, kar jc spričo realnega zmanjšanja proračunskega po
tenciala še posebej potrebno. To je kajpak v skladu s težnjami, 
ki jih zasleduje in nalaga pred nas vse gospodarska reforma. 

RAZDELITEV DOHODKOV PRORAČUNA 
Kot že rečeno je spričo neznatnega povečanja dohodkov pro

računa občine obveljalo načelo, da je v prvi vrsti zagotoviti in 

PONOVNI ZBORI VOLIVCEV 

Po 185. členu Statuta občine Celje 

sklicnjem 
zbor volivcev za območja krajevnih skupnosti: Otok, Center, 
Dolgo polje, Gaberje — Hudinja, Polule, Aljažev hrib, Babno — 
Medlog — Lava, Dobrna in Štore. 

Zbori volivcev se naj vršijo v času od 18. do vključno 25. 3. 
1966 z naslednjim 

DNEVNIM REDOM: ' 
1. Odgovori na vprašanja volivcev zadnjega zbora 
2. Razprava o spremembi odloka o prispevku za komunalno 

urejanje mestnih zemljišč 
Celje, dne 15. 3. 1966 

Predsednik 
Skupščine občine 

Celje ' 
Marjan Učakar 

ZBORI OBČANOV BODO V ČASU OD 18. DO 25. MARCA 1966 

izboljšati materialni položaj predvsem tistih dejavnosti, ki jim 
gre največja družbena skrb, to pa so dejavnosti družbenih služb. 

Na takšni podlagi ob maksimalnem upoštevanju že navedenih 
načel, upoštevanju predlogov zborov občanov, predlogov svetov 
občinske skupščme, kakor tudi predlogov družbeno političnih 
organizacij je občinska skupščina 9. marca sprejela občinski pro
račun, po katerem se sredstva razdelijo na posamezne dejavnosti 
takole: 

Po sprejetem proračunu se bo zagotovilo: 



1. Za dejavnost šolstva 

Po omenjenem predlogu se zagotavlja šolstvu sredstva tako 
za osnovno kakor tudi za investicijsko dejavnost v višini 42,5 % 
celotnih proračunskih sredstev. 

2. Za dejavnost kulture 

Kulturni dejavnosti se zagotavlja 570,264.000 starih dinarjev, 
kar je za 26,3% več kot v preteklem letu. Sredstva za kulturno 
dejavnost naj bi se po predlogih svetov porazdelila takole: 

Iz sklada za znanost in kulturo v višini 250 milijonov starih 
dinarjev se financira 20 kulturnih ustanov in to: 

Razliko v znesku 3,626.000 starih dinarjev bo občinski sklad 
za kulturo kril iz presežka dohodkov preteklega leta. 

Iz sklada za telesno v.zgojo, ki bo v letu 1966 razpolagal s 
sredstvi v višini 59,250.000 starih dinarjev se financirajo predvsem: 

Razlika 12,437;2T5 S din v letu 1965 je bila poravnana iz last
nih dohodkov sklada (iz proračuna so znašala sredstva 47,500.000 
S din). 

Prednja razdelitev je sestavljena tako, kot j o je predlagala 
občinska zveza za telesno kulturo občine Celje. 

Za dejavnost zavoda za prosvetno pedagoško službo namenje
na sredstva v višini 12 milijonov starih dinarjev, predstavljajo le 
delež občine Celje, kajti zavod deluje za celotno področje bivšega 
celjskega okraja, razen posavskih občin. Ker se dejavnost tega 
zavoda v letu 1966 ne bo spremenila, bo namenjena soudeležba na
še občine omogočila normalno delovanje. 

Za štipendije, študijske podpore in kredite predvidena sred
stva v višini 10 milijonov starih dinarjev, se bodo uporabila pred
vsem za štipendije in študijske podpore 56 študentov. Povprečna 
štipendija na posameznika znaša 21.000 starih dinarjev, študijska 
podpora pa 6,6(X) starih dinarjev. 

Štipendije prejemajo: 
dva študenta filozofske fakultete, dva študenta medicinske fakul
tete, dva študenta visoke šole za telesno kulturo, en študent aka
demije za gledališče, radio in televizijo in 1 študent pomorske 
šole Piran. Študijsko podporo pa prejema 17 dijakov pedagoške 
gimnazije v Celju, pet dijakov gimnazije v Celju in pet študen
tov ostalih šol. Direktno preko šolskih zavodov se izplačuje za 
štipendiranje mesečno 459.100 starih dinarjev. 

Zavodu za informativno dejavnost v sklopu, katerega deluje 
od 1. januarja letošnjega leta tudi Celjski tednik Celje in Radio 
Celje, se zagotavljajo sredstva v višini 19 milijonov starih dinar
jev, to pa pomeni zmanjšanje sredstev od 20,150.000 starih dinarjev 
v letu 1965 za 6 %. Sredstva v višini i milijona din pa predstavlja
jo rezervo za sofinanciranje tiska, 

V proračunu predvidena sredstva v višini 5,500.000 starih din 
se nanašajo predvsem na vzdrževanje spomenikov NOV. 

Za investicijsko dejavnost in odplačilo anuitet v skladu za 
znanost in kulturo predvidena sredstva v višini 53,874.000 starih 
din bodo uporabljena po sklepu Skupščine občine Celje z dne 
24. 12. 1965 9 milijonov din za soudeležbo pri obnovi kulturnega 
spomenika na Svetini. Sredstva v višini 24,874.000 starih din, pa 
za odplačevanje kreditov najetih za investicije na področju kul
turne in športne dejavnosti. 

3. Socialno varstvo 
Sredstva za socialno varstvo v višini starih din 320,500.000 

se bodo uporabila predvsem za financiranje naslednjih dejavnosti: 



I z sredstev sklada za inval ide in borce se bodo f inancirale 
p redvsem naslednje z a d e v e : 

R a z l i k a do skupnih i zda t kov v višini starih 2,059.000 d in se 
1)0 k r i l a i z p resežka d o h o d k o v sk lada pretek lega leta. 

C E N T E R Z A S O C I A L N O D E L O 
V letu 1965 je C e n t e r z a socialno delo dobi l z a svojo redno 

dejavnost dotaci jo iz p ro računa т znesku starih 18,228.000 d in . 
V z a v o d u je t renutno zaposlenih 8 socialnih delavcev, pedagog, 
sociolog, referent z a ko lon i je , d i rek tor in t r i je ostali uslužbenci . 
V letu 1966 se p redv ideva , d a bo C e n t e r z a socialno delo nud i l 
BToje usluge tudi gospodarskim organ izac i jam, ter tako v celoti 
izkor is t i l svoje kapaci tete in na ta način ostvar i ] dodatna sredstva 
aa svoje no rma lno pos lovanje. V proračunu namen jena sredstva 
« a to de javnost znaša jo 18,000.000 S d in . 

Z D R A V S T V E N O V A R S T V O 
N a m e n j e n a sredstva z a z d r a v s t v e n e va rs tvo v višini Sž.lifll.OM 

etarih d in se bodo uporab i la predvsem za nas lednje: 

Sredstva v višini starih 8,200.000 din preds tav l ja jo le delež 
naše občine pr i sof inanci ranju Z a v o d a z a zdravs tveno vars tvo kot 
medkomunske zd ravs tvene insti tuci je. 

Invest ic i je v zd ravs t vu oz . plači lo anuitet z a najete kred i te 
p reds tav l ja jo ve l ik skok od pretek lega leta, k o so anuitete z n a 
šale le 5,660.000 starih d inar jev , letošnje leto pa znaša jo te obvez -

nosti 74,211.000 starih d in in to predvsem za rad i prenosa obvee^ 
nosti i z ok ra jne skupščine na Skupšč ino občine Ce l j e . O k r a j n a 
skupščina je namreč na je la svoj čas posoj i lo pr i bank i v zneske, 
starih 516,000.000 din ter ta sredstva dodel i la bolnišnici ko t do-, 
taci jo z a i zg radn jo G i ze l i nega t rak ta . 

1. 
K O M U N A L N A D E J A V N O S T 

Sredstva z a komuna lno de javnost na j bi se po pred logu sveta 
z a gradbene, komuna lne in urbanist ične zadeve Skupščine občinei 
C e l j e del i la tako le : 

— Z a v o d z a požarno varnost op rav l j a p o ž a r n o varnos tno 
s lužbo z a 6 občin, t. j . ; C e l j e , Ža lec , Ve len je , M o z i r j e , L a š k o ia 
Šent ju r , k i to dejavnost samo delno sof inancirajo. P r e t e ž n a v e 
čina oprav l jen ih storitev pa je seveda v občini Ce l j e , k i je v p re 
tek lem letu sof inancirala to dejavnost v višini 30,600.000 s tar ih 
din, poleg tega pa je tudi o k r a j n a obveznost z a L četrt let je Î96Î 
v višini 10,000.000 starih d in padla po raz fo rm i ran j u o k r a j a v b re 
me naše občine. Z a letošnje leto je v proračunu z a to de javnost 
namen jeno 38 m i l i jonov starih d in, s tem, da se z a v o d v več j i 
mer i k o t dosedaj angaž i ra na lastnih dohodk ih , z a k a r obsto ja jo 
realne možnost i . Po leg navedenega pa se v občinskem pro računu 
zago tav l ja jo tudi sredstva z a odplačevanje k red i tov , na je t ih ob 
pr i l i k i i zg radn je gasilskega doma. L e t n e anuitete z a ta odplači la 
znaša jo 7 mi l i jonov starih d inar jev . 

— Z a f inanc i ran je Z a v o d a z a i zmero in kataster zeml j išč na
men jena sredstva v višini 13,870.000 starih d inar jev p reds tav l ja jo 
10%-no povečan je v p r imer jav i z letom 1965. G l e d e n a to, da 
je tudi ta z a v o d medkomunskega znača ja , saj delu je z a t r i občiae, 
razen naše tudi z a občine Šen t ju r in L a š k o , je bi lo na skupnem 
posvetu med predstavn ik i omenjen ih občin, doseženo enotno sta
lišče glede f inanc i ran ja te ustanove. 

— Z a j a v n o razsve t l javo in v z d r ž e v a n j e je bi lo v pre tek lem 
letu porab l jen ih 16,467.0(K) starih d in. Le tos pa je z a to dejavnost 
namen jeno le 13 mi l i jonov starih d in (predlog z a razsve t l javo je 
znašal 25,271.000 starih d in) . P o predlogu sveta z a gradbene, k o 
muna lne in urbanist ične zadeve , na j bi se del stroškov z a j a v n o 
razsve t l j avo predvsem na o ž j e m območju mesta k r i l iz sredstev 
sklada z a uporabo mestnih zeml j išč. 

— Z a v z d r ž e v a n j e nasadov in pokopal išč, p redv idena sredstva 
v p roračunu v znesku 2,700.000 starih d in preds tav l ja jo le del 
tozadevn ih stroškov, medtem k o bi bi lo potrebno raz l i ko k r i t i 
p rav tako iz sredstev sklada z a uporabo mestnih zeml j išč. R a z l i k a 
znaša 10 mi l i jonov starih din. 

— Z a geodetsko i zmero je v proračunu namen jeno le 4,500.00() 
starih din in to predvsem z a dokončanje nekater ih geodetskih 
i zmer . 

— V proračunu namen jena sredstva z a urbanist ične načrte T 
znesku 23 mi l i jonov starih d in , na j bi se uporabi la predvsem z a 



ïiieditveni načrt Frantolovo, Celje in Dobrno, nadalje zazidalni 
načrt za Lavo, Kompole, Otok III —zahodni del, Ložnica, Ostrožno 
Ш Golovec. 

— Za ljudsko kopališče določena sredstva v višini 2,5 milijo
na starih din se bodo uporabila za redno vzdrževanje in normalno 
fobraiovanje tega objekta. 

— Po programu je za vzdrževanje strug in vodotokov mini
malno potrebno 15 milijonov starih din. S temi sredstvi se bo 
Tzdrževalo vse vodotoke na območju naše občine. 

— Glede na to, da je v letošnjem letu potrebno popravila 36 
mostov in propustov, so sredstva v višini 16,34в.0О starih din ne-
dbhodno potrebna. Od večjih popravil navajamo samo nekatera 
In to: na Godčevem mostu čez Voglajno pri Storah, na mostu v Pro. 
žinski vasi, na mostu čez Koprivnico, pri Tkalski ulici in na mo
stu čez Koprivnico v Okrogarjevi ulici. 

— V komunalnem proračunu namenjena sredstva za obnovo 
cestnih ograj v znesku 3,466.000 starih din se bodo porabila pred
vsem za popravila in obnovo cestnih ograj na področju nase 
ci>čine. 

— Zaradi dotrajanosti podpornega zidovja na posameznih od
sekih je letošnje leto nujno potrebno obnoviti podporno zidovje 
na cestah: Ostrožno, Šmartnem v Rožni dolini, na Dobrni, na cesti 
Pod gradom, na Bregu, pod pešpotjo Breg in še nekatere druge. 
Sredstva v višini starih 7,500.000 din bodo komajda zadoščala za 
predvideno obnovo. 

— Sredstva za zimsko službo v znesku 4 milijone starih din 
fio namenjena predvsem za oranje snega, posipanje cestišč in dru
go zimsko službo. 

— Za konjačijo v LaHovi predvidena sredstva v višini 350.000 
Starih din, bodo uporabljena za obnovo ograje. 

— Sredstva za sanacijo zemeljskih plazov v višini starih 
17,700.000 din se bodo uporabila predvsem za saniranje plazov: 
s a Aljaževem hribu, ob Grubarjevi ulici, zahodno naselje Sele 
ped Janežičevo potjo, v Podgorju, Pod Crešnjicami, v Dobrni 
c b cesti TV. reda, v Bovšah, v Lipi nad Štorami in za razne druge 
Bepredvidene primere. 

— Za krasitev mesta оБ državnih praznikih so neobhodno po-
iiebna sredstva v višini enega milijona starih din. 

— Pleskanje uličnih prehodov in vzdrževanje prometnih zna
kov. Za to dejavnost so namenjena sredstva v višini 6,2 milijona 
starih din. 

— Za soudeležbo pri regulaciji voda je po predlogu sveta 
2 8 gradbene, komunalne in urbanistične zadeve zagotovljeno v 
pjoračunu 94,950.000 starih din. Pri tem je treba povedati, da je 
feil dosežen sporazum med republiškim vodnim skladom, ki bo 
sefinanciral regulacijo vseh voda na področju Celja, v višini 
6 0 % predračunske vrednosti s tem, da je treba v okviru komune 
eagoloviti ostali del soudeležbe v višini 40 P/o predračunske vred-
sosti. 

Vzdrževanje cest FV. reda, se bo financiralo iz večih virov, 
y okviru proračuna so zagotovljena sredstva v višini 18,188Д)00 
Шп starih, v okviru cestnega sklada 40 milijonov starih din, 10 
milijonov starih din pa bi se po sklepu sveta za gradbene, komu-
BBlne in urbanistične zadeve moralo zagotoviti v skladu za upo-
taho mestnih zemljišč in to predvsem za ceste mestnega območja. 

— Sredstva za razne manjše komunalne objekte v višini H 
milijonov starih dinarjev bodo komajda zadoščala. 

— Obnovo fasade na Okopih bi bilo potrebno že pred leti 
mediti, saj je to bila občinska obveznost. Sredstva v višini 350.000 
starih din bodo zadoščala za obnovo te fasade. 

Postavke od 1-̂ 8 v delu dejavnosti državnih organov pred
stavljajo osebne dohodke voljenih organov, nagrade častnim me
ščanom in honorarje zunanjim sodelavcem, funkcionalni izdatki 
v zvezi z upravo, tj. stroški objave anket in popisov, stroški 
volitev in zborov volivcev ter oglasi in drugi stroški. 

V preteklem letu je bilo za te namene potrošeno 51,6^.(»(í 
starih din, letos pa 31,080.000 starih din oz. 98,3% lanskoletne 
realizacije. 

Sredstva za delo občinske uprave, ki so znašala v preteklem 
letu 314,846.000 starih din, so se oblikovala takole: 

Razlika med izdatki in dohodki v višini starih 5,984.000 din 
je bila krita iz presežka dohodkov iz leta 1964. 

Po prednjem prikazu je razvidno, da se sredstva za delo ob
činske uprave zmanjšajo v primerjavi s sredstvi preteklega leta 
za 1,880.(K)0 starih din oziroma glede na izdatke za 7364.000 starih 
din, kar pomeni zmanjšanje za 2 %. 

V prikazu so zajeta sredstva skupaj z upravo notranjih zadev, 
ki pa so letošnje leto glede na izločitev občinskega oddelka za 
notranje zadeve prikazujejo ločeno. Po tem predlogu znašajo po
trebna sredstva za občinsko upravo 278,355.000 starih din, za upra
vo notranjih zadev pa 28,645.000 starih dinarjev. 

V letu 1965 je bilo v upravi občine zaposlenih povprečno 160,5 
sodelavcev. Najmanjše število zaposlenih je bilo v januarju 1965 
in to 149, največje pa v mesecu juliju, ko se j e število zaposlenih 
dvignilo na 169. To povečanje j e sledilo predvsem po razformi-
ranju okraja in okrajnih institucij, predvsem zaradi prenosa 
pristojnosti. 

Po reformi se je takoj pristopilo k reorganizaciji in zmanj
šanju uprave tako, da se je uprava že do konca preteklega leta 
zmanjšala za 27 sodelavcev, dokončno pa bo to zmanjšanje znašalo 
31 sodelavcev. Rezultat tega zmanjšanja se kaže v izboljšanju, 
strokovnega sestava občinske uprave. 

Povprečni osebni dohodki na posameznika v letu 1965 so zna
šali 72,953 starih din, in sicer na delovnih mestih z visoko in višje 
izobrazbo 96,547 starih din, na delovnih mestih s srednjo strokov
no izobrazbo 60.904 starih din, na ostalih delovnih mestih (tehnično 
osebje in snažilke) pa je to povprečje znašalo 38,947 starih din. 

Za leto 1966 je bilo prvotno predlagano zvišanje sredstev za 
upravo za 11 % oziroma na lansko realizacijo za 6,1 % . Predlog 
je temeljil predvsem na potrebi o zvišanju osebnih dohodkov ia 
izboljšanju mehanizacije v upravi. Za republiško upravo so se 
v republiškem proračunu povečala sredstva 11,9%. Zaradi po
manjkanja sredstev je predlagano za upravo le 302 milijona starih 
din oziroma skupaj s funkcionalno dejavnostjo inšpekcijskih služb 
307,00<Ш)0 starih din, s tem, da bo uprava prevzela tudi izvrše-
vanje dokumentacijske službe, ki je dosedaj bila v sklopu Zavoda 
za napredek gospodarstva, ne da bi zato prejela večja sredstva. Za 
občinsko upravo se tako znižajo sredstva za 2 % napram realiza
ciji sredstev v letu 1965. 

Občinsko sodišče 
Občinsko sodišče financirajo tri občine (Celje, Laško in Šent

jur). Po pripadnosti zadev odpade na našo občino 6 0 % izdatkov. 
Lani je znašala naša udeležba 43 milijonov din, letos pa 50,490.000 
starih din, kar pomeni 16 % več kot v preteklem letu. Seveda pa 
je pri tem ugotoviti, da je občinsko sodišče zahtevalo znatno večja 



sredstva in to predvsem zaradi prevzetih obveznosti iz okrožnega 
sodišča. Glede na to, da občine niso prejele od tistega organa, ki 
je dosedaj financiral dejavnost okrožnega sodišča potrebnih sred
stev za preneseno dejavnost, so sprejele sklep, da zagotovijo le 
sredstva za dosedanji obseg delovanja sodišča. Povedati je nam
reč treba, da je bilo prenesenih ca. 40 % zadev iz okrožnega so
dišča na občinsko sodišče. I 

Občinsko javno pravobranilstvo , 
Občinsko javno pravobranilstvo sofinancira vseh enajst občih 

bivšega celjskega okraja. Od skupnih dohodkov pravobranilstva 
v znesku 17 milijonov starih din, naj bi prispevala občina 4,5 mi
lijone starih dinarjev. Ta situacija je letošnje leto povsem nova, 
kar pomeni, da je za občino to dodatna obremenitev. 

j 
Občinsko tožilstvo 
Občinsko tožilstvo deluje le za 8 občin bivšega celjskega okra

ja. Po predlogu tožilstva bi delež naše občine znašal 7,7 milijona 
starih din, o čemer je bilo doseženo potrebno soglasje. Tudi ta 
instrtucija je v občinskem proračunu nova in prav tako pomeni 
za občinski proračun dodatno obremenitev. 

Zavod za cene 
Zavod za cene financira 10 občin bivšega celjskega okraja. 

Zaradi zmanjšanja obsega dela izhaja predlog na 3,7 milijona 
starih din, ki je nižji od lanskoletnega za 15 %. 

Dejavnost krajevnih skupnosti 
Za dejavnosti krajevnih skupnosti so v proračunu za leto 

l i t o predvidena sredstva v višini 80 milijonov starih din. Ta sred
stva, bi se po sklepu pristojnega sveta, kakor tudi komisije za pro
gramiranje in financiranje Skupščine občine Celje morala upo
rabiti predvsem za komunalne potrebe krajevnih skupnosti. Komi
sija predlaga, da bi se od navedene vsote lahko maksimalno upo
rabilo za upravne stroške 20 milijonov starih din, kar je sprejela 
iu3i občinska skupščina. Predlog razdelitve na posamezne kra
jevne skupnosti pa je naslednji: 

Iz gornjega prikaza je razvidno, da bodo krajevne skupnosti 
polog sredstev za redno komunalno dejavnost prejele tudi sred
stva za vzdrževanje cest IV. reda, in to v višini 68,188.000 starih 
din. Po predlogu sveta za gradbene, komunalne in urbanistične 
zadeve se v proračunu za tovrstno dejavnost zagotavlja 18,188.000 
starih din, 40 milijonov starih din iz sredstev cestnega sklada, 10 
milijonov starih din pa bi se moralo zagotoviti v skladu za upo
rabo mestnih zemljišč. Predvsem se to nanaša na ceste IV. reda 
v ožjem gradbenem okolišu. 

Krajevne skupnosti so v preteklem lotu porabile za redno de
javnost 64,590.000 starih din, za vzdrževanje cest od 1. avgusta 
dalje pa 18.969.000 starih din skupaj 85,359.000 starih din. Letošnja 
srodstva tako za redno dejavnost, kakor tudi za vzdrževanje cest 
pa znašajo 77 % več kot v preteklem letu, če upoštevamo samo 
sredstva za vzdrževanje cest od 1. avgusta 1965 dalje. Ce pa vklju
čimo še tisti del sredstev, ki je bil porabljen od 1. januarja do 
L avgusta, ugotovimo, da se sredstva krajevnim skupnostim pove
čajo za 23,5 %. S temi sredstvi in pa ob ustaljenem načelu, da se 

za vloženi dinar prispeva od strani občanov v obliki prostovolj
nega dela, prevozov in drugih oblik, nadaljnji dinar pa bo mogoče 
opraviti vsa tista neodložljiva dela, ki jih imajo v programu kra
jevne skupnosti. 

i 
Dejavnost družbeno političnih organizacij 
Sredstva za dejavnost družbeno političnih organizacij v višini 

64,400.000 starih din se bodo uporabila za financiranje naslednjih 
družbeno političnih organizacij: 

Realizacija Proračun 
1965 za 1. 1966 * 

Razdelitev sredstev za ostala društva po predlogu posebne 
komisijo pri občinskem odboru SZDL, je potrdila tudi občinska 
skupščina. 

Realizacija Proračun 
1965 za 1. 196^ 

Negospodarske investicije 

Sredstva za negospodarske investicije v višini 420 milijonov 
starih din, kar pomeni 31,7 %-no povečanje, se bodo uporabila 
za naslednje namene: 



Obveznosti po posojilih in garancijah 
Stanje vseh najetih kreditov na dan 31. 12. 1965 je bilo 

2.057,218.000 starih din. Od tega najeti krediti občine Celje so 
i.367,0O0.0O0 starih din, prevzeti krediti od okraja pa 690,218.000 
Elarih din. Skupne letne anuitete vseh najetih kreditov znašajo 
£90,000.000 starih din. 

Najeta posojila so se koristila predvsem za naslednje de
javnosti: 

Sofinanciranje popravila stanovanj kmetov — borcev 
Sredstva za sofinanciranje popravil stanovanjskih hiš kmetov 

I— borcev znašajo 7,000.000 starih din, kar je v primerjavi s pre
teklim letom 16%-no povečanje. 

Investicije v šolstvu 
Po sklepu občinske skupščine z dne 24. 10. 1965 se je pristo

pilo k izgraanji osnovne Šole v Štorah. Za financiranje tega ob
jekta se je že v preteklem letu v proračunu zagotovilo 52 milijo-
Bov starih din, letošnje leto pa se zagotavlja nadaljnjih 100 mili
jonov starih din. Razlika do vrednosti projekta pa bo zagotovljena 
i sredstvi odstopljenih in sredstvi družbenega investicijskega skla
da občine, ki je sicer po sklepu skupščine v sklopu kreditnega 
fklada bank, vendar pa s prostimi sredstvi v celoti razpolaga ob
činska skupščina. 

Ostale negospodarske investicije 
Sredstva za ostale negospodarske investicije se nanašajo na 

ičudeložho pri obnovi cerkvenega stolpa na Svetini (ki je pod 
ieščito spomeniškega varstva) v višini 9 milijonov, 8 milijonov 
Éiaj-ih din za nabavo zvez za civilno zaščito ter 5 milijonov sta
rih din za neporavnane obveznosti na športnih objektih. 

Gospodarski posegi 

Za gospodarske posege predvidena sredstva v višini 54 mili-
jcnov starih din se bodo uporabila za regres za mleko v višini 
IB milijonov starih din ter regres za prevoz učencev v višini 16 
»iliJonov starih din. 

Proračunske obveznosti iz preteklih let 
Obveznosti iz prejšnjih let v višini 46,041.771 starih din se 

nanašajo predvsem na neporavnane račune. Pomembnejše postav
ke so predvsem v januarju plačana obveznost šolskemu skladu 
.T višini 17 milijonov starih din, 4 milijone starih din za sanacijo 
pe poplavi prizadete ceste na odseku Hudičev graben, 5,8 milijo-
isov starih din za vzdrževanje cest Cestnemu podjetju Celje, 6,3 
milijona starih din za patronažni center. Ostali zneski pa so razni 
neporavnani računi, dospeli v januarju 1966. 

\ 
Tekoča proračunska rezerva 
Proračunska rezerva v višini 62,043.000 starih din, predstavlja 

piavzaprav varnostni ventil, za slučaj, da proračunski dohodki 
»e bodo doseženi v predlagani višini in pa tudi za vse tiste iz-
'datke, ki med letom nujno sledijo pa v planu niso bili predvideni. 

Rezervni sklad se po zakonu mora oblikovati in to v višini 
»ajmaiij 1 % vseh proračunskih sredstev letno, tako dolgo, dokler 
lezervni sklad ne doseže višino 15% proračuna občine. 

Proračunska potrošnja za letošnje leto izhaja predvsem iz 
çibjektivnih materialnih pogojev, ki jih' pogojujejo predvidena 
gcspodurska gibanja v naši komuni. 

Odlok o prispevku za uporabo 
mestnega zemljišča zopet pred 

občani 
Občani! C 

Odlok o prispevku za uporabo mestnega zemljišča, o katerem, 
so pred tedni razpravljali zbori volivcev, je podrobno in ob upo
števanju danih pripomb ponovno obravnavala posebna strokovna, 
komisija pri Skupščini občine Celje, kakor tudi Svet za urbani
zem, gradbene in komunalne zadeve Skupščine občine Celje. 

Na podlagi danih pripomb in sugestij s strani občanov, kako 
naj bi odlok izgledal, je izdelan nov predlog, ki bo po obravnavi" 
na predstojećih zborih občanov predložen občinski skupščini ^ 
razpravo in sprejem. 

Glede na dejstvo, da je večina zborov občanov kritizirala 
previsoko kategorizacijo posameznih stanovanjskih predelov, ka-, 
kor tudi previsoke zneske prispevka, ki bi jih morali plačevati 
zavezanci, t. j . nosilci stanovanjskih pravic, je nov predlog odloka 
o prispevku za uporabo mestnega zemljišča pripravljen tako, da 
se bo ob upoštevanju teh pripomb breme občanov iz tega prispev«, 
ka občutno znižalo. _ ' 

Nov predlog razvršča stanovanjsko področje v 6 stanovanj-, 
skih kategorij s tem, da se vse dosedanje kategorije razvrsiijq 
za eno kategorijo nižje. Prva stanovanjska kategorija sicer osta-j 
ne, vendar je omejena na ozko področje med Jurčičevo ulico, 
Trubarjevo ulico, Malgajevo ulico ter vzhodnim robom gimnazija 
skega športnega igrišča. Dosedanja V. kategorija ostane raz* ' 
predela med regulirano Voglajno in Hudinjo ter železnico Celje 
Maribor, t. j . področjem okoli Tovarne organskih barvil, v isii¿ 
kategoriji, navedeno področje pa je v VI. kategoriji. 

Glede vrednosti točke predvideva nov predlog dve variantî  
o katerih naj se občani odločijo. Prva varianta, ki jo predvsenc" 
podpira Svet za gradbene, komunalne, urbanistične in stanovanja 
ske zadeve, predvideva vrednost točke na 1 S dinar, pri drugi, 
varianti pa naj bi znašala vrednost točke 0,8 S din. Samo znižanj«: 
kategorij in vrednosti točke na 1 S dinar bi v odnosu na prvotni 
predlog zmanjšalo obremenitev občanov povprečno za 40%. , 

V novem predlogu odloka je predvideno tudi, da se lahko 
posamezni socialno ogroženi občani oproste plačevanja prispevkaJ 
o čemer pa naj konkretno odloča Svet za urbanizem, gradbenej 
komunalne in stanovanjske zadeve. 1 

Z navedenimi predlogi za spremembo prvotnega odloka so upo
števane pripombe, ki so jih dali občani na zborih volivcev in bi 
izračun mesečne višine prispevka v posameznih kategorijah pri 
vrednosti točke 1 S dinar znašal: 

a) Za Individualno stanovanjsko hišo z 80 m* koristne stano 
vanjske površine: 

Ce upoštevamo, da imamo v Celju 8.000 stanovanj s povpreč
no 52 m* koristne stanovanjske površine, 100 ha zemljišč v pro 
izvodne namene in 220.000 m̂  koristne poslovne površine, bi pr 
vrednosti točke 1 S dinar lahko zbrali na območju Celja v 9 me 
secih, če bi odlok veljal od aprila dalje, 299.700.000 S dinarjev 
S tem denarjem bi lahko v letu 1966 finansirali naslednje naj' 
nujnejše komunalne potrebe: 



v postavki — asfaltiranje cestišč — so predvidena naslednja 
lela: 

Zgoraj prikazani izračun temelji na vrednosti točke 1 S dinar, 
n bi, v kolikor se zbori občanov izrečejo za drugo varianto, t. j . 
üa vrednost točke 0,8 S din, znašala zbrana vsota 60,000.000 S din 
manj, t. j . 240,000.000 S din. Pri tem bi morali opustiti dokončno 
caiializacijo v Skalni kleti in bi postavka za investicijo te kana
lizacije znašala samo 5,000.000 S din. 

Prikazani program komunalnih del se nanaša na leto 1966, 
ra drugo leto bo izdelan nov program in bodo prišla za komunalno 
*i*ejanje v poštev druga področja. Tudi je predvideno, da se 
iredstva, ki bodo iz tega naslova zbrana na področju Dobrne in 
5tor, porabijo za komunalno urejanje teh naselij. 

Vzdrževanje, čiščenje in škropljenje ulic ter ureditev javnih 
nasadov, zelenic in parkov, kakor tudi javna razsvetljava, so bili 
dosedaj finansirani iz proračuna. V letošnjem letu pa je bilo 
potTebno iz proračuna nameniti sredstva za regulacijska dela ter 
[e vsled tega finansiranje teh nujnih komunalnih potreb iz pro
računa izpadlo. 

Občani naj na zborih občanov, ki bodo v kratkem sklicani, 
dajo ponovno svoje pripombe in predloge ter naj se odločijo, 
Eili naj skupščina sprejme ta odlok in kakšna naj bo višina vred-
Bosti točke. Pri tem pa je treba imeti pred očmi, da v kolikor 
odlok o prispevku za uporabo mestnih zemljišč ne bo sprejet, 
De bo mogoče zadovoljiti niti najnujnejšim komunalnim potrebam 
v občini Celje. 

Svet za urbanistične, gradbene, 
komunalne in stanovanjske zadeve 

pri SOb Celje 

P O J A S N I L O O B C A N O M 
(odgovor na članek objavljen v TT) 

Ce bi se poslužil žargona novinarjev, potem bi temu članku 
lahko dali naslov: »Vihar v neurejeni glavi« ali »Deformiranje 
resnice« ali »Nenormalen deli normalne blagoslove« al i . . . 

Tega se nočem poslužiti, ker naslov nikamor ne vodi. Važna 
je vsebina in tej gredo te besede. 
I Naj uvodoma povem, da je »TT« s člankom, ki ga je objavil 
dne 7. februarja letos vrgel senco in dvom v poštenost dela vod
stva naše komune. Na tiste, ki so danes odgovorni pa tudi na tiste, 
ki so bili odgovorni včeraj. Vse od osvoboditve dalje. Toda če se 
«krbno prečita članek, pride tisti, ki zadeve globlje pozna, kaj 
ihitro do spoznanja, da je nekaj trditev, podanih kot vprašanja, 
povsem neresničnih, so pa trditve, ki so resnične. Le da je ta 
resnica v tem članku razdvojena, prikazan je samo del in to 
manjši del resnice. Večji del tistega, ki je sestavni del resničnega, 
pa hote ali nehote ni prikazan. Ni važno, če je pisec o tem, 
jkar je pisal, osebno prepričan — izgleda da ne. Pravijo, da je 
bolj direkten in konkreten. To kaže, da sam ni verjel v informa
cije, ki jih je dobil. Zato bi bilo zelo važno povedati našim Iju-
jdem, kdo daje takšne tendenciozne, skrivi jene, včasih povsem 
lažnjive podatke. Številni Celjani pa tudi jaz bi želel pogledati 
tem ljudem v oči in se z njimi pošteno pogovoriti, če je s takimi 
feploh možen pošten razgovor. Izgleda, da soočitev z javnostjo in 
Wsnico takšnim ljudem ni prijetna. Zato se skrivajo pod plaščem 
novinarske profesionalne diskretnosti. Očitno je, da imamo oprav
ka z slabimi karakterji in bojazljivci. Je i>otrebno, da se novinar, 
Tkot predstavnik javnosti, poslužuje takih izvorov informacij? 
Yakaj ne smatra za potrebno, da bi prišel na pristojna mesta in 

zahteval uvid y konkretno dokumentacijo, da bi iz nje spoznal 
celovitost resnice in da bi takšno posredoval javnosti. Izgledal 
da takšen način piscu ni svojstven. Išče le efekte pa četudi ne« 
resnične. 

Občinsko vodstvo je zadevo vzelo zelo resno v pretres. Ima=» 
novana je celo partijska komisija, da zadevo razišče. Edina na
loga, ki jo ima komisija, je, da ugotovi na bazi dokumentov de« 
jansko stanje in to resnico pove našim ljudem. Komisija se je 
lotila tega dela izredno skrbno in kritično. Ker gre tu za daljl^ 
obdobje, je potrebno več časa za zbiranje in obdelavo dokumeá-
tov. Koliko časa bo delo komisije trajalo, ne vemo, toda ker se o 
problemu še vedno nî spregovorilo, sem se odločil, da podam 
osebne poglede na očitke. Izvor za odgovor, ki ga podajam, je 
najti v dokumentih. 

Očita se vodstvu komune, da so volivci na svojih zborih ali 
preko Socialistične zveze, Zveze borcev NOV in drugih organiza
cij zahtevali odgovore na vprašanja, ki jih je članek formuliral 
v sedmih točkah. Odgovora niso prejeli. V bistvu se da te točke 
.združiti v tri glavna vprašanja: 

1. kako je mogoče, da obstaja v Celju grupa privilegirancer, 
ki pod pogoji, ki veljajo samo za njih, grade sebi hiše in si pove
čujejo že tako visok standard? 

2. kako je mogoče dopustiti namenska trošenja sredstev iz 
stanovanjskih skladov in turističnih kreditov za to, da so si ne
kateri izgrajevali ne samo vikende, temveč celo vile ob morja 
in v hribih? 

3. kako to, da je v Celju vse od osvoboditve dalje bil tolerilaa 
sistem, da so nekateri, predvsem vodilni, dobivali takšne boniteta 
pri nakupu stanovanjskih hiš, da plačujejo danes le 1.500 dinar
jev anuitet. 

Tako se postavljajo vprašanja. 
Iz pregledov zapisnikov zborov volivcev in ob pregledu raz

prav in debat na raznih forumih, zlasti v terenskih organizaci
jah SZDL, ZB in ZK, dalje razprav v gospodarskih organizacijahj 
zavodih, šolah, kulturnih institucijah itd. smo razbrali, da je bila 
vse od osvoboditve dalje mnogo govora o stanovanjski probleme« 
tiki. Toda o tako postavljenih vprašanjih, kot jih prikazuje TT 
v povojnem obdobju ni bilo govora. Razumljivol To so problemi no
vejšega datuma, pri tem mislim na stan vanjsko izgradnjočlan« 
Zveze borcev NOV, zato prej ni bilo zaslediti debat v tem smislu. 
Predvsem ne v negativnem pogledu. V zadnjem času pa je mnog« 
pripomb posameznih občanov, predvsem članov ZB na sistem 
stanovanjske gradnje. Nekaj besed o tem problemu. 

Tako kot druge komune, je tudi naša sprejemala vrsto let 
energična priporočila, da naj že vendarle rešimo stanovanjske 
vprašanje za člane ZB. Očitek, da ta problem rešujemo že 20 let 
in to neuspešno, je boleč in nevzdržen. Poleg priporočil sta fede
racija in republika dala precejšnja finančna sredstva za te na
mene. Tem virom financiranja stanovanjske izgradnje za člane 
ZB so se po sklepu skupščine pridi-užili: gospodarska podjetja, 
sklad za negospodarske investicije, sklad za financiranje stano
vanjske gradnje in proračun. Poleg problema financiranja je bila 
treba rešiti vi-sto vprašanj: 

a) obseg skupinske — blokovne in individualne gradnje sta
novanjskega prostora; 

b) obseg adaptacij in večjih popravil, upoštevajoč predvsem 
kmete borce in 

c) probleme lokacij in komunalnega urejanja zemljišč. 
Pristojni organ za i>orazdeljevanje tako združenih sredstev 

za stanovanjsko izgradnjo članom ZB je bil občinski odbor Zdru
ženja borcev NOV. Da bi porazdelitev objektiviziral, je — kot mi 
je znano — sprejel ta forum pravilnik, katerega je uporabil Z 4 
kreditiranje stanovanjske izgradnje. Poleg pogoja pravilnike, Id 
je v pogledu prioritete določil, da imajo prednostno pravico špaH« 
ski borci in nosilci Spomenice 1941 — merodajna je doba udeležbe 
v NOB — je omembe vredna ugotovitev, da je imel prednost pri 
kreditiranju individualne stanovanjske gradnje tisti, ki je staro 
stanovanje odstopil občinskemu odboru ZB. Logičen in enostavea 
je zaključek: s kreditiranjem izgradnje enega stanovanja pri
dobiti dva. Pri vsem tem je bilo treba rešiti tudi sila neugodne 
primere, ko so člani ZB celo odklanjali stara — beri cenena sta« 
novanja, izgrajena v novejših blokih zaradi svojih izredno nižj-
kih dohodkov. Vsem nam je zelo neprijetno, da obstaja določene 
skupina soborcev, ki tudi ni sposobna najeti ugoden kredit za stft» 
novanjsko gradnjo, ki jim ga je nudila njihova organizacija. 
Ker kmetom borcem iz teh sredstev ni bilo mogoče dodeljevati 
kreditov, kljub želji in upravičenim zahtevam, je nastajal na
slednji problem: proračun občinske skupščine je sicer še dodatna 
sodeloval pri dajanju pomoči kmetom — borcem za adaptacijske 
dela, toda vse to je bilo premalo. Kljub tej težki problematikî» 
pred katero se je nahajalo vodstvo komune, predvsem pa občin
ski odbor ZB, se postavlja vprašanje, ali so pogoji pravilnika 
o porazdeljevauju sredstev za stanovanjsko gradnjo skladni $ 



priporočili republiškega foruma? Ali pravilnik rešuje osnovno 
problematiko stanovanjske gradnje. O tem naj da sodbo javnost, 
predvsem pa člani ZB. Mimo ugotovitve, da se na ta način hitre
je rešuje átanovanjska problematika članom ZB, pa ne moremo. 
Zato tudi ne najdem zveze z očitanim protekcionaštvom in prote
žiranjem, kot se trdi, saj je na ta način znano, da se kreditira 
stanovanjska gradnja po objektivnih merilih — po pogojih pra
vilnika. 

Pregledali smo številna gradbena dovoljenja in nismo našli 
primera, da bi nekdo od članov ZB gradil hišo, vredno več 
deset milijonov S dinarjev. Zakaj laž in zavajanje? Iz podatkov, 
ki jih je dostavila Stanovanjska zadruga DOM in po podatkih 
graditeljev individualnih in skupinskih stanovanj izgleda položaj 
tako-le: 

Na področju Golovca se bo zgradilo 49 vrstnih stanovanjskih 
hiš. Po ureditvenem načrtu bodo vsa imela enak zunanji 
videz. Notranja ureditev je stvar investitorja. Predračunska 
vrednost hiš (upoštevajoč vse tri tipe) je od 14,600.00 S dinarjev 
do 15,600.000 S dinarjev. Tu je dodati, da ima v prvem primeru 
stanovanjska hiša okoli 110 m* koristne stanovanjske površine, 
v drugem, najdražjem primeru pa 120 m .̂ Povprečna cena po m̂  
koristne stanovanjske površine z vsemi pritiklinami, garažo itd. 
znaša 125.000 S dinarjev. To je predračunska cena, formirana 
po reformi ob upoštevanju današnjih cen gradbenih podjetij. Tu
di člani ZB, ki grade na tem področju, so sprejeli kredit v višini 
do 6 milijonov dinarjev. Pomeni, da predstavlja višina kredita le 
okoli 4 0 % predračunske vrednosti objekta. 

Je v tem posebnost, ali izjema glede na norme kreditiranja 
stanovanjske gradnje, ki vladajo v komuni? Poglejmo! 

V povojnem obdobju smo v Celju povprečno zgradili na leto 
357 stanovanj. Samo v letu 1964 je bilo zgrajenih 556 stanovanj, 
od tega 389 v skupinski gradnji in 147 individualnih stanovanjskih 
hiš. V letu 1965 je bilo zgrajenih 380 stanovanj, od tega v sku
pinski gradnji 250, individualnih stanovanjskih hiš pa 150. Ce pri 
tem upoštevamo samo individualno gradnjo, potem je ugotoviti, 
da se je v povojnem obdobju formiralo razmerje finančne ude
ležbe 80:20 v korist individualnega graditelja. Iz podatkov sta
novanjskega sklada se da ugotoviti, da so vsi, ki so izpolnjevali 
pogoje razpisa za kreditiranje stanovanjske izgradnje, kredit do
bili. Pogoji so bili različni; v prvem obdobju je bil pogoj, da 
graditelj izgotovi stanovanjsko hišo do I. faze, od leta 1960 dalje 
pa je lahko kandidiral za kredit pri temu skladu, če je imel iz-
gotovljeno hišo do III. faze. Brez natečaja je pridobila sredstva 
Stanovanjska zadruga DOM, morala pa se je pri razdelitvi sred
stev ravnati po pogojih razpisa natečaja. Ko navaj'ara te številke 
in primere, mislim le na legalno stanovanjsko gradnjo. Opuščam 
v tem primeru nelegalno — črno stanovanjsko gradnjo. Registri
ranih črnih graditeljev je bilo v lanskem letu več kot 40Ó. Ti 
občani delajo pod najneugodnejšimi pogoji, brez možnosti za na
jetje kreditov ob izrednih težavah za priključke na komunalne 
naprave. Posebna skrb je posvečena tej kategoriji občanov, želja 
je, da se čim več črnih gradenj legalizira in da tudi le-ti grade 
pod enakimi pogoji. 

Razmerje, ki sem ga navedel, pa ni samo celjsko. Je splošno. 
Ni se težko spomniti, da je bil interes širše družbene skupnosti 
vzpodbuditi zasebni inleres, da se angažirajo prihranki, material 
in lastna delovna sila za reševanje stanovanjske problematike 
kot eno najtežjih problemov za človeka — družine. Posluževali 
smo se raznoraznih oblik: kolektivne, zadružne in drugače orga
nizirane stanovanjske gradnje, vse z namenom, da naredimo čim 
več in čim ceneje. Primeri pomoči gospodarskih organizacij so 
različni. V nekaterih primerih se organizira skupinska gradnja 
stanovanjskih hiš in pri tem podjetje zemljišče komunalno opre
mi, izvede skupno nabavo blaga, skupne prevoze, svojim čla
nom daje strokovno pomoč pri gradnji (Cinkarna in drugi). V 
drugem primeru podjetja izgrajujejo stanovanjske hiše do dolo
čene faze z raznimi dodatnimi oblikami pomoči. V vseh primerih 
pa je investitor udeležen tudi na kreditu iz stanovanjskega sklada. 

Primer zazidave prvih vrstnih hiš v Celju (te navajam zaradi 
primerjave, ker gre za vrstne hiše) nam to ponovno potrjuje. Te 
hiše so gradili 1957 do 1959 na Otoku. Oblika izgradnje je bila 
zadružna. Po obračunski, to je dejanski ceni, stane objekt med 
2.600.000 do 3,200.000 dinarjev. Povprečna cena objekta torej 
2,800.000 dinarjev. Če upoštevamo, da ima objekt 83 m- koristne 
stanovanjske površine, pomeni, da je bila povprečna cena m̂  
35.000 dinarjev. V prvi fazi je Bilo zgrajenih 20 stanovanj
skih hiš. Graditelji so prejeli kredita 4/5, 1/5 ali 20" 

o pa je znaša
la lastna udeležba. Da ne omenjam še ugodnejših kreditnih pogo
jev za stanovanjsko izgradnjo v obdobju, ko je stimulativno vpli
val na gradnjo stanovanj sistem po planu I in planu II. To je 
preveč odmaknjeno in nima nobenega pomena o tem razpravljati. 

Naj še omenim, v svrho primerjave, današnje cene v skupin
ski stanovanjski gradnji. V montažnih blokih je danes formirana 
cena za 1 m- koristne stanovanjske površine med 95.000 do 

120.000 dinarjev, še bližja je primerjava, če navedem klasičen 
tip izgradnje — šestorčka. Cena za 1 m̂  koristne stanovanjske 
površine je 115.000 dinarjev. Vse to brez komunalnega prispevka. 
Tudi to potrjuje, da se je cena stanovanjske izgradnje v tem 
obdobju močno spremenila, formirala na mnogo višjem nivoju 
od 55.000 dinarjev po m* leta 1956 na 125.000 dinarjev v letu 
1966. To je razumljivo in upravičeno glede na kompenzacijo po
večanja osebnega dohodka, ki se je v naši komuni povečal od 
povprečnih 11.490 dinarjev v letu 1956 na 63.395 v letu 1966. 

Iz navedenih podatkov, ki so dostopni vsakomur, se da za
ključiti, da so člani Združenja borcev, ki grade svoje stanovanj
ske hiše po reformi, dobili do sedaj od proračunske vrednosti le 
okoli 4 0 % kredita. Torej ne gre za nikakršno protežiranje, za 
nobeno protekcionaštvo. Potrebno je vztrajati, da se tudi njim 
prizna kredit v obsegu, ki ga priznava komuna na sploh. 

Glede nenamenskega trošenja turističnih kreditov velja uvo
doma povedati, da je celo bančna organizacija razpolagala z ne-
preciznimi stališči in informacijami. Tudi v Celju so bili pri
meri, ko so se posamezniki poslužili takšnih kreditnih možnosti. 
Ugotoviti in povedati pa je treba, da so vsi, ki so kredit prejeli, 
tisti trenutek, ko se je ugotovilo, da se turistični kredit lahko 
uporablja samo na področju, ki ga pokriva denarni zavod — 
kredit vrnili. V tem primeru se torej ne da klasificirati ta pojav 
kot nenamensko trošenje. Če pa obstaja primer, ga je treba po
kazati. Kot mi je znano, banki takšen primer ni znan. 

Člankar se huduje nad ugotovitvijo, da si nekateri občani 
drznejo graditi vikende na morju ali v hribih. S tem izgleda, da 
še danes vztraja na stališču, da je edino pravilna orientacija, 
če s pritiskom na družbene fonde gradimo počitniške kapacitete. 
Če nas danes zaradi tako ekonomsko slabega investiranja, ki je 
dal izredno slabe ekonomske učinke, boli glava, o tem ne spre
govori. Ali on to želi, ali ne, danes je v korist družbi, da so se 
spremenili odnosi v financiranju počitniškega prostora. Več dru
žin se združuje in financira izgradnjo vikenda, da pridobe na ta 
način svoje prostore ,za oddih in rekreacijo. Mnenja sem, da je 
treba takšne težnje podpreti. Prihranki, ki jih imajo naši ljudje, 
naj se združujejo v take investicije in ne bo težav glede rekre
acije in oddiha, niti nam ne bo povzročalo družbenih problemov, 
ki jih za sabo prinaša vsaka nerentabilna naložba. 

Kot zadnje se očita storjeno napako, ki je bila narejena pred 
10 ali 15 leti, ko je na priporočilo republiških forumov pooblašče
na komisija v Celju prodala z licitacijo okoli 80 starih, nekaterih 
zelo dotrajanih stanovanjskih hiš članom ZB. Huduje se, ker je 
bila določena tržna vrednost teh hiš prenizka. Cena se je v tem 
obdobju gibala od 160.000 do 600.000 din za stanovanjsko hišo. Ti 
tovariši so celo prejeli kredit in s tem plačevali stanovanjsko 
hišo. Predvsem je ,zelo besen, ker je današnja anuiteta tako nizka, 
da bremeni lastnika samo 1.500 dinarjev mesečno. Ne skrbi ga in 
mu ne povzroča slabega občutka, če stanovanjske hiše, ki niso 
bile takrat ali pozneje prodane, slabše v.zdržujemo. Razlogi za 
to so bili znani. To za njega ni zanimivo. On je v vlogi kritika, 
ki ugotavlja družbene ekcese. Je to resnično eksces družbe, če 
k ceni prodane stanovanjske hiše da v primerjavo takratni osebni 
dohodek? S takšno prodajo je bil obstoječi stanovanjski fond 
nedvomno skrbne je čuvan in če bi bilo takih primerov več, bi 
bilo danes prenekateri komuni pa tudi nam Celjanom lažje. 

Na koncu nam ostane le še vprašanje, ali ima občan, ki je 
trenutno na določenem družbenem položaju, pravico da živi in 
si ustvarja svojo življenjsko perspektivo pod enakimi pogoji kot 
velja za vse. Odgovor je jasen, ne more biti razločka med ljudmi. 

Iz problema stanovanjske gradnje za člane ZB pa sem iz-
sluščil napako in poduk. Nismo namreč do kraja, tako Ebt je bilo 
dogovorjeno — izpeljali sistem komunalnega opremljanja zemljišč 
za stanovanjsko izgradnjo. Med predsedstvom občinskega odbora 
ZB in predsedstvom občinske skupščine je bilo dogovorjeno, da 
investitor, član ZB financira komunalno opremljanje sam do vi
šine 500 dinarjev po m* zemljišča, razliko pa krije ali sklad za 
negospodarske investicije, ali pa proračun občine. Toda tak dogo
vor ni bil izpeljan in tu vidim osebno odgovornost in napako. 

Prepričan sem, da bodo naši občani o teh problemih ponovno 
razmislili. To kar sem želel s tem povedati, je rečeno z namenom, 
da se odkrije tudi drugi, v tem primeru večji del resnice in za
vrne neresnica. Do kraja se zavedamo, da v vsakodnevnem delu, 
ki ga je veliko, če pçi tem pomislimo na množico problemov, ki 
so vezani z vsesplošno družbeno izgradnjo komune, grešimo. V 
delu se nam pojavlja vrsta napak in slabosti. Zato je dnevuo 
soočenje našega dela z javnostjo tembolj potrebno in nujno. 
Takšno soočenje, dnevna kritika našega dela in postopkov, je sa
mo nam v pomoč, da lahko uspešno rešimo pomembne družbene 
naloge, ki jih od nas zahtevajo volivci. 

Na kraju naj še enkrat povem to, kar sem že večkrat povedal: 
javnost mora biti obveščena o celovitosti resnice. Kdor ni sposo
ben pošteno in odkrito povedati resnice ljudem, tak človek ne 
more biti v službi javnosti, še manj pa da bi dali takim ljudem 
v roko javna sredstva obveščanja. 

Marjan Učakar 


